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Wijkkijker
Wijkblad voor de wijken Osseveld-Woudhuis, 2023 nr. 2

Word 'Vriend van de Wijkkijker'. Scan de QR code of maak 
een bedrag naar keuze over via Vrienden van de Wijkkijker 2023, 
NL10 RABO 0393 2530 07 en steun ons mooie wijkblad.

U heeft een 
Nee-Nee-sticker op de 

brievenbus en u wilt geen 
Wijkkijker meer ontvangen? 

Meld u af via
bestuur@osseveld-woudhuis.nl

of stuur een mail naar
wendy@legriep.nl

Opening Ondertunneling Laan van Osseveld

Duurzame wijk, netcongestie in de wijk

Jeugdschaken
Klompenpad door Woudhuis bos

Hulphond in de wijk

80 jarige herdenking Apeldoornsche Bosch
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Ambagtsheer.eu Zonnepanelen

Voor advies, zelfbouw en installatie bij particulieren en bedrijven

Contactgegevens

Peter Ambagtsheer
Houttuinen-Noord 39
7325 RE  Apeldoorn

www.ambagtsheer.eu
peter@ambagtsheer.eu
06-51448832

Ook voor EV-laadpalen bent u bij ons 
aan het juiste adres.

Inhoud

Foto: Wendy Le Griep

Wij steunen de Wijkkijker met deze advertentie.

Wilt u graag zonnepanelen? Wij helpen graag. 
Door de grote vraag naar zonnepanelen-
installaties, kan het echter even duren voordat 
u aan de beurt bent.  
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Kijk op de Wijk(kijker)
Deze lente kwam er eindelijk een eind aan én waren 
wij getuigen van een nieuw begin. Ik heb het natuur-
lijk over de werkzaamheden aan de ondertunneling 
van de Laan van Osseveld. Eindelijk waren wij na 
enkele vertragingen, op 12 mei getuigen van de 
officiële opening, wauw! Bést wel wauw, ja! 

Na ruim 15 maanden afsluiting en omleidingen is 
onze wijk weer goed bereikbaar, wat zeg ik: veel beter 
bereikbaar! Ook ons winkelcentrum kan hopelijk weer 
rekenen op een groeiend aantal (oud) wijkbewoners 
die voor de wekelijkse boodschappen, de markt en 
andere inkopen hun weg terug weten te vinden naar 
‘ons Fort’. Deze monsterklus is geklaard. 
Op naar de volgende. 

De volgende? Jazeker, maar niet in onze wijk. Naast 
onze wijk, aan de Voorwaarts, komt een groots 
nieuwbouwproject. In 2014 opende hier het nieuwe 
winkelgebied en in 2021 voegde de Hornbach zich hier 
bij. Ja, ja, hier wordt geïnvesteerd in vele vierkante 
meters winkeloppervlak, waarvoor de bouw mogelijk 
nog dit jaar begint. 

Naast het winkelgebied de Voorwaarts ligt de Laan 
van Erica, waar tezijnertijd eveneens een tunnel zal 
worden aangelegd. Dat betekent opnieuw omleidin-
gen en verkeershinder, doch allemaal voor een goed 
doel: een betere verkeersdoorstroming over de ring 
van Apeldoorn. Daar voegen die vierkante meters 
winkelplezier niets aan toe, behalve nog meer drukte 
en verkeersbewegingen over de Zutphensestraat… dus 
toch weer drukte aan de voordeur van onze wijk. 

Maar die ondertunnelingswerkzaamheden laten nog 
wel even op zich wachten hoor, want de gemeente 
geeft prioriteit aan de ondertunneling van de Laan van 
Spitsbergen. Kunnen wij nu dus mooi bijkomen van alle 
verkeershinder en omleidingen. Allemaal naar winkel-
centrum ’t Fort!

Voor wat betreft onze wijk en specifiek deze 
Wijkkijker, is er voor iedere wijkbewoner weer 
wat te lezen. Je hoeft niet alles te lezen, maar dat 
mag natuurlijk wel. Pak gerust die bijdragen die je 
aanspreken en misschien dwaalt je oog dan over een 
andere bijdrage. Laat je verrassen door de veelzijdig-
heid aan artikelen. De redactie zette er de schouders 
weer onder!

Lijkt jou dat ook wel wat? Bijdragen schrijven voor in 
de Wijkkijker? Wij kunnen binnen de redactie altijd  
nieuwe handschriften gebruiken. En ook een vaste 
vrijwilliger die drie keer per jaar de bezorging coördi-
neert is zeer welkom. Misschien heb je een soepele 
(digitale) pen of dwaal je regelmatig door de wijk en 
mijmer je over wat er is en wat er nog zou kunnen, 
of verdiep je je graag in onderwerpen die de wijk 
aan gaan of houd je van de verhalen van anderen… 
Twijfel niet langer en trek die ‘stoute schoenen’ aan 
en laat van je horen of lezen. We heten je van harte 
welkom! Doen hoor!

Voor nu weer heel veel kijk- en leesplezier gewenst.
Graag tot ziens in de wijk of digitaal via mail of app.
Bellen mag natuurlijk ook.

Hartelijke wijkgroeten,
Wendy Le Griep
Wijkkijker, Wijkblad voor Osseveld-Woudhuis
eindredacteur

06-50533266
wendy@legriep.nl
of neem contact met mij op via de 
Wijkraad Osseveld-Woudhuis
bestuur@osseveld-woudhuis.nl

Foto: Wendy Le Griep 

Met ingang van deze editie is de redactie 
een tegenlezer rijker! Graag heten wij 
Astrid ten Berge-Benders van harte 
welkom bij de Wijkkijker. Fijn dat je ons 
team versterkt!
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Tot en met het jaar 2020 kreeg de wijkraad subsidie van de 
gemeente op grond van de Verordening dorps- en wijkraden voor 
de uitvoering van diverse taken voor de wijk. Met ingang van 1 
januari 2021 is de nieuwe subsidieregeling Gebiedsparticipatie van 
kracht. Het doel van deze regeling is het stimuleren, verbreden en 
uitbreiden van participatie zodat gemeente en inwoners samen 
werken aan vitale straten, buurten, wijken en dorpen.

Subsidie wordt merendeels per gebied aangevraagd. Dat 
kan voor een straat zijn, een buurt, maar ook voor heel 
Apeldoorn.

Voor 2023 was voor deze subsidieregeling in totaal € 325.000,- 
beschikbaar en bedroeg de subsidie per aanvraag maximaal 
5.000 euro. Subsidie wordt aangevraagd per kalenderjaar. 
In principe vraag je subsidie aan vóór 1 november van het 
voorafgaande jaar. In 2022 heeft de Wijkraad een aantal subsidie-
aanvragen ingediend volgens deze nieuwe regeling. Deze zijn 
merendeels ook goedgekeurd. De Wijkraad heeft onder meer 
subsidieaanvragen ingediend voor de Wijkkijker, voor de organisa-
tie van de Duurzaamheidsmarkt in april in Het Bolwerk en voor de 
ontwikkeling van een educatieve Bomenroute door Het Woudhuis. 

Het aanvragen van subsidie gaat als volgt in zijn werk:
Via het e-loket van de gemeente kom je op de betreffende website 
van de gemeente. Na het invullen van een aantal algemene 
gegevens zoals adres en banknummer kun je de details van de 
aanvraag invullen met omschrijving en bijlagen ter onderbouwing. 
Deze subsidieaanvraag wordt door het subsidiebureau van de 
gemeente beoordeeld.

Zoals eerder aangegeven kan iedereen die een idee of een plan 
heeft, dat de inwoners van een straat of wijk ten goede komt 
subsidie aanvragen. Heb jij een plan of een idee, maar vind je 
het lastig subsidie aan te vragen? Neem dan contact op met Durk 
Tuinier, penningmeester van de Wijkraad Osseveld-Woudhuis.
penningmeester@osseveld-woudhuis.nl 
https://e-loket.apeldoorn.nl/nxt/f/3008/login

Hoe vraag je subsidie aan 
voor een wijkactiviteit?

Foto: Wendy Le Griep

Foto: Patrick Rodink

Samen (en) verder...
Er zijn van die momenten dat je twijfelt. Want waar 
kies je voor als je met beperkte menskracht, tijd en 
energie toch je vrijwilligerswerk voor de wijk wilt 
kunnen blijven doen? Wat als je het vrijwilligersbijl-
tje er bij neer zou leggen? Wat als ook onze wijk geen 
wijkraad meer zou hebben, zoals al zo vele wijken in 
Apeldoorn het inmiddels zonder wijkraad stellen? 
Dan zou er ook geen Wijkkijker meer kunnen worden 
gemaakt, want de wijkraad verzorgt de financiële afwik-
keling voor de Wijkkijker: van advertentie-facturatie 
tot subsidie aanvraag indienen, tot uitbetaling van de 
jeugdbezorgers, betaling van de drukwerkkosten en de 
opmaakvergoeding.

Geen wijkraad meer? Nee, geen optie. Wij kiezen (nog 
steeds) voor doorgaan. We hebben besloten om samen 
een aantal concrete projecten op te pakken, dan wel door 
te zetten. Binnen de participatieregeling hebben we finan-
ciële middelen aangevraagd en gekregen! De wintereditie 
van de Wijkkijker is daar deels mee gefinancierd en ook 
deze lente/zomereditie kon worden gedrukt mede dankzij 
de subsidie van de gemeente Apeldoorn.

Wij ontvingen tevens een bijdrage voor de organisatie van 
een (eerste) wijkmarkt duurzaamheid. Wie niets nieuws 
probeert, komt ook niet verder. En zo is het maar net. Op 
22 april organiseerde de wijkraad dus in Het Bolwerk de 
duurzaamheidsmarkt. Was het een succes, ja zeker! Bijna 
20 kramen vulden Het Bolwerk. Er was voor ieder veel te 
vinden en te ontdekken op het gebied van duurzaamheid. 
Ondanks de start van de meivakantie, trok de markt nog 
ruim 75 wijkbewoners die met hun vragen naar de markt 
waren gekomen. Voor het eerste jaar niet slecht! De 
verschillende standhouders gebruikten ondertussen de 
markt voor uitbreiding en onderhoud van hun netwerk. 
Twee vliegen in één klap.

Naast de projecten die we samen opgestartten doen we 
uiteraard ook mee aan het afronden van de vitaliteits-
agenda. Met verschillende (sociale) partners zetten wij 
samen met de gemeente een langdurige lijn uit voor 
onze wijk in de komende jaren. Daarin zijn wij als vrijwil-
ligers sterk afhankelijk van de tijd, capaciteit én niet te 
vergeten, de prioriteit (stelling) van de sociale partners. 
Gelukkig pakt ieder zijn/haar deel serieus op. Ondertussen 
wordt er ook door de gemeente en door wijkbewoners 
gewerkt aan concrete projecten zoals de herinrichting van 
het Kasteelplein. De herinrichting bevindt zich nog in de 
conceptfase. In de herfsteditie kunnen we hier hopelijk 
meer over vertellen.

Wij wensen jullie allemaal weer veel kijk- en  leesplezier.
Stephan en Wendy
Wijkraad en Wijkkijker

Kunst in de Wijkkijker

Lijkt jou dat ook wel wat? Met jouw aquarel, 
wasco- of krijttekening, digitale tekening, pente-
kening, mandala of zelfontworpen landschap in de 
Wijkkijker? Dat kan! Stuur een foto naar bestuur@
osseveld-woudhuis.nl of naar wendy@legriep.nl 
Dan plaatsen wij hem in de hierna volgende editie, 
de herfsteditie.

Tekening van Sem van Oosten (12 jaar). "Waarom juist 
deze speeltuin? Omdat dat mijn jeugd was en ik het heel 
jammer vond dat hij werd weggehaald. Ik vond het een 
superleuke speeltuin!"

Duurzame Wijkkijker?
Een duurzaamheidsmarkt, zwerfafval opruimacties 
in de wijk, recycling van materialen, afkoppeling 
regenwater, stenen eruit, bloemen en planten erin, 
statiegeld op blikjes en petflesjes, minder maaien, 
hergebruik van kleding, repair café, je eigen zakjes 
meenemen naar de markt: wij zijn met elkaar al 
volop bezig met duurzaamheid. 

De Wijkkijker zet een stap naar een duurzame 
productie. Deze editie werd gedrukt bij drukkerij 
De Bij (www.debij.nl) en daar zijn wij trots op. 

Of wij dit kunnen volhouden is mede afhankelijk 
van de advertentie-inkomsten en de subsidie vanuit 
de regeling burgerparticiatie, want aan alles hangt 
natuurlijk een prijskaartje.
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Wijkmarkt Duurzaamheid 
22 april 2023 in vogelvlucht

Wat een geweldige dag was het met zeer gemotiveerde en 
fijne mensen! Alle ondernemers, organisaties, stichtingen 
en gemeenteambtenaren die aanwezig waren hebben er 
samen een fijne dag van gemaakt, met de vraag naar meer.

Voor onze wijkraad Osseveld-Woudhuis was het een pilot 
event, één waar wij subsidie voor hebben gekregen van de 
gemeente. Soms moet je iets ondernemen om te weten of 
het leeft in de wijk en gelukkig zagen de deelnemers dit ook 
zo. “Gewoon een keer proberen, kijken wat er van geleerd 
kan worden en volgend jaar gewoon weer neerzetten!” was 
één van de uitspraken die wij hoorden van zowel de deelne-
mers als de bezoekers.

Goede gesprekken
Veel deelnemers gaven aan dat ze goede gesprekken met 
bezoekers voerden, gezien deze gericht kwamen voor de 
wijkmarkt Duurzaamheid. De bezoekers (ongeveer 75 
personen die middag) hebben genoten van de verschillende 
lezingen en de informatie die ze haalden bij de marktkramen. 
Onderling hebben de marktkraamhouders ook goed kunnen 
netwerken.

Wij willen Campus Woudhuis, DeA, Foenix,
Gelre Regio Partners, Kolkman Advies, Remeha, 
Zero Waste Apeldoorn, Stimenz, gemeente 
Apeldoorn dienst Groen, Onderhoud en Beheer 
en Energiek Punt, T&P Technology, 12 mnd.nl, 
DenkTank Breed, De Paddenstoelenman,
Het Senioren Platform Apeldoorn, TeBe Verhuur, 
Van Laar Events, Accres, Hugro Technics en 
onze Klimaat Burgemeester bedanken voor hun 
deelname. Het was een leerzame en leuke dag!

bestuur@osseveld-woudhuis.nl

Lekker eten, drinken, fijne gesprekken, informatie 
delen, luisteren en aanschouwen. Het was echt een 
fijne samenkomst. De wethouder Duurzaamheid 
trapte af en de wethouder Mobiliteit en Openbare 
Ruimte kwam buurten. Beiden waren erg enthou-
siast. RTV Apeldoorn heeft twee interviews 
afgenomen: voorafgaand aan de wijkmarkt en 
tijdens de wijkmarkt Duurzaamheid. 

Volgend jaar weer?
Onze lering: wellicht dat wij ons iets beter hadden 
moeten realiseren dat het op een zaterdag voor 
de voorjaarsvakantie was, maar soms kan dit juist 
meer bezoekers trekken. Daarbij was het de Dag 
van de Aarde, een mooi toeval! De Wijkkijker 
had de markt al zes weken eerder aangekondigd, 
er zijn 5600 flyers huis-aan-huis verspreid én de 
aankondiging werd veelvuldig gedeeld op LinkedIn 
en Facebook.

Na maanden werk was de openstelling dan eindelijk in 
zicht. Vanaf vrijdag 12 mei gelden er geen omleidings-
routes meer en hebben we een gloednieuwe tunnel in 
de Laan van Osseveld. Uiteraard maakten de gemeente, 
de aannemers en de buurt hier een feestelijk 
moment van.
 
Laatste loodjes
De meeste liggers voor de fietsbrug werden in maart  
geplaatst. Helemaal vanuit Friesland werden de twaalf 
liggers van 19 meter en zo’n 23 ton per stuk naar 
Apeldoorn getransporteerd. De weken daarna stonden 
in het teken van de afbouw, waarna we ook het groen 
hebben ingericht.   

Verdubbeling Laan van Osseveld 
Ook bij de verdubbeling van de Laan van Osseveld 
schoot het in maart-april aardig op. Zowel aan de zijde 
van het Rietveld als aan de zijde van de Veenhuizerweg 
kreeg de wegconstructie vorm. Het asfalt ter hoogte van 
het Rietveld was in maart als eerste klaar. Daarna werd 
gewerkt aan de wegvakken die aansluiten op de tunnel 
tussen het Rietveld en de Veenhuizerweg. Ook werd het 
fietspad bij de Laan van Erica voor een goede aansluiting 
op de Laan van Osseveld opnieuw ingericht. 
 
Afsluiting kruispunt Deventerstraat 
Omdat de Laan van Osseveld van twee naar vier rijbanen 
moest gaan, moest de aansluiting met de Deventerstraat 
en de Laan van Zevenhuizen ook worden aangepast. In 
het weekend van 14 t/m 16 april werd het kruispunt 
Deventerstraat/ Laan van Zevenhuizen geasfalteerd. 
Dat betekende dat de kruising het hele weekend was 
afgesloten voor verkeer aan de zijde van de Laan van 
Zevenhuizen en in de richting van Teuge. De verbinding 
tussen ’t Fort en het centrum bleef daarbij wel open. Op 
maandag werden de verkeersregelaars ingezet, zodat 
ook de verkeerslichten konden worden aangepast.  

Werkzaamheden Veenhuizerweg 
Om de winkeliers van 't Fort te ontzien werden op 
zondag 23 april de deklagen van de Veenhuizerweg 
en het deel van de Laan van Osseveld tussen de 
Veenhuizerweg en de Deventerstraat aangebracht. 
Tijdens deze werkzaamheden waren er uiteraard weer 
de nodige noodzakelijke omleidingen. 

Uitlaatplaats Ommeland gedeeltelijk afgesloten 
De nieuw aangelegde hondenuitlaatplaats bleek helaas 
niet goed te reinigen. De machine die hier normaal 
overheen gaat, zuigt ook veel grond en halfverharding 
op wanneer deze nog niet hard is. Met droogte zorgt 
dat voor een enorme stofwolk. Om de uitlaatplaats te 
kunnen reinigen is als noodoplossing een miniversie 
van de machine ingezet. Helaas bleek deze niet geschikt 
voor grotere oppervlakken. Om die reden was in maart 
t/m mei slechts een deel van de hondenuitlaatplaats 
open. Het overige deel werd ingezaaid. Zodra dit terrein 
met de grote machine kan worden gereinigd, wordt dit 
deel weer opengesteld. Daarna wordt ook het andere 
deel opnieuw ingezaaid. 
 
Bomen krijgen nieuwe bestemming 
Vorig jaar werd een aantal bomen gekapt om ruimte te 
maken voor de verdubbeling. Een tiental bomen werd 
op verschillende plekken in de Apenheul gebruikt als 
klimobject voor de apen. 

Vlindertuin 
Meerdere mensen hebben bij de gemeente aangegeven 
dat ze graag een andere inrichting van de Vlindertuin 
willen. We startten daarom een ontwerptraject om hier 
gezamenlijk over na te denken. Dit ontwerptraject en 
de noodzakelijke technische voorbereiding was niet 
gereed vóór eind april. Dit betekent dat we nu eerst 
zorgen dat de Vlindertuin weer kan worden gebruikt. 
Gelijktijdig denken we na over de aanpassingen van het 
hele terrein. We verwachten dat de uitvoering hiervan 
na de zomer 2023 kan starten.

Tekst: Gemeente Apeldoorn Foto: Wendy Le Griep

Licht aan het einde van de tunnel(werkzaamheden)

Tekst en foto's: Katja van Reede
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Klankbordgroep 
12 mei 2023. De Laan van Osseveld is weer open en 
we zijn een prachtige onderdoorgang rijker. Maar ook 
zijn we verlost van alle verkeersoverlast die de bouw 
met zich meebracht. En die overlast was er! 
Maar toch: het is ook meegevallen. 

Voor een belangrijk deel is dat te danken aan de 
bewoners die rekening hielden met elkaar, maar 
zeker ook de gemeente heeft er alles aan gedaan om 
in samenwerking met de klankbordgroep de overlast 
zo veel mogelijk te beperken.

De klankbordgroep bestond uit een aantal bewoners 
die samen met de gemeente gedurende deze 
periode de verkeersknelpunten besprak en steeds 
keek hoe die het beste opgelost konden worden. 

Op 20 april 2023 was de laatste vergadering van de 
klankbordgroep met de gemeente. Algemeen was 
de ervaring dat de gemeente ons als klankbord-
groep serieus heeft genomen. Verkeersknelpunten 
die wij tijdens de bouwperiode ervoeren werden, in 
overleg met ons, steeds zo goed mogelijk opgelost. 
Dit motiveerde de deelnemers om deel uit te willen 
blijven maken van de klankbordgroep. Deelname aan 
de klankbordgroep was een goede investering van 
mijn vrije tijd! 

De klankbordgroep heeft de gemeente geadviseerd 
om bij dergelijke ingrijpende projecten elders ook 
gebruik te maken van een bewoners- klankbord-
groep. Dat werpt z’n vruchten af, zo is gebleken.  

Herman Waagmeester, 
bewoner Osseveld-West en 
lid van de klankbordgroep
Een hele prestatie

Ik heb het project bijna dagelijks gevolgd. Ik heb mij 
er vooral over verbaasd hoe zo’n ingewikkeld project 
toch bijna kon worden afgerond in de periode die er 
voor stond. Dat lijkt mij een prestatie, omdat je niet 
van tevoren kunt bedenken dat er ergens aan de 
rand van Europa een oorlog komt en dat daardoor 
bouwstoffen moeilijker leverbaar zijn. 

Ik was ook een beetje verrast door de aanpak op de 
Veenhuizerweg. Vooral het tweebaansfietspad en 
de kruising van het pad met De Ontvangst op een 
voor fietsers toch al ingewikkelde plek, roept bij 
mij vragen op over de gekozen oplossing. Daarom 
bedacht ik de oproep om te horen wat de 
ervaringen van de wijkbewoners zijn.

Ik ben persoonlijk erg benieuwd naar de afwikkeling 
van het verkeer. Wordt de weg bijvoorbeeld een 
racebaan?

Hans Verbeek, verslaggever Wijkkijker

De Tunnel is open!
Na meer dan 15 maanden hoeven wij niet meer lang stil 
staan bij De Tol en hoeven wij nooit meer lang stil te staan 
voor gesloten spoorbomen. Het was een gigaproject dat 
werd afgerond, met als hoogtepunt de opening op 12 mei 
jongstleden. 
De vraag is nu of het ook allemaal werkt zoals verwacht. 
Heeft u een reactie op deze nieuwe verkeersoplossing, mail 
die dan naar Hansverbeek53@gmail.com Hieronder enkele 
reacties van mensen die redacteur Hans in de afgelopen 
edities van de Wijkkijker heeft geïnterviewd. Hoe kijken zij 
terug op dit project?

Wij zullen ze missen...
We zullen ze missen. ‘s Morgens de gordijnen 
open doen en dan zagen wij als eerste die bedrij-
vigheid. Vanuit ons huis en vanaf ons balkon zien 
we allemaal oranje ‘Playmobil mannetjes’ met 
witte helmpjes. We hebben respect voor deze 
mannen gekregen die in weer en wind het werk 
moesten uitvoeren, tot op de millimeter. Wat 
ons ook opviel was dat de meeste mannen al op 
leeftijd waren, veel jongeren zagen we niet. En 
dan die ijzervlechters, die al dat betonijzer aan 
elkaar vastmaakten. Respect!

We hopen nu op een betere en veiligere doorstro-
ming van het verkeer, ook wanneer de snelweg 
vanwege een ongeval moet worden afgesloten. 
Voor de fietsers en voetgangers is er nu een 
veilige oversteekplaats van en naar het centrum. 
Al zal dat laatste door de verkeerslichten 
misschien wat meer wachttijd betekenen.

Tineke en Erik Rutgers, Fortbewoners

Na ruim twee jaar betrokken te zijn bij 
dit bijzondere project is de Laan van 
Osseveld klaar!  

Ik vond het heel waardevol om dit voor mijn 'eigen' 
gemeente te mogen doen en ik neem een berg aan 
ervaring mee naar mijn volgende project. Bij 'de 
Laan' hebben we intensief samengewerkt met de 
buurt om de hinder zo beperkt mogelijk te houden 
en brachten wij, waar het kon, verbeteringen aan. 

We hebben in de afgelopen twee jaar vanuit de 
wijk (en ook daarvoor) heel veel input gehad van 
u als wijkbewoner. Wat mij opviel was de positief 
kritische houding. Er werd niet zozeer 'geklaagd' 
over een situatie, maar er werden vooral suggesties 
gedaan over hoe zaken beter konden. En als iets 
goed ging, dan hoorden we dat ook. En dit, terwijl 
het wel duidelijk was, dat deze werkzaamheden 
niet ongemerkt aan u voorbij zijn gegaan! Volgens 
mij een voorbeeld van geslaagde burgerparticipa-
tie, die daadwerkelijk heeft geleid tot een beter 
eindresultaat. 

We hebben als team ons uiterste best gedaan 
om van tevoren zoveel mogelijk knelpunten 
op te lossen, maar deden dat ook tijdens de 
werkzaamheden. 

Af en toe stonden we daarbij echt wel voor flinke 
uitdagingen! En ook al zijn er altijd wel zaken die 
nog beter hadden gekund, volgens mij is dit voor 
een heel groot deel gelukt. Daarom resteert bij mij 
vooral een tevreden gevoel.

Bettine Potter, Omgevingsmanager Laan van 
Osseveld (namens Gemente Apeldoorn)

In de herfsteditie van de Wijkkijker komen 
we terug op de opening en de beleving van 

de ondertunneling. Deel uw ervaringen, 
op- en aanmerkingen met de Wijkkijker via  

redactielid Hans Verbeek:  
Hansverbeek53@gmail.com

Foto's: Pieter Verdoorn, Rinus Groen en Wendy Le Griep
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Een Klompenpad vlakbij de wijk?  Jazeker! In de vorige 
editie van de Wijkkijker schreven wij er al over. Op 23 
januari 2023 was er een inloopavond voor geïnteresseer-
den. Deze werd druk bezocht en een aantal bezoekers 
heeft zich toen aangemeld voor een werkgroep. 

Inmiddels is deze werkgroep onder leiding van Robbin 
Buitink van de Stichting Landschapsbeheer Gelderland 
aan de slag  gegaan. Nu zult u wellicht denken: "Een 
Klompenpad uitzetten? Hoe moeilijk kan het zijn? Je 
bedenkt een route, slaat paaltjes in de grond voor de 
bewegwijzering en dat is het dan." Helaas, was het maar 
zo eenvoudig. Er komt echt meer bij kijken.

Klompenpaden gaan zoveel mogelijk over onverharde 
paden en door boerenland. Dus ging de werkgroep aan de 
slag met een eerste concept van een route dat aan deze 
voorwaarden voldoet. Dit eerste concept is inmiddels door 
de werkgroep verkend, waarbij allerlei praktische onmoge-
lijkheden aan het licht kwamen. En zo komt er een tweede 
concept, waar de werkgroep verder mee kan werken.

Klompenpaden gaan bijna altijd over grond van verschil-
lende  eigenaren en beheerders. Het is dus zaak met al 
deze eigenaren en beheerders in contact te komen, als 
ook met de pachters die de gronden van deze eigenaren in 
gebruik hebben.

Toestemming voor gebruik
Sommige onderdelen van het Klompenpad lopen over  
zogenaamde schouwpaden langs watergangen die weer  
beheerd worden door het waterschap Vallei en Veluwe. 
Het waterschap moet uiteraard akkoord gaan met het 
gebruik van deze paden. 

Ook kan het zijn dat landerijen, waarop het te realiseren 
Klompenpad loopt, in gebruik is bij een akkerbouwer of 
veehouder, die de grond op zijn beurt weer pacht.

Daarnaast wordt er langs de A50 een zonnepark gerea-
liseerd, omzoomd door brede groenstroken en nieuwe 
natuur. In het concept Klompenpad, waar de werkgroep 
nu naar kijkt, loopt een deel van de beoogde route ook 
langs deze groenstroken. 

Al deze eigenaren en gebruikers moeten dus door 
leden van de werkgroep of Stichting Landschapsbeheer 
Gelderland (SLG) worden benaderd. Zij moeten er 
allemaal mee instemmen dat wandelaars over hun 
gronden lopen. De gebruikers van het Klompenpad 
zijn doorgaans natuurliefhebbers die graag in contact 
komen met de natuur, de boerencultuur en kennis 
willen maken met het agrarisch gebruik van de grond. 

Algemene regels
Honden zijn nooit toegestaan op Klompenpaden, ook 
niet aangelijnd! Klompenpaden worden door vrijwillig-
ers onderhouden. Zij controleren regelmatig de route 
en ruimen eventuele rommel op. 

Aan eigenaren en pachters worden waarborgen 
gegeven dat eventuele schade vergoed wordt. Daar-
naast is er een kleine jaarlijkse vergoeding voor de 
eigenaar/gebruiker als compensatie voor het beschik-
baar stellen van een stukje grond ten behoeve van het 
Klompenpad. 

Met iedere individuele eigenaar/gebruiker wordt een 
overeenkomst gesloten waarmee het gebruik van het 
Klompenpad geborgd wordt voor de gebruikers en de 
grondeigenaar/gebruiker maximaal gevrijwaard wordt 
van eventueel ongemak. Al met al is het een heel 
proces, waar veel tijd in gaat zitten.

Einde in zicht?
Wanneer gaandeweg dit proces blijkt dat een deel van 
het beoogde traject om welke reden dan ook niet te 
realiseren is, wordt een alternatieve route gezocht. 

Vervolgens wordt er met deze (nieuwe) groep 
gebruikers/eigenaren in contact getreden en wordt 
het hele proces nogmaals doorlopen. Pas als al 
deze stappen helemaal doorlopen zijn kunnen 
de paaltjes voor de bewegwijzering in de grond 
geslagen worden. Maar dan zijn we misschien wel 
een jaar verder…

Klompenpaden verbinden de regio
De Klompenpaden in Gelderland en Utrecht zijn 
veelal onderling met elkaar verbonden. Ook voor 
“ons” Klompenpad wordt een verbindingsroute met 
andere Klompenpaden gemaakt. Op 22 april 2023 
werd het Klompenpad “Posterpad” in Posterenk 
geopend. Het is de bedoeling dat het Klompenpad 
Woudhuis verbonden wordt met dit Klompenpad. 
Allereerst wordt er ook nog een Klompenpad rond 
Wilp-Achterhoek ontwikkeld. Samen met deze 
Klompenpaden wordt daarmee een  doorgaande 
route tot aan de IJssel gecreëerd. 

Natuurlijk houden wij jullie via de Wijkkijker op de 
hoogte. Dus hier geldt zeker: Wordt vervolgd!

https://slgelderland.nl/projecten/
ontwikkeling-klompenpad-woudhuis

Klompenpad en kinderroute Woudhuis 
Tekst: Marcel Jongman en Egbert Douma

Foto's: Internet Klompenpaden

Boerderij Woldhuis gerestaureerd 
en krijgt herbestemming
Het zal u niet ontgaan zijn dat boerderij Woldhuis geres-
taureerd wordt. Draisma Bouw, een erkend restauratie 
bedrijf uit Apeldoorn, is momenteel de kap aan het 
restaureren. De spanten en sporen worden gecontroleerd 
op houtaantasting en zo nodig hersteld of vervangen. 
Daarna zijn de gevels en is het interieur aan de beurt. 

Maar wat is de geschiedenis van deze boerderij? Het 
landgoed kent een zeer oude oorsprong. Lange tijd maakte 
het deel uit van de Wormingermark en was het eigendom 
van het Lebuïnuskapittel in Deventer. In 1582 kwam het 
Woudhuis in handen van het St. Catharinagasthuis in 
Arnhem. In 1753 volgde een opsplitsing van het landgoed, 
waarbij het westelijke gedeelte in het bezit kwam van 
Abraham de Jong en het oostelijke werd verworven door 
I. de Vries. De familie Tutein Nolthenius heeft in 1860 het 
westelijke deel opgekocht en stichtte er een buitenplaats. 
Uit deze periode dateren de kern van het landhuis 
“Het Woldhuis” en de nabijgelegen boerderij. 

De langgevel boerderij werd omstreeks 1865 gebouwd. 
Deze voormalige pachtboerderij is oorspronkelijk opgezet 
als een dubbele, rug aan rug gelegen boerderij. De twee
woongedeelten bevonden op beide eindgevels en de
stallen bevonden zich in het centrale deel van het 
gebouw. De boerderij onderging in de loop der jaren veel 
wijzigingen, maar de bouwgeschiedenis is nog vrij goed 
afleesbaar. Oorspronkelijk waren de geveltoppen boven 
de woongevels voorzien van een houten beplanking. Deze 
werden vervangen door bakstenen geveltoppen. 
De noordoostelijke kant van de boerderij werd toen stal 
in plaats van woning. De dubbele houten schuifdeur in de 
achtergevel is toen ook ingebouwd.

Met respect voor de boerderij-indeling en de bijbehoren-
de bouwsporen, is in opdracht van de Gemeente 
Apeldoorn, de basis voor de herbestemming ontworpen 
door 2*1 Architecten. Draisma Bouw verwacht medio 
juni te starten met de afbouw van dit deel van het restau-
ratieproces. De gevels worden sober hersteld, om de 
bouwsporen zichtbaar te houden. De houten kozijnen en 
luiken worden gerepareerd waar nodig, geschilderd en 
voorzien van achterzet beglazing. Verdere verduurzaming 
van de boerderij zal ook aan de binnenkant plaats vinden, 
zoals het isoleren van dak, gevels en vloer. Samen met 
de nieuwe installatie en de zonnepanelen is het doel een 
zo comfortabel en duurzaam mogelijke boerderij op te 
leveren. 

Het is nog niet bekend welke huurder (of huurders) er in 
komt, maar wij hopen dat iedereen kan genieten van deze 
bijzondere locatie! 

In de herfsteditie meer actueel nieuws mét foto's!
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Buurthuis 
Uit het onderzoek voor de vitaliteitsagenda blijkt dat er 
in Osseveld-Woudhuis behoefte is aan een buurthuis. 
De wijkraad is op zoek naar mogelijkheden om bestaande 
faciliteiten meer te gebruiken, waar periodiek bepaalde 
activiteiten plaatsvinden zoals bingo, kaarten enz.  
Een andere mogelijkheid is renovatie/nieuwbouw binnen 
de wijk. Natuurlijk wil de wijkraad meedenken in de 
besluitvorming hierover. Als suggestie heeft de wijkraad 
aan De Goede Woning meegegeven om bij renovatie/
nieuwbouw aan Salland de aanleg van een buurthuis 
mee te nemen.

Vitaliteitsagenda
In het kader van de vitaliteitsagenda heeft de wijkraad op 
22 april een Wijkmarkt Duurzaamheid georganiseerd.
De deelnemers waren erg enthousias. De opkomst zal 
een volgende keer ongetwijfeld hoger liggen.  

Park Woudhuis 
De revitalisatie van het Park Woudhuis komt helaas nog 
niet echt van de grond. Sinds de vorige Wijkkijker is hier 
geen enkele vooruitgang geboekt. Voorlopig blijft het 
dus bij een paar vernieuwde planken bij één houten 
bruggetje.

Verkeersproblemen in winkelcentrum 
’t Fort, De Linie
Medio apil is de fietssluis aan het eind van de Linie 
gecreëerd, met als doel de vrije toegang voor brommers/
scooters en auto’s te voorkomen. Hiermee hopen we 
dat de overlast die de aanwonenden hebben ervaren, 
wordt opgelost. De fietssluis bestaat uit links en rechts 
een groenstrook. Hopelijk komt er ook nog een verdere 
versperring om doorgaand verkeer af te remmen cq. 
het inrijden onmogelijk te maken. Al met al heeft het 
meer dan een jaar geduurd, vanaf het moment dat de 
omwonenden klaagden, maar de gemeente heeft nu dan 
toch actie ondernomen.

Vanuit onze wijk komen veel ideeën, onder het motto 
“Dat zijn leuke dingen voor de mensen.” Toch komen 
veel van deze ideeën maar moeizaam van de grond. 
En dat is jammer van de tijd en energie die mensen, 
vaak vrijwillig, daar in steken. 
In deze rubriek geeft de wijkraad een update over de 
voortgang van de verschillende onderwerpen (dossiers) 
waar de wijkraad aan werkt. De stand van zaken is de 
situatie kort voor de kopijsluiting van deze Wijkkijker 
(begin mei 2023).

Vergroenen kasteelplein 
De gemeente maakt een totaal ontwerp voor het Kasteel-
plein. De inclusieve speeltuin maakt hier onderdeel 
van uit. In oktober was er een inloopavond/workshop 
met zo’n dertig bewoners. De opmerkingen/suggesties 
die tijdens de workshops worden gegeven, gebruikt de 
gemeente in het plan. In Het Bolwerk vond half april een 
nieuwe bijeenkomst plaats. Hier werden de conceptont-
werpen voorgelegd aan de aanwezige geïnteresseerden. 
De gemeente werkt de plannen nog verder uit en heeft 
toegezegd na de vakantie met een definitief ontwerp te 
zullen komen.

Kwiekroute 
De gemeente Apeldoorn wil inzetten op “kwiekroutes”. 
Dit zijn wandelroutes die gemarkeerd worden door 
speciale tegels in het trottoir of door bordjes met tekst. 
Bij deze punten kun je dan een lichamelijk oefening doen 
om meer in beweging te komen. Dit kun je individueel 
doen, maar ook georganiseerd in groepjes. Het is een 
laagdrempelige en leuke manier om te bewegen. De 
eerste “kwiekroute” is al geopend in Orden. 
Op 15 mei vond er een bijeenkomst plaats met als 
doel een Kwiekroute in de buurt van Talma Borgh 
te ontwerpen. In de herfsteditie van de Wijkkijker 
komen we hier nog uitgebreid op terug. 
Voor meer algemene informatie over de Kwiekroute: 
www.kwiekbeweegroute.nl

Wijkraad Osseveld-
Woudhuis Openbaar 

Domein: Jelmar Blauw, 
Ferry Sabandar en 

Egbert Douma

Tekst: Marcel Jongman
Foto's: Wendy Le Griep 

en Katja van Reede

Openbaar domein in beweging

Paul van Vliet: 
"Dat zijn leuke 
dingen voor de 

mensen…"

Tenslotte
Als deze Wijkkijker op uw deurmat ploft is op 12 mei 
de tunnel Laan van Osseveld inmiddels geopend en 
zijn de verkeersproblemen rondom de werkzaam-
heden aan de ondertunneling verleden tijd. In de 
volgende editie geven wij een uitgebreidere terugblik 
op de opening en het gebruik van de tunnel. Wijkraad 
Osseveld-Woudhuis, Openbaar Domein

Koningsdag bij Scouting Marca Appoldro

Na een aantal jaren geen Koningsdag bij Scouting te 
hebben gevierd, was het dit jaar eindelijk weer zo ver. 
En wat was het een feest! Onder begeleiding van een 
heerlijk zonnetje zat de stemming er al vroeg in en 
kwam de stroom bezoekers lekker op gang. 

Zoals vrijwel ieder jaar waren de klimwand en de 
tokkelbaan op het terrein bij de blokhut erg in trek. 
Want wie wil zich nu niet laten uitdagen? Over 
uitdaging gesproken: daar was ook dit jaar weer onze 
escaperoom. Het was de kunst om op tijd de sleutel te 
vinden om uit ons 'radioactieve' LABMA88 te ontsnap-
pen. En dat het oplossen van de aanwijzingen om de 
sleutel op tijd te vinden niet altijd even gemakkelijk 
was, bleek ook nu wel weer. 

Degenen die wat minder uitdaging ook prima vonden, 
konden zich rondom de blokhut vermaken met onder 
andere koekhappen, blikgooien, kauwgomballen slaan, 
spijkerbroek hangen en niet te vergeten een broodje 
bakken boven het vuur. En voor het eerst hadden we 
ook een lasergame area waar bezoekers een leuke 
ronde konden lasergamen. 

Conclusie: het was een topdag! Niet alleen voor ons 
als scoutinggroep, maar hopelijk ook voor veel mensen 
uit de wijken om ons heen. En denk je na dit bezoek: 
"Scouting is misschien wel wat voor mij" (als lid of als 
vrijwilliger). Neem dan even contact met ons op via 
info@scoutinggroep.com 
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Hulp gevraagd
Het COA wordt in het werk 
gesteund door een aantal 
instellingen en vrijwilligers. Het 
gaat dan vooral om dagbeste-
ding van de asielzoekers inhoud 
te geven. Omdat het COA zich 
richt op het wonen van de 
asielzoeker, pakken organisaties 
als Stichting Vrolijkheid, Team 
Up en Present dit op. Deze 
organisaties en de vrijwilligers 
waren al actief in het tijdelijke 
AZC in Apeldoorn-Zuid en zijn 
meegegaan naar de nieuwe 
locatie. Extra hulp kan het AZC 
overigens altijd gebruiken. 

Concreet wordt er gezocht 
naar mensen die kunnen 
helpen bij het repareren van 
fietsen, het aanleggen van 
een moestuin en het opzetten 
van een houtbewerkingsplek, 
zodat bijvoorbeeld nestkastjes 
gemaakt kunnen worden. Als 
u vrijwilligerswerk zou willen 
doen, dan kunt u zich melden 
bij het team Wonen AZC: 
apeldoorn@coa.nl

In de volgende editie een 
kennismakingsgesprek met de 
opvolger van Gerardo.

In het vroege voorjaar sprak redacteur Hans 
Verbeek met Gerardo Boon over het AZC dat 
in november 2022 de deuren opende. Gerardo 
was al enkele jaren locatiemanager van het 
AZC in Apeldoorn-Zuid en kwam met de asiel-
zoekers naar de locatie aan de Deventerstraat. 
Duidelijk is inmiddels dat Gerardo vertrekt naar 
een nieuwe COA-locatie in de omgeving van 
Nijmegen. Het interview leverde meer kennis 
op over hoe het COA werkt.

De medewerkers van het COA begeleiden de 
asielzoekers en zorgen voor de veiligheid van 
en de leefbaarheid voor de asielzoekers op 
een AZC. Daar horen regels bij over het leven 
op een AZC en daar buiten. Bijvoorbeeld: na 
22.00 uur moet het stil zijn in het AZC, rekening 
houdend met kinderen die naar school moeten. 
Ook moet iedere bezoeker zich melden bij 
de receptie. De asielzoekers zelf moeten zich 
eens per week melden bij het COA en de AVIM 
(vreemdelingenpolitie).

Bij binnenkomst krijgen de asielzoekers 
voorlichting over de locatie en de omgeving. 
Op andere momenten worden er trainingen 
gegeven over hun toekomst: besef je dat je 
misschien niet in Nederland kan blijven en 
misschien terug naar je eigen land moet? 
Hoe ga je je hier op voorbereiden?    

Culturele verschillen
De mensen die opgevangen worden komen uit 
meer dan dertig landen en ook binnen de natio-
naliteiten zijn er grote culturele verschillen; 
het maakt uit of je uit een stad komt of van het 
platteland. Met die verschillen wordt rekening 
gehouden. Krijgt de asielzoeker op een gegeven 
moment de status van vergunninghouder (ze 
mogen in Nederland blijven), dan krijgen ze 

scholing over de Nederlandse 
samenleving (inburgering), 
taallessen en start de begelei-
ding voor het wonen in dit 
land.

Locatie indeling
Op de locatie aan de 
Deventerstraat zijn kleine 
wooneenheden gemaakt. De 
asielzoeker betrekt meestal 
met een andere asielzoeker 
een kamer en deelt met tien 
asielzoekers een douche, toilet 
en keuken. Mensen hebben 
daardoor tot op zekere hoogte 
privacy. Zowel het COA als de 
bewoners van de panden zijn 
daar tevreden mee. 

Wat rustgevend werkt is dat 
de opvang in een groene 
omgeving staat. Kinderen 
kunnen buiten spelen en er 
kan worden gewandeld, net 
zoals de mensen uit de omlig-
gende wijken dat deden en 
doen. Dit voorjaar werd de 
groene omgeving nog verder 
gefatsoeneerd.

Duidelijkheid over de 
eventuele uitbreiding naar 
400 bewoners is nog niet te 
geven. Het gebouw waar deze 
uitbreiding plaatsvindt moet 
verbouwd worden. Dat kan nu 
de rechter akkoord is met die 
verbouwingen.

Tekst: Hans Verbeek
Foto's: Wendy Le Griep

Wijkkijker Kunstpagina
van bewoners voor bewoners

Irene Ambagtsheer
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Hoe werkt het in 
het AZC?
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Herdenking Apeldoornsche Bosch 

In 2023 is het 80 jaar geleden dat Het 
Apeldoornsche Bosch door de nazi’s ontruimd 
werd. Na een aantal herdenkingen in klein 
gezelschap vanwege de coronapandemie kon 
deze gebeurtenis nu weer herdacht worden in 
het bijzijn van velen.

In het Vierhuis op het terrein van ’s Heeren Loo 
werden ‘s ochtends 1421 namen voorgelezen: 
de namen van de slachtoffers van de gruwe-
lijke ontruiming van Het Apeldoornsche Bosch 
in de nacht van 21 op 22 januari 1943. Achter 
elke naam gaat een gezicht, een mens en een 
geschiedenis schuil die nooit vergeten mogen 
worden. En het zijn nog niet alle namen. Nog 
steeds wordt er gezocht naar nog onbekende 
slachtoffers en hun identiteit.

In de middag werd er stil gestaan bij de 
gebeurtenissen van die donkere nacht in 
1943. Het was een waardige en drukbezochte 
herdenking. Bijzonder was de aanwezig-
heid van Hare Koninklijke Hoogheid Prinses 
Margriet en haar echtgenoot prof. mr. Pieter 
van Vollenhoven. Met vele nabestaanden, 
betrokkenen, commissaris van de Koning John 
Berends, burgemeester Ton Heerts en opper-
rabbijn Jacobs zijn aansluitend kransen bij het 
monument in het Prinsenpark gelegd. Opnieuw 
werd iedereen zich er zo van bewust dat wat 
we hebben liefgehad ons zo, zo bitter werd 
ontnomen.

De wens van Burgemeester Ton Heerts
Hiernaast kunt u (een deel van) de wens die de 
burgemeester uitsprak tijdens zijn toespraak bij 
de herdenkingsbijeenkomst nalezen:

“Dat deze herdenking vandaag hier plaatsvindt, in een school, 
in het bijzijn van kinderen en jongeren, betekent dan ook veel. 
Het betekent dat wij die herinnering nu doorgeven, van de ene 
generatie op de volgende. Dat werd ook tijd, want veel te lang is 
er gezwegen, is het leed bedekt en de pijn onbenoemd gebleven. 
De zwarte bladzijde onaangeroerd.
 
Dat deden we niet alleen met Het Apeldoornsche Bosch. 
Dat deden we ook met het lot van onze andere joodse inwoners. 
De weinigen van hen die na de oorlog naar Apeldoorn terugkeer-
den, vonden hun woningen bezet door anderen. Andere mensen 
aan hun keukentafels, andere mensen in hun bedden. Voor hen, 
die het meest hadden geleden, was geen plek meer. Opnieuw 
werden ze niet als mensen gezien. Dat is een pijnlijke vaststelling. 
Zeker met alle kennis van nu. 

En natuurlijk: wij waren het niet, toen in de jaren veertig. 
Wij zijn niet persoonlijk verantwoordelijk. Maar we zijn wel 
verantwoordelijk voor hoe we omgaan met deze geschiedenis en 
de lessen die we daaruit trekken. Dit is een pikzwarte bladzijde 
uit de geschiedenis van Apeldoorn. En die slaan we niet zomaar 
om. Want zeker voor zwarte bladzijdes geldt, dat je ze pas goed 
kunt omslaan als je ze helemaal gelezen hebt. Als je weet en 
begrijpt wat er staat – en ook wat dat betekent voor onze tijd. 

Daarom is het belangrijk dat wij hier vandaag staan. Maar 
daarom is het ook belangrijk dat het niet blijft bij vandaag. Het is 
tijd om de geschiedenis van Het Apeldoornsche Bosch in het volle 
licht te zetten, alle dagen van het jaar. Voor iedereen. 
Maar vooral ook voor jongeren. 

Het is mijn wens, dat alle Apeldoornse kinderen en jongeren 
minstens één keer, maar liefst nog vaker, in Het Apeldoornsche 
Bosch komen. Dat ze leren dat elk mensenleven waardevol is. 
Dat elk mens een uniek verhaal te vertellen heeft. Dat elk 
mensenleven bescherming verdient. Ook nu. Dát is wat de 
beelden en verhalen in het Herinneringscentrum Apeldoornsche 
Bosch ons kunnen leren. En daarvan kunnen we niet genoeg 
doordrongen zijn.” 

Nieuwbouw 
Herinneringscentrum 
definitief

Tijdens de herdenking was er 
ook heuglijk nieuws. Namens 
het bestuur maakte voorzitter 
Johan Kruithof bekend dat de 
noodzakelijke en gewenste 
nieuwbouw gerealiseerd kan 
worden. Dat is vooral gelukt, 
omdat een aantal Apeldoornse 
ondernemers bereid is royaal 
bij te dragen.

Het Herinneringscentrum is 
iedere woensdag en zondag 
van 10.00 uur tot 16.30 uur 
geopend. Daarnaast kunt u 
over het terrein van ‘s Heeren 
Loo de panelenroute lopen 
met bijhorende audiotour. 
Zo kunt u naast een bezoek 
ook al wandelend lezen en zien 
hoe het toen was én het nu is.

Graag hopen wij u binnenkort 
óók te mogen verwelkomen en 
meer te mogen vertellen over 
Het Apeldoornsche Bosch. 

Sharon Langereis,
namens het bestuur en 
vrijwilligers van 
Herinneringscentrum het 
Apeldoornsche Bosch

Achisomog

Of ik nog wel eens aan jou heb gedacht?
Jaren vervagen het spoor van die nacht
Verder en verder, wagon na wagon
Toch echoot toentertijd zonder pardon,
Knagend meedogenloos in mijn 
geweten
‘Wat als ik toen?’, 
‘Nóu is makkelijk praten, 
Iedereen hielden ze hier in de gaten’
Wat als ik toen? 
Dan had jíj hier gezeten
Steeds dichterbij bonkt het 
spoorrailsgedreun

80 jarige herdenking 
Apeldoornsche Bosch

Tekst: Sharon Langereis, 
Foto’s pagina 18 t/m 21:

Roely Smit, 
Herma Oosterloo-de Jong, 

Wendy Le Griep,  
CODA en 's Heerenloo

Gedicht: Stadsdichter 
Peter Jan de Wilde 

‘mijn broeder tot steun’, 
‘mijn broeder tot steun’
Vlak voor het bos rekt een ijzeren gil
Zich langzaam uit, de trein staat stil
Jij stapt naar buiten in sepia licht
De bomen herkennen dat 
glimlachgezicht
Van simpel ontwapenend 
kinderverstand
Krijg ik een kans om het over te doen?
Het meegetorste dilemma van toen
Kijk ik weer weg of reik ik mijn hand 

Lees verder op de volgende pagina...
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ting, haar bewoners en hun 
verzorgers. Dat is wellicht ook 
het geval bij u als lezer. Reden 
om aandacht te schenken aan 
het Herinneringscentrum, dat 
net voor de eerste corona-
uitbraak in januari 2020 de 
deuren opende.

Houd de herinnering 
levend
Het centrum is bedoeld om 
de herinnering aan wat er 
destijds gebeurde levend te 
houden. Maar er zit meer 
achter. Theo de Korte zegt 
daarover: “Ook nu doen 
mensen elkaar verschrikkelijke 
dingen aan en ook die zullen 
vergeten worden als niemand 
er aandacht aan geeft.” Ik 
voelde me meteen aangespro-
ken. Misschien wel omdat ik 
mij nauwelijks kan voorstellen
om hoeveel mensen het 
gaat: meer dan 1400 mensen 
afgevoerd en bijna niemand is 
teruggekomen. 
En die paar mensen die wel 
terugkwamen konden hun 
verhaal nauwelijks kwijt en 
werden nog gestraft ook, 
omdat hun huizen inmiddels 
bewoond werden door 
anderen of omdat ze achter-
stallige belasting moesten 
betalen voor de jaren dat ze 
dat niet hadden kunnen doen. 

In deze Wijkkijker is er aandacht voor de 
herdenking van wat er in januari 1943, dus 80 
jaar geleden, is gebeurd bij Het Apeldoornsche 
Bosch, de in 1909 gevestigde inrichting waar 
joodse psychiatrische patiënten werden 
opgevangen. Onlangs woonde ik, Hans 
Verbeek, een lezing bij van Theo de Korte, 
de secretaris van de Stichting Apeldoornsche 
Bosch, over verleden, heden en toekomst van 
het Herinneringscentrum.

In de lezing was er aandacht voor wat er 
destijds gebeurde. En wat een verschrikkelijke 
impact dat had op de nabestaanden en de 
mensen die al dan niet bij toeval ontsnapten 
aan deportatie en de nagenoeg zekere dood. 
Na de lezing zag ik op YouTube de indringende 
en respectvolle tekst die Marijn Scholten (ja, 
de cabaretier) uitsprak over Het Apeldoornsche 
Bosch in 2021. En daarna gingen mijn vrouw en 
ik maar eens kijken in dat pand op de hoek van 
de Zutphensestraat en de Laan van Erica. Voor 
wat er in 1943 precies gebeurde verwijs ik graag 
naar het artikel in de Wijkkijker (herfst 2021), 
anders vallen we in herhaling. Wat in de lezing 
opviel was dat er bij Apeldoorners zo weinig 
bekend is over de geschiedenis van de inrich-

Het Apeldoornsche Bosch
Wat iedereen zou moeten weten…

Tekst: Hans Verbeek Foto's: Herma 
Oosterloo-de Jong en Roely Smit

Zutphensestraat 157
“Wanneer joden bekende figuren zijn, 
dan komt dat niet omdat zij jood zijn, 
maar omdat zij tot de pientersten 
behoren.” Zo maakt Apeldoorner Bension 
Levie Hes in 1920 tijdens een debat al 
korte metten met antisemitisme. Als hij 
er dertien jaar later weer mee te maken 
krijgt neemt hij onder protest ontslag. 
Zijn bijzondere levensverhaal staat in een 
nieuw deel van de boekenserie Joodse 
Huizen.

Zutphensestraat 157 in Apeldoorn
Begin jaren '20 betrekt Bension Levie 
Hes (steevast Levie genoemd) met zijn 
vrouw Rachel het huis pal tegenover Het 
Apeldoornsche Bosch. Levie werkt daar als 
hoofdboekhouder en later als administra-
teur. Ruim twintig jaar later zou de joodse 
psychiatrische instelling het toneel zijn 
voor de grootste verschrikking uit de 
Apeldoornse oorlogsgeschiedenis. 

Zeker 1421 patiënten en 
medewerkers werden in de nacht 
van 21 op 22 januari 1943 met 
bruut geweld van hun bed gelicht 
en op transport gezet. Enkele 
etmalen later waren ze allemaal 
dood. Vermoord in vernietigings-
kamp Auschwitz. 

Levie ontsnapt aan die deportatie.
Hij was al lange tijd ziek en hij 
verbleef in een ziekenhuis in 
Leiden. Voordat hij ziek werd, 
was hij politiek actief en zat hij 
in de raad van bestuur van een 
internationale vereniging van 
ziekenhuizen. In april 1933 trekt 
hij zich vanwege antisemitisme
terug uit die vereniging,  

Vlak voor de ontruiming van Het 
Apeldoornsche Bosch schrijft zijn 
vrouw Rachel een brief: “Lieve 
man, Ik denk wel dat ik mee moet. 

In het al bestaande Herinneringscentrum blijven tentoon-
stellingen en wordt aandacht besteed aan persoonlijke 

verhalen van slachtoffers.

Heel Het Bosch met zijn bewoners 
en het personeel gaat naar 
Westerbork.” Levie overlijdt korte 
tijd later op zijn 52e verjaardag. 
Levie’s vrouw Rachel, hun beide 
dochters Esther en Jetty en hun 
schoonzoon Joop worden op 
vrijdag 23 juli 1943 in het vernie-
tigingskamp Sobibor om het leven 
gebracht.

Vandaag de dag wonen Auke 
Kappenburg en Simone Waayer 
in het huis dat ooit van de familie 
Hes was. Uit archiefbeelden blijkt 
dat het er niet veel anders uit 
ziet dan in 1922. “We weten dat 
dit huis een verband heeft met 
Het Apeldoornsche Bosch”, zegt 
Waayer, “maar het verhaal van 
Hes was ons onbekend.” Ze voelt 
zich ‘vereerd’ dat ze in een huis 
woont met zo’n rijke historie. “Ik 
vind het heel bijzonder.”

Deze bijdrage is geschreven door Daan van 
Eendenburg, gepubliceerd in de Stentor 
van 23 maart 2023. Foto's: CODA archief en 
Herma Oosterloo-de Jong

Onvoorstelbaar veel leed
Het zijn allemaal dingen die ik 
mij nauwelijks kan voorstellen. 
Dat wil ik eigenlijk ook niet. Maar 
als het niet meer over aantallen 
gaat, maar je een inkijkje krijgt 
in de levens van de mensen die 
gedeporteerd zijn, voelt dat toch 
anders. Dat komt echt binnen. 
In ieder geval is het goed dat er 
eindelijk een herinneringscen-
trum is dat de aandacht vestigt 
op dit stuk geschiedenis waar in 
zo’n korte tijd zoveel mensenle-
vens werden vernietigd. 

Herinneringscentrum
Mijn pleidooi is dan ook dat alle 
Wijkkijkerlezers - niet tegelijker-
tijd, maar wel allemaal – naar 
het Herinneringscentrum gaan 
om met eigen ogen te zien wat 
ruim 80 jaar geleden gebeurde 
op die plek waar je alleen de 
Zutphensestraat maar voor hoeft 
over te steken. 

De plannen van de Stichting 
Apeldoornsche Bosch zijn 
indrukwekkend. Het bescheiden 
gebouwtje op de hoek van de 
Zutphensestraat en de Laan van 
Erica zal uitgebreid worden met 
een auditorium waar groepen 
ontvangen kunnen worden 
voor presentaties en educatieve 
informatie. In de open lucht komt 
een soort herdenkingsplein voor 
alle nu bekende mensen die niet 
terugkeerden. 
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"In de maanden november en december van 2022 
waren er opvallend veel inbraken en inbraakpo-
gingen in de wijken Osseveld-West, Het Woudhuis, 
Welgelegen en in Osseveld-Oost. Dat deed ons 
besluiten om contact op te nemen met wijkagent Kurt, 
de vervanger van wijkagent Niels.

Met hem hebben wij gesproken over buurtpreventie. 
Hij gaf ons tips wat wel en wat niet te doen. Dus alleen 
signaleren en eventueel een foto maken van een 
kenteken of opletten bij scooters die op onlogische 
plaatsen geparkeerd staan. Bij onraad of verdachte 
zaken bellen wij altijd direct 112.

Ook gaf hij de tip om bij de bewoners aan te bellen 
of een flyer in de brievenbus te doen wanneer hun  
voordeur open staat, er fietsen onbeheerd voor 
het huis staan, er een sleutel in de voordeur zit of 
wanneer er ‘s avonds nog een ladder tegen de gevel 
staat. Voorafgaand aan de wandeling door de wijk  
melden wij ons bij de politie. En de laatste tip was om 
altijd met twee personen de ronde te lopen, dus nooit 
alleen op pad te gaan.

Verder hebben wij contact gehad met de gemeente 
en kregen wij armbandages om goed zichtbaar en 
herkenbaar te zijn. Nu lopen wij op verschillende 
tijden één of twee keer per week een uur lang door 
Osseveld-West. Het is niet onze bedoeling om ook 
in Osseveld-Oost of in  Het Woudhuis te gaan lopen, 
maar misschien motiveert dit bericht wel andere 
wijkbewoners om dit te willen doen. Het is een 
kwestie van een loopmaaatje zoeken en regelmatig 
samen de route door je buurt of wijk te maken. Meer 
is het eigenlijk niet.

In mijn vorige woonplaats werd ook een buurtpreven-
tieteam opgezet en daar bleek, dat na verloop van tijd 
de pogingen tot inbraak/inbraken duidelijk vermin-
derden. Een buurtpreventie Whatsapp-groep voor je 
eigen buurt is natuurlijk ook nuttig."

Barbara Admiraal
Gon Verhofstad  

Mevr. Kleinherenbrink en Ewout Visser 
Wijkveiligheid/preventie /contact via 14055

Buurtpreventie
"Zodra je met een kinderwagen loopt, herken je de 
problemen van een rolstoelgebruiker. Zeer frustrerend. 
Een kinderwagen met 4 wielen kan je door te duwen 
nog wel een stoepje af duwen, maar met een rolstoel 
moet dat echt vreselijk zijn. 

Ik reageer daarom graag op een onnozel punt in de wijk 
Het Woudhuis: Lupineweg/Lage Landenlaan. Zoals op 
de foto te zien is, is er GEEN ENKELE mogelijkheid om 
hier over te steken. Bovendien moet je als wandelaar 
een rare bocht maken, terwijl je schuin zou willen 
oversteken. Dat is echter een heel groot stuk asfalt, 
waar verkeer geen rekening mee houdt. 

Omdat de stoepjes rustig genomen moeten worden, 
kost het veel tijd en dan komt er al weer een auto 
aanrijden waar je voor moet uitkijken. Ook met 
kinderen is hier oversteken een hels karwei. Je moet op 
te veel dingen tegelijkertijd letten. Het afstapje belet 
snel oversteken.

Ons zou het in ieder geval enorm helpen als hier iets 
wordt aangepast."

Dit kan echt beter
Ingezonden brief n.a.v. Wijkkijker bijdrage 
in de wintereditie 2023

Marjolein Benistant
Feike & Bauke

In april nam de Wijkraad Osseveld-Woudhuis 
hierover contact op met de wijkbeheerder. 

Kennelijk moeten dergelijke aanpassingswensen 
in een (jaar)planning voor de openbare ruimte 

worden opgenomen, want er was voor aanpassing 
op de korte termijn 'geen budget'. 

Dus houden we het vuur warm en nemen we de 
wens voor deze aanpassing mee, zodat we op 

tijd zijn voor het nieuwe jaarplan. Gelukkig vroeg 
Marjolein niet om een voetgangersbrug, of zou 
daar misschien wel budget voor zijn geweest :-)
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Salland Sloop
Voor deze bijdrage is gebruik gemaakt van drie artikelen 
geschreven door Armon Veeneman en gepubliceerd in de 
Stentor (juni 2022 en maart 2023). Foto: Maarten Sprangh

Als het aan woningcorporatie De Goede Woning 
ligt, wordt het buurtje Salland in Het Woudhuis echt 
opgedoekt. De 24 woningen van 103 jaar oud zijn 
volgens De Goede Woning "moeilijk te renoveren door 
de technische staat van de fundering, gevels en dak". 

Verduurzaming per huis wordt op zo’n 100.000 euro 
geraamd. 2,4 miljoen euro in totaal. De Goede Woning 
wil naar eigen zeggen graag ‘meer woningen terug-
bouwen die voldoen aan de eisen van deze tijd’. In juni 
2022 heeft de woningcorporatie definitief besloten om 
binnen twee jaar het nostalgische buurtje te slopen. 

Na de sloop moeten er vanaf begin 2026 zo’n 64 
duurzame woningen in de sociale huur en variërend 
van 62 tot 102 vierkante meter voor terug komen. In 
eerste instantie werd gemikt op 74 woningen, maar de 
gemeente stemde daar niet mee in. Volgens Peter van ‘t 
Wout, manager vastgoed bij de woningcorporatie, stelde 
Apeldoorn dat er ‘te veel woningen te dicht op de weg’ 
zouden komen. Daarmee wordt gedoeld op 
De Hovenlaan.

Renovatie te kostbaar
De sloopplannen voor Salland vielen maart 2022 rauw 
op het dak van de buurtbewoners. Zij spreken van ‘valse 
beloftes’, omdat De Goede Woning eerder beloofde dat 
de buurt op de nominatie stond voor een opknapbeurt. 
De woningcorporatie kwam daar echter op terug, omdat 
de uit 1919 stammende woningen ‘sterk verouderd en 
nauwelijks te verduurzamen zijn’. 

Volgens buurtbewoner Edwin Jacobs willen de bewoners 
compensatie voor de kleinere tuinen waarmee zij het 
straks moeten doen. Daar blijft een kwart van over. 
Het oppervlak is nu nog bijna 50 vierkante meter en 
wordt 12 tot 15 vierkante meter.

Informatiebijeenkomst
Begin februari 2023 was er een informatiebijeenkomst 
voor de huurders. Zij konden hier terecht met vragen 
over de nieuwbouw en het proces. Hoe gaat het bijvoor-
beeld met verhuizen? Welke vergoedingen zijn er? Maar 
ook: Wat komt er terug? Peter van ’t Wout: “We konden 
veel vragen beantwoorden en een verder uitgewerkte 
schets laten zien. Natuurlijk is lang niet iedereen blij met 
ons besluit, maar we merken dat bewoners begrijpen 
waarom we voor nieuwbouw kiezen.”

Duurzaam goed wonen
Op de plaats die vrij komt wil De Goede Woning 
woningen rondom een groen binnenhof bouwen. 
Er komen eengezinswoningen als ook boven- en 
benedenwoningen. Als alles voorspoedig verloopt, start 
De Goede Woning eind 2024 met de sloop. 
De huidige huurders mogen met voorrang naar een 
nieuwbouwwoning terug verhuizen.

Naar de rechter
“Bewoners hebben wettelijk gezien recht op een verhuis-
kostenvergoeding van 7156 euro”, zegt Peter van ’t Wout. 
“Ook kunnen ze financieel gecompenseerd worden via 
de vergoeding Zelf Aangebrachte Voorzieningen (ZAV). 
Daarover gaan we in gesprek met de huurders.”

Voordat De Goede Woning met de sloop en nieuwbouw 
mag beginnen, moet de gemeente nog akkoord gaan 
met het aangepaste woningplan voor Salland. Ook moet 
de woningcorporatie nog in overleg met de achterlig-
gende buurt. Wordt dus vervolgd...

In beweging met
Roos Jensen
Het mooie weer nodigt ons uit om naar buiten te gaan. 
Natuurlijk zijn de oefeningen in deze Wijkkijker ook geschikt 
om met minder mooi weer binnen te doen. Wandelen is 
eigenlijk altijd goed. Probeer ook eens drie keer onderweg 
stil te staan en bijvoorbeeld met de handen op de knieën
een ronde rug te maken. Adem daarbij goed in en uit. Ook is 
het goed om even de knieën iets op te tillen als je stil staat.

Als we moe zijn, zijn we gauw geneigd om in elkaar te duiken 
dat wil zeggen.....je zakt in je heupen. Beter is het als we 
met het bovenlichaam boven de heupen blijven. Dus maak 
je lang en loop licht. Gewoon proberen. Alle oefeningen zijn 
ook geschikt voor op een stoel. Succes!

De volgende drie oefeningen zijn: 
buigspieren, schouderspieren en beenspieren.

Oefening 1 
Sta rechtop naast een paal (of een muur).
Breng de linkerarm boven je hoofd naar de paal en raak hem 
aan. Je rechterhand gaat dan naar je linker heup. Doe drie 
keer dezelfde kant en wissel dan om.

Heb je last van je schouder, ga dan met je hand voorlangs in 
plaats van omhoog. Bij rugklachten kun je de arm iets meer 
voor je gezicht omhoog strekken in plaats van over je hoofd.

Oefening 2
Ga staan en ga iets door je knieën. 
Zwaai met beide armen voorlangs van links naar rechts. 
Leuk om iets meer door je knieën te gaan. Breng de armen 
aan het eind van elke zwaai goed omhoog.

Oefening 3
Sta rechtop naast een paal (of een muur).
Steun met een hand tegen de paal. De andere arm breng je 
omhoog langs je hoofd.

Vervolgens doen we twee dingen tegelijk: buig je gestrekte 
arm en breng tegelijkertijd je knie omhoog: je elleboog tikt 
dan je knie aan. In ieder geval richting knie proberen. 
Adem hierbij goed uit. Adem in als je weer in de uitgangs-
positie terug komt. Dus been weer naar beneden en arm 
weer omhoog. Herhaal drie keer en wissel daarna om.

Let wel op dat je been iets naar buiten gedraaid is, 
goed in de heup draaien en niet met je knie.

Bij schouderklachten ga je je been niet draaien, maar breng 
je een knie omhoog, recht voor je. Je arm niet omhoog 
brengen maar strek deze uit voor je, iets buigen en vervol-
gens met je elleboog je knie aantikken.

Groetjes weer van Roos Jensen

Tekst en foto's: Roos Jensen
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SuAZe verzorgt de uitvaart op een manier 
zoals jij het wilt. Persoonlijk, transparant, flexibel en 
bovendien betaalbaar. Ik maak alles mogelijk en zorg 
dat het op de meest professionele manier wordt geregeld. 
Ik begeleid het hele proces met al mijn liefde en inzet, van de 
laatste verzorging tot het nagesprek.

Heb je behoefte aan een vrijblijvende kennismaking? 
Neem dan contact met me op.

Ik help met alle liefde
en professionaliteit

“

Begin januari verscheen er op YouTube 
opeens een filmpje over een wolf in het 
Woudhuis bos. Afwijkend, maar ook 
spannend... 

Zoals het hoort, was het beeld van het 
filmpje ook wat wazig. Destijds kon de 
boswachter niet bevestigen dat er echt een 
wolf was (geweest), maar hij kon dat ook 
niet uitsluiten. Het was evenmin duidelijk, 
áls er een wolf was, of het beestje onderweg 
was vanuit Nederland naar Duitsland, of 
andersom. Tot nu toe is er geen officiële 
bevestiging (waarneming.nl).

Was de wolf een verrassing? Nee, in 2015 
kwam de eerste jonge wolf uit Duitsland al 
even naar Nederland. In de jaren daarna 
werden steeds vaker zwervende wolven 
gezien. Het was al lang duidelijk dat de 
wolf naar Oost-Nederland zou komen en 
zich hier zou vestigen. De overheid heeft 
daarom in 2019 een rapport laten opmaken, 
in opdracht van het InterProvinciaal Overleg 
(IPO), om uit te zoeken welk beleid nodig 
was ten opzichte van de wolf. Inmiddels 
voelt de aanwezigheid van wolven al enkele 
jaren als normaal in Gelderland en zijn delen 
van onze provincie aangewezen als hun 
leefgebied.

Dus nam ik mijn beide kleinkinderen mee 
op een educatieve wandeling door het 
Woudhuis bos, in de hoop dat de wolf een 
voorkeur had gekregen voor Woudhuis en 
daar mogelijk zelfs te zien was. Telelens mee 
voor een leuke close up foto. 

Voor de zekerheid had ik mijn 
kleindochter een rood kapje 
opgezet, zodat zij beter zichtbaar 
was. Mijn kleinzoon ging mee 
om een mooie tekening te 
maken van zijn grote zus en de 
wolf. Maar helaas… geen spoor 
van de wolf.

Wel goed zichtbaar was de wolf 
in de afgelopen verkiezingen 
voor de Provinciale Staten. Wie 
de stemwijzer heeft gebruikt 
kon aangeven of je voor of 
tegen de stelling “In Gelderland 
is geen ruimte voor de wolf” 
was. Ik vond die vraag lastig om 
te beantwoorden. Ik ben vast 
niet de enige die wolven niet 
beschouwt als geheel onschul-
dige beestjes. We wachten dus 
maar even af welk beleid de 
nieuwe Provinciale Staten gaan 
maken. De wolven zelf hebben 
de vraag of er ruimte is al met 
een volmondig “ja” beantwoord.

De provincie heeft vorig jaar 
maart vastgesteld wat de toe-
gestane leefgebieden voor
de wolf in onze provincie zijn. In 
totaal is 950 km2 van Gelderland 
is officieel beschermd gebied. 

Afwijkend
Roodkapje in Woudhuis
Tekst: Theo Groen
Foto: internet

En zoals op het kaartje is te zien 
(het rood gearceerde gebied 
is officieel leefgebied) ligt de 
gemeente Apeldoorn geheel in dit 
gebied. 

Aan de oostkant van de A50 is het 
verboden voor wolven. De wolf 
die in Woudhuis opdook was dus 
duidelijk in overtreding. Hopelijk 
wordt hier snel werk van gemaakt.
Hoewel de wolf erg schuw is, 
eigenlijk geen mensen aanvalt en 
nauwelijks Woudhuis bezoekt, wil 
ik toch wat praktische informatie 
doorgeven van de Rijksoverheid, 
voor het geval dat je toch een wolf 
tegenkomt, vijf praktische tips van 
de Rijksoverheid. Knip dit uit de 
Wijkkijker en neem dit mee op je 
wandeling in Woudhuis. Oefen 
ook even hoe snel je de tekst te 
voorschijn kunt halen uit je jaszak!

Wat moet je doen als je een wolf 
tegenkomt?
1. Blijf kalm en geef de wolf de 

ruimte.
2. Neem langzaam afstand.
3. Houd je hond aan de lijn.
4. Nu komt de wolf helaas tóch 

dichterbii, wat nu?
5. Hard praten en gebaren maken 

(“gebaar” wordt niet uitgelegd, 
ik neig naar duim omhoog).

6. Niet doen (het zou ook echt 
niet in mij opkomen…) de wolf 
achterna lopen en/of eten 
geven.-

"De wolven zelf hebben de 
vraag of er ruimte is al met een 
volmondig “ja” beantwoord."

Wist u dat:
• Een airco ook een warmtepomp is?
•  De meeste airco’s naast koelen ook heel 
 goed kunnen verwarmen?
• Airco’s veel meer energie leveren dan 
 ze gebruiken?
• Er airco’s zijn met en zonder buitenunit?
• De kosten best wel eens mee zouden 
 kunnen vallen?
• Uw aircospecialist gewoon in Apeldoorn 
 zit?

Maak een afspraak in onze showroom of 
vraag vrijblijvend een offerte aan! 
Wij komen graag bij u langs. 
Snelle en deskundige installatie verzekerd!

Lage Brink 93, 7317 BD Apeldoorn. 055 – 203 26 05  
www.hugroservices.nl

Hugro Services: uw vertrouwde en deskundige partner
voor levering & installatie van uw airco systeem.  

Airco systemen van Hugro

Altijd lekker
behaaglijk
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Met veel gewonnen bekers en medailles, uitge-
stald in de woonkamer, verwelkomt Lauren mij 
enthousiast. Tjongejonge, wat heeft deze topper al 
veel prijzen vergaard in haar jonge leven! Lauren 
van den Brink is elf jaar en helemaal verzot op 
schaatsen en skeeleren. 

Ze vertelt enthousiast over haar sport. Dit is het 
vierde seizoen dat ze aan schaatstraining doet 
en deelneemt aan wedstrijden. Ze denkt even na 
en kijkt haar vader aan als ik vraag hoe lang ze 
al skeelert. Ze zijn het er over eens: vanaf haar 
vijfde!

Lauren komt uit een heel sportief gezin: “Papa was 
meer van het schaatsen en mama van het skeeleren 
en Christan skeelert en doet aan judo.” Moeder 
Jannitta stond in de vorige Wijkkijker met het 
artikel 'Een wereldkampioen in onze wijk'. Lauren 
vindt schaatsen het leukste. 

Schaatsen in de Scheg
Lauren traint drie keer per week op de kunstijs-
baan De Scheg in Deventer en daarnaast heeft ze 
in de weekenden wedstrijden. Wat veel! “Dat valt 
allemaal reuze mee”, zegt ze stralend. “Oh ja, en 
soms ga ik ook nog hardlopen.” Ze legt uit wat de 
schaatstraining inhoudt: “De ene keer heel veel 
rondjes rijden, op tempo. 

De andere keer duurrondjes, heel rustig. Of startjes of 
‘steigerungen’, dat je langzaam begint en in de slag steeds 
sneller gaat, dat je steeds harder afzet. Ik train met jongens 
en meiden. De ene keer met kinderen van mijn eigen 
leeftijd; op andere dagen ook met kinderen van 8-9 of 13-14 
jaar. Tijdens de wedstrijden gaat het vooral om het verbe-
teren van je persoonlijk record.” Ik ben verbaasd over hoe 
professioneel ze klinkt en ik vind het leuk om te zien met 
hoeveel plezier Lauren over haar sport vertelt.

Nederlandse Kampioenschappen en 
het verbeteren van haar PR
Waar ze heel trots op is, is dat ze in februari  2022 haar 
persoonlijk record (PR) op de 700 meter met 3 seconden 
heeft verbeterd. ”Op deze afstand sta ik nu als eerste op 
de ranglijst van Nederland. Mijn tijd is 1 minuut en 7.69 
seconden!“ 

Na het interview heeft ze deze tijd ook alweer verbeterd 
naar 1.05,89. Ze staat op de 700 m nu tweede van 
Nederland. Daarnaast heeft ze ook voor het eerst een 1.000 
m gereden. Hier reed ze 1.36.34. Dit is de snelste tijd van 
haar leeftijdsgenoten van Nederland en zelfs de tweede tijd 
van de hele wereld. Een Koreaans meisje is net een halve 
seconde sneller.

In het weekend van 21/22 januari heeft ze meegedaan 
aan de Nederlandse Kampioenschappen in Groningen. De 
beste 30 meiden in de categorie elfjarigen waren hiervoor 
geselecteerd en ze werd vijfde op de 300 meter (tijd: 31.28 
sec) en vierde op de 500 meter (tijd: 49.00 sec). ”Was wel 
een beetje balen dat ik niet op het podium stond. Mijn PR 
op de 500 meter was toen nog 48.52, dus ik kan wel sneller.” 
Inmiddels heeft Lauren ook haar PR op de 500m flink aange-
scherpt naar 46.25.

Ze was teleurgesteld en vooral een beetje boos op zichzelf. 
Waarom?  “Nou, gewoon omdat ik niet harder heb gereden. 
Maar direct erna zegt ze ook, dat het haar niet lukte... maar 
ja, wel graag had gewild. Het is duidelijk dat ze graag wil 
winnen. Ze zegt “een beetje” tegen haar verlies te kunnen.

Dit jaar werden er afstanden van 300 en 500 
meter verreden. Volgend jaar zijn dat 500 en 
700 meter, het daaropvolgende jaar worden het 
500 en 1.000 meter.  Lauren zegt dat ze beter 
is op de langere afstanden dan in de sprint. 
Ze rijdt ook wel marathons. Op haar leeftijd 
zijn dat vijf rondjes. “Hoe ouder je wordt, hoe 
langer de afstanden zijn”, vertelt haar vader. 
Het schaatsseizoen is van oktober tot maart. 

Skeeleren
’s Zomers skeelert Lauren in Apeldoorn en in 
Heerde. In Apeldoorn is ze lid van DNIJ (De 
Nieuwe Ijsbaan), de Apeldoornse schaats- en 
skeelerclub. De skeelertraining is vier keer in de 
week en daarnaast rijdt ze nog wedstrijden.
 
“Het komend seizoen ga ik op dinsdag ook 
naar atletiektraining. Dit wordt begeleid door 
de schaatstrainer; ze oefent dan sprintjes en 
schaatssprongetjes. “Heel schaatsspecifiek”, 
voegt vader, die schaatstraining geeft, toe. 
“En mama geeft skeelertraining.” 

Desgevraagd zegt Lauren wel zenuwachtig te 
zijn voor wedstrijden, maar als het ergens om 
gaat presteert ze beter. Naast haar sport brengt 
ze ook nog tijd door met vriendinnetjes. Dat zijn 
veelal meisjes van school, die andere hobby’s 
hebben. Ze zit in groep 8 van De Zonnewende.

Het gaat al snel weer over schaatsen. Dit jaar 
traint Lauren ook mee met de Deventer IJsclub. 
Ze traint met meisjes die echt heel goed zijn. 
Eéntje is Nederlands kampioen geworden 
en twee anderen zijn ook rond het podium 
geëindigd. Deze meisjes zijn een jaar ouder en 
schaatsen in een andere categorie. 

Vader merkt op dat het leuk is te zien dat 
ze het elkaar gunnen. Ze proberen elkaar 
te motiveren en te stimuleren. Lauren 
neemt het woord weer over: “Op de 
trainingen gaan we vriendschappelijk
met elkaar om. Dan is het leuk, leuk, 
leuk. Maar met de wedstrijden zijn we 
gefocust.”

Haar grote voorbeeld?
Lauren hoeft hier niet over na te denken 
en roept meteen: “Jutta Leerdam. Ze 
schaatst hard, is technisch heel goed en 
ze is spontaan. Gewoon heel leuk!” Ze 
straalt als ze vertelt dat ze in Thialf met 
Jutta en de trainer Jack Orie op de foto is 
gekomen. De foto met hem heeft ze op 
Instagram gezet met als tekst ‘Hopelijk 
later ook mijn trainer.’ “Hij reageerde met 
een like!”

Over tien jaar? 
Lauren weet natuurlijk nog niet hoe haar 
leven er over tien jaar uit ziet, “maar 
ik hoop dat ik dan aan de Olympische 
Spelen mag meedoen. Dat is een hele 
grote droom! Zeker weten dat ik met 
schaatsen doorga.” Vader houdt haar wel 
voor dat dit voor weinigen is weggelegd, 
“maar als jij het heel leuk blijft vinden en 
je doet er alles voor…misschien lukt het 
dan wel.” Lauren voegt toe: “Mama zegt 
dat school eerst nog belangrijker is dan de 
sport.”

 Ze wil de kinderen in de wijk meegeven 
dat je in je leven moet doen wat je leuk 
vindt. “Voor mij is dat schaatsen en 
skeeleren.” 

Ik spreek met Lauren af dat ik haar over 
tien jaar weer interview, maar wie weet 
wel eerder! Vooral omdat ik dát ontzet-
tend leuk vind.  

Jong schaatstalent 
in de wijk
In gesprek met 
Lauren van den Brink 

Tekst: Roely Smit
Foto’s: Archief van Lauren en Roely Smit
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055 2032 048
Zutphensestraat 50 Apeldoorn

contact@holtkampfi nancieeladvies.nl

www.holtkampfi nancieeladvies.nl

‘Eén aanspreekpunt voor 
al je fi nanciële zaken’

Bij Holtkamp Financieel Advies krijg je 
onafhankelijk advies, voor nu en voor later. 

Je kunt terecht voor:
• Hypotheekadvies
• Pensioenadvies
• Financiële planning
• Particuliere verzekeringen
• Zakelijke verzekeringen

Je persoonlijke adviseur om de hoek 
die jouw situatie kent. Wil je ook graag 
fi nancieel advies? Ik kom graag bij je 
langs voor een kennismakingsgesprek.

        
9.9

Fietsmaatjes is bedoeld voor een ieder die graag buiten 
komt, in beweging is en houdt van sociaal contact. Of voor 
mensen die er graag op uit gaan met de fiets, maar dit door 
een beperking niet meer zelfstandig kunnen. Ook mensen 
die kampen met eenzaamheid, zijn bij ons van harte 
welkom. Zij zijn onze gasten.

Samen fietsen, samen lol 
Op 7 november vertrokken wij, Frank Visser (82) en ik,
Richard Maag (61), voor onze eerste Fietsmaatjes tocht. 
Inmiddels zijn we 12 keer samen met de duofiets op pad 
geweest. En het bevalt ons goed. Zelfs zo goed, dat we de 
vrieskou van december trotseerden. 

Met gezamenlijk meer dan 140 jaar levenservaring heb je 
elkaar wel wat te vertellen. Frank blijkt veel over de geschie-
denis van Apeldoorn te weten en laat ik dat nou als jonkie 
in Apeldoorn (ik woon hier nu bijna 3 jaar) erg interessant 
vinden. De ene keer fietsen we door de natuur, de andere 
keer langs cultuur. We gaan de stad in langs de Koningslijn 
of Streetart, we fietsen een rondje vliegveld Teuge of langs 
het Apeldoorns kanaal. Een andere keer gaan we de Veluwse 
heuvels in (of op?) of bezoeken we de kathedraal van de 
Veluwe, Radio Kootwijk. 

Met een batterij achterop is dat geen probleem. Omdat we 
regelmatig ruim 2 uur op pad zijn, is een bakkie koffie met 
gebak of een lunch onderweg  een lekkere onderbreking van 
onze tocht. De kilometers vliegen voorbij. Onderweg krijgen 
we van voorbijgangers vaak leuke reacties. Als fietsliefhebber 
legt Strava voor ons alles netjes vast. Inmiddels hebben wij al 
meer dan 350 km in de benen. En we gaan nog voor meer.

Geïnteresseerd om als gast of als vrijwilliger mee te fietsen? 
Zin in een proefritje? Neem contact op met Fietsmaatjes. 
Dat kan op verschillende manieren:
06-45637777 
info@fietsmaatjesapeldoorn.nl
www.fietsmaatjesapeldoorn.nl 

Samen fietsen met Fietsmaatjes en de Kap
Tekst: Richard Maag en de Kap / Foto’s: Fietsmaatjes en de Kap

De fietsclub voor Apeldoornse mantelzorgers
organiseert onder leiding van vrijwilliger Gerrit 
Oldemenger iedere tweede woensdag van de 
maand een fietsroute door de mooie omgeving 
van Apeldoorn.

Voor mantelzorgers die veel druk ervaren en die 
te weinig tijd hebben voor zichzelf, kan fietsen 
meer betekenen dan alleen een sportieve hobby 
om fit te blijven. Het kan een welkome vorm 
van ontspanning zijn en een manier om hun 
mentale gezondheid te ondersteunen. Daarom 
kent stichting de Kap al enkele jaren een fietsclub 
speciaal voor Apeldoornse mantelzorgers. 

Vrijwilliger Gerrit Oldemenger zet iedere maand 
een mooie route uit. “Het zijn fietsroutes van zo’n 
30 km per keer”, legt hij uit, “met onderweg een 
pauze voor een kop koffie of thee. Daarna fietsen 
we weer een stukje en gaan dan picknicken.”

Informeel
De fietsclub gaat iedere tweede woensdag van 
de maand (t/m oktober) om 10 uur op pad. “De 
sfeer is informeel. Tijdens de fietstocht kunnen 
de deelnemers genieten van de natuur en onder-
tussen een beetje kletsen, ervaringen delen en 
elkaar tips geven”, vertelt Gerrit. “Rond 14.00 uur 
zijn we weer terug in Apeldoorn. Bij slecht weer 
maken wij er bij de Kap een gezellig koffieuurtje 
van. Ben jij mantelzorger en wil je graag 
meefietsen? Dat kan! Meld je aan bij de Kap via 
055-529 55 20 of stuur een e-mail naar 
info@dekap.nl. Deelname is kosteloos.

Vrijwilliger Gerrit Oldemenger maakt iedere 
tweede woensdag van de maand een mooie 
fietstocht met een groep mantelzorgers.
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Voor Gerard Fritz (80 jaar jong) was tekenen en schilde-
ren geen roeping vanaf jonge leeftijd of een wens die 
hij al heel lang koesterde. Zijn creativiteit uitte zich pas 
veel later. Hoeveel later en hoe dit zo ontstond, lees je 
in dit interview. 

Gerard en Ria kennen elkaar al vanaf het moment dat 
Gerard bij de Post Cheque en Giro Dienst werkte en (zij 
samen) de omgeving van Arnhem doorkruisten op zijn 
Puch (mét voetversnelling). Gerard was vooral bezig 
met zijn favoriete sport voetbal en af en toe maakte hij 
houtsnijwerk voor zijn schoonfamilie. Het penseel, krijtje 
of potlood had hij nog niet ontdekt. Toch waren er al 
signalen dat er achter de schermen veel meer creativiteit 
schuilging: “Ik had een leraar op de MULO die heel mooi 
kon tekenen en dat wilde ik ook kunnen. Van deze leraar 
heb ik leren lijntekenen. Dat lijntekenen, dat lag mij best 
goed.”

Van Arnhem naar Apeldoorn
Na de MULO en een werkzame tijd bij de Post Cheque 
en Giro Dienst (PCGD) in Arnhem werkte Gerard zich 
verder op. Een mooie tijd. Gerard en Ria verhuis-
den naar Apeldoorn. Via Phillips kwamen zij in de 
Mheen in aanmerking voor een appartement aan 
de Aristotelesstraat. Hier woonden in de jaren ’70 
veel ambtenaren van de belastingdienst en de politie 
academie. Hij kwam vervolgens bij de messenfabriek 
Amefa te werken, die hem de ruimte gaf om door te 
leren aan de Sociale Academie in Zwolle. 

In de jaren ’80 verhuisden Gerard en Ria met hun beide 
dochters Wendy en Joyce naar de Schopenhauerstaat 
in de wijk Zevenhuizen. Gerard werkte vervolgens vanaf 
de jaren ’80 tot begin 2004 als hoofd van de afdeling 
Personeel & Organisatie voor de bekende slotenfabriek 
Nemef. In 1998 verhuisden ze naar de Kasteeltoren in de 
nieuw te ontwikkelen wijk Het Woudhuis. “Bij Nemef heb 
ik echt tropenjaren gedraaid. Ik fietste veel ter ontspan-
ning. Even het hoofd leeg maken. Voor tekenen of 
schilderen had ik toen nog helemaal geen tijd. Dat kwam 
pas toen ik in 2003 met vervroegd pensioen kon gaan.
Ik was toen 61 jaar.”

De creativiteit ‘sloop’ erin
De verhuizing vanaf de Schopenhauerstraat, een éénge-
zinswoning met tuin en met nog een volwassen thuis 
wonende dochter, naar de Kasteeltoren, luidde echt een 
nieuwe fase in. Voor zowel Gerard als voor Ria. Er kwam 
meer lucht en ruimte in de dagindeling en er kwam 
ruimte voor creativiteit… “Ja, die creativiteit die sloop er 
eigenlijk in” zegt Gerard, met een dikke knipoog. 
“Het was een t.v. serie van Bob Ross die mijn interesse 
wekte. Dát wilde ik ook kunnen! En dus begon ik in zijn 
stijl te schilderen en…het lukte mij best goed!” 

Na Bob Ross vond Gerard dankzij een uitzending over 
landschap schilderen inspiratie. Ook die stijl maakte hij 
zich vlot eigen. In het amateur kunstenaarsgezelschap 
‘de Pretentielozen’ vond Gerard aansluiting bij andere 
Apeldoornse amateurschilders. Ze exposeerden hun 
werk op de Creatieve Handen Beurs in de voormalige
Americahal, in CODA en ook in verschillende woon-zorg-
centra mochten zij hun werk tentoonstellen.

Inspiratie van Bob Ross, Ton Schulten tot Escher
Nadat Gerard zich nieuwe technieken eigen maakte, 
begon het al spoedig weer te kriebelen om iets nieuws 
te leren, of met ander materiaal te willen werken. Van 
Bob Ross en landschapsschilderijen stortte Gerard 
zich op het maken van pentekeningen. “Vooral oude 
gebouwen en huizen hadden mijn interesse. Omdat 
ik uit Arnhem kom, heb ik veel monumentale panden 
in Arnhem getekend. Als geboren autodidact heb ik 
het mijzelf allemaal aangeleerd. Dat ging kennelijk erg 
goed, want ik kreeg veel lovende reacties.”

Na het pentekenen raakte Gerard geïnspireerd door 
het werk van Ton Schulten uit Ootmarsum. In zijn stijl 
wilde Gerard ook leren werken. Niet om zijn werk 
te kopiëren, maar wel om in die stijl een eigen lijn 
te ontwikkelen. “Ik begon dan gewoon en ontdekte 
al schilderend wat werkte en wat bij mij paste. Zo 
ontwikkelde ik een heel breed oeuvre aan stijlen en 
technieken.” 

Ook het werk van Escher raakte hem en in een soort-
gelijke stijl ging Gerard aan de slag en tekende hij 
eigen straattaferelen tot in detail. Ria: “Gerard werkte 
altijd al heel precies. Hij is heel geduldig en tekent en 
schildert maar zo op het witte vlak wat hij in zijn hoofd 
heeft, zonder eerst te schetsen of vlakken te verdelen, 
hij begint gewoon.” 

Zentangle
Na Escher kwam de periode waarin Gerard tekende met 
behulp van ‘puntjes’…heel veel puntjes vormen een 
werk. Het was bij een bezoek aan Doesburg dat de teken-
stijl Zentangle van Rick Roberts en Maria Thomas hem 
aantrok. Oneindig veel zentangles heeft Gerard sindsdien 
geproduceerd: van kleine ontwerpen in zijn schetsboekje  
tot aan grotere werken. 

“Omdat mijn werkkamer -en ook de muren in ons huis- 
langzaam maar zeker dichtgroeiden met mijn werk, 
besloot ik op kleinere vlakken over te stappen om op te 
werken. Zo ben ik in plaats van op doek te schilderen meer 
gaan tekenen en schetsen. Het ‘knipselwerk’ heb ik ook 
nog opgepakt, maar dan als tekening. Ik werk de laatste 
jaren vooral veel met zwart potlood en met zwarte pen.”

“Het schilderen en tekenen maken dat ik aan niets 
anders meer denk, dat ik niets anders meer hoor of zie. 
Schilderen en tekenen kan ik overal doen, altijd. Ik hoef 
ook geen foto’s te maken om te onthouden wat ik heb 
gezien. Vanuit mijn geheugen kan ik zo goed als alles terug 
halen. Ik zou nog wel meer in 3D willen schilderen. Dat 
vond ik erg leuk om te doen. Maar ja, de ruimte hè. 

In de volgende Wijkkijker worden ook enkele werken van 
mij opgenomen als illustratie. Leuk dat dit kan. Ik zou een 
Wijkkijker kunnen vullen, moeiteloos!!”

Creatief in de wijk
Gerard Fritz

“Het schilderen en tekenen maken dat ik 
aan niets anders meer denk, dat ik niets 
anders meer hoor of zie. Schilderen en 

tekenen kan ik overal doen, altijd."
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Al lang bestond de wens van de redactie van het kwartaal-
blad Groenvoer van de Apeldoornse IVN- afdeling om 
een keer een speciale uitgave te verzorgen. In de zomer 
van 2022 zette de hele redactie de schouders onder deze 
Parkenspecial: Ode aan de parken.

Ze werkten alles minutieus uit en voegden artikelen toe 
over de geschiedenis van de parken, de visie op en de 
biodiversiteit in de parken. De verwondering over zoveel 
groen was groot. Het onderbouwt Apeldoorn als derde 
groenste stad van Nederland.  

Park Hotel Apeldoorn: omwonenden welkom 

Weinigen weten dat Hotel Apeldoorn van het Van der 
Valkconcern een terrein omvat van 20 hectare waar het groen bij 
de inrichting veel aandacht heeft gekregen. Het terrein zonder 
asfalt biedt een verrassende wandeling over goed begaanbare, 
slingerende paden met veel bankjes, bosjes, vijvers en palen met 
bordjes die aangeven waar je wat kunt zien.

Cluster van parken
Het park opende in 2017. Het is gelegen aan de Zutphensestraat/
Barnewinkel, even voor de oprit naar de A50. Het park sluit aan 
bij Groot Schuylenburg. Waar maïsvelden en een kwekerij waren, 
is nu een overwegend open, zeer gevarieerd park aangelegd dat 
nog steeds in ontwikkeling is. 

Omwonenden zijn welkom 
Een vogelrijk bosgedeelte is behouden gebleven. Hier zijn tal van 
nestkasten opgehangen. De weides zijn ingezaaid met een zaden-
mengsel van wilde flora van Cruydthoeck. Ieder jaar is het weer 
een verrassing wat opkomt. Een speciale caravan is het nachtver-
blijf voor ruim 200 kippen. Varkens en schapen hebben een goed 
leven in afzonderlijke fraaie buitenruimtes. Kinderen kunnen met 
een speurtocht aan de gang en er is een uitnodigende natuurlijke 
speelplek. In de boomgaard hebben veel verschillende soorten 
fruitbomen een plek gekregen. 

Park Woudhuis - op hoogte lopen
Park Woudhuis van 40 hectare, dat grenst aan de gelijknamige wijk, en 
Landgoed Woudhuizen van 173 hectare, worden door de A1 geschei-
den. Ze verschillen niet alleen veel in afmeting, maar ook in leeftijd en 
inrichting. Het is vanwege de naam en de ligging tegenover elkaar dat 
ze nu samen worden genoemd. Ga vooral de verschillen eens ervaren. 

Nat en droog
Het jonge Park Woudhuis (2006) is een speels aangelegd park met 
een rijke wilde flora van zowel natte als drogere delen, verscholen 
slingerende paden en uitnodigende trapveldjes. Het is heerlijk dwalen 
door de jongere bosjes, de zogenaamde bosquettes met overwegend 
inheemse soorten bomen en struiken. Een paar oudere boerderijen 

geven een fraaie sfeer, maar ook oudere 
bomen bepalen het beeld. Een ideale 
omgeving voor de lokale scoutinggroep. 
Vogelaars noteerden de groene specht, 
sperwer, havik, kleine karekiet, spotvogel 
en koekoek. Als je de bloemennamen wil 
noteren ben je wel even bezig. 

Lopen op hoogte
Een wandeling over de geluidswal van 
1,1 kilometer lang op acht meter hoogte 
geeft in de lente en zomer uitzicht over 
de bloemrijke taluds, over de wijk, de 
snelweg en Landgoed Woudhuizen aan de 
overkant. Op de rand van die wal, gevormd 
door keien in een ijzeren frame, vechten 
bramen, wingerd, klimop en de Japanse 
duizendknoop om de ruimte. 

Een zeer geschikte plek voor insecten en 
kleine zoogdieren om zich te verschuilen. 
De wal, die gedeeltelijk het verkeersgeluid 
opvangt, geeft de jeugd uit de wijk veel 
plezier als er sneeuw gevallen is. Ze vormt 
dan een prachtige sleehelling! 

Ode aan de parken
Speciale uitgave Groenvoer IVN Apeldoorn 

De wijken Osseveld en Het Woudhuis zijn omgeven 
door of liggen vlakbij een aantal parken:  
• Park Woudhuis,
• Landgoed Woudhuizen,
• Park Hotel Apeldoorn, 
• Groot Schuylenburg en 
• Park GGNet.
Twee parken krijgen in deze editie van de Wijkkijker 
een plek, te weten Park Woudhuis en Park Hotel 
Apeldoorn. Wil je meer over de vele andere parken van 
Apeldoorn lezen? Lees dan de speciale editie 
'Ode aan de parken'  www.ivn-apeldoorn.nl

Foto's: Wendy Le Griep

Zwerfafval Opruimdag

April 2023. Elke derde zaterdag van de 
maand ruimen wij met een groep vrijwil-
ligers de wijken op...maken wij de wijken 
weer een beetje schoner, zwerfafvalvrij en 
peuken-vrij. Dit doen wij in samenwerking 
met Zero Waste Apeldoorn, Heel Apeldoorn 
Rein, Gemeente Apeldoorn en de wijkraad 
Osseveld-Woudhuis.

Op deze ochtend in april startten wij met de 
maandelijkse zwerfafvalopruimronde in de 
wijk Osseveld-West. Tijdens het opruimen 
werd ik aangesproken door vijf jonge 
kinderen, die nieuwsgierig waren naar wat ik 
aan het doen was. “Wat bent u aan het doen 
meneer?” “Ik ruim het afval op wat op straat 
ligt.” “Oh, wat goed. Wij weten waar ook 
nog rommel ligt. Mogen we dan helpen?”  
“Natuurlijk mogen jullie me helpen." Samen 
liepen we zwerfafval oprapend (eerlijk om 
beurten) terug naar de verzamelplek, waar 
ze allemaal werden voorzien van grijper, 
hesje en één afvalzak.

“Nu gaan we het schoolplein schoonmaken 
meneer, want daar ligt ook rommel.” Zo 
gezegd, zo gedaan, dus het schoolplein en 
sportveld achter IKC De Bundel Apeldoorn 
lag er weer prachtig bij.

“Doen jullie dit elke dag?” "Gelukkig is het 
niet elke dag nodig. We doen dit elke maand 
met een groepje vrijwilligers.” "Oww, dus we 
kunnen morgen geen rommel opruimen?"

Vijf paar vragende ogen keken mij hoopvol 
aan, zodat ik niet anders kon dan ze één 
zwerfafvalopruimset mee te geven, zodat 
ze voortaan samen kunnen opruimen 
wanneer ze maar willen. Met een lekker 
stukje chocolade in de ene hand en een 
bedankkaart van Heel Nederland Schoon, 
gingen Semhaaz, Henok, Teklab, Sbione en 
Yese Sdinha snel naar hun vriendjes om te 
voetballen op het opgeruimde voetbalveld.

De buit van ons team van vrijwilligers was 
deze ochtend weer ronduit bevredigend: 
vier volle zwerfafvalzakken vol, een stoel en 
een ijhockeystick. Absoluut weer een nuttige 
ochtend! 

Michel Buitenhuis
denktankbreed@gmail.com
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Een strak grasveld met opeens een strook opgeschoten
gras. Iets verder ligt een laag bladeren die normaal 
opgeruimd zou zijn. Het zijn geen missers: de gemeente 
Apeldoorn laat jaarlijks blaadjes liggen als het even 
kan. En de maaier gaat niet meer overal overheen. Met 
goede redenen, zeggen de groenspecialisten. “Nee, het 
is geen bezuiniging.”

Al langer laat Apeldoorn de bermen natuurlijker, bloem-
rijker zijn. Dat gebeurt nu ook steeds meer in parken 
en plantsoenen. De maaiers slaan bewust stukken over. 
Het is nog niet tot in detail gemeten, maar Erik Gorter 
specialist wilde flora bij de gemeente Apeldoorn, ziet 
de eerste resultaten. Erik neemt volop bijen, vlinders en 
andere insecten waar. Soorten die - net als vogels - blij 
zijn met het lange gras en de planten die overeind blijven 
staan.

Haas
Het zijn niet alleen kleinere diertjes die profiteren.
”Als je geluk hebt, zie je hier zo een haas”, wijst Erik aan 
de Van Isendoornlaan in Zuidbroek aan. Dit is één van 
de plekken waar de gemeente bekijkt hoe het nieuwe 
maaibeleid uitpakt. Dit hebben wij zo’n drie jaar geleden 
in gang gezet. In 2022 stapte de gemente uiteindelijk 
over op een andere manier van maaien. 
“We zijn een paradijsje voor het hele jaar aan het 
opbouwen”, zeggen Erik en Kathleen Cullity, adviseur 
beheer openbare ruimte.

Schuilen
Het maaien gebeurt voortaan gefaseerd. Op een stuk 
grond blijft een deel van de begroeiing lang, om op een 
later moment alsnog gemaaid te worden. Terwijl dan 
weer een volgend deel juist ongemoeid blijft. Zo moet 
er voor dieren altijd een plek zijn om te schuilen of eten 
te verzamelen. Sommige wilde planten hebben ook baat 
bij uitstel van het maaimoment. Zo krijgen madelief-
jes langer de kans om te bloeien. Beplanting helpt 
bovendien tegen uitdrogen van de bodem. 
“We proberen op het juiste moment te maaien”, legt 
Kathleen uit. “Laat genoeg, zodat de plantenzaden 
rijp zijn en zich laten vallen. En vroeg genoeg: voordat 
insecten erin trekken om te overwinteren.”

Bodemverbeteraar
Om vergelijkbare redenen blijven er jaarlijks bladeren 
liggen. Die vormen eveneens een mooie beschutting
voor diertjes. “Het vormt een isolerende laag waardoor 
bij strenge vorst bepaalde planten het net kunnen 
redden. In de zomer is dat isoleren trouwens ook belang-
rijk: minder verdamping.” 
Daarnaast is gevallen blad een prima bodemverbeteraar 
door de voedingsstoffen die er in zitten en de schimmels 
die er in ontstaan. En via de wormen die blaadjes de 
grond intrekken en zo, met die bewegingen, de bodem 
verluchtigen. De wormen zelf profiteren trouwens ook 
van het extra blad. Als het goed gaat met de wormen, is 
dat weer goed voor de vogels, benadrukken Kathleen en 
Erik. Ze laten zien hoe alles in elkaar grijpt.

Verkeersveiligheid
“Op straten en stoepen komt de bladblazer er zeker 
aan te pas”, zegt Erik. Vanwege de veiligheid: blad kan  
vooral bij neerslag glad worden. Zo’n belangenafweging 
speelt ook rond het maaien. Is er genoeg zicht voor het 
verkeer? Blijven straatkolken toegankelijk voor regenwa-
ter? “Het is steeds zoeken naar de balans.” 

De komende jaren zal de praktijk uitwijzen wat de ecolo-
gische meerwaarde is en wat de beste werkwijze is. Erik 
ziet de voordelen, kruipend en vliegend. 

Strak en netjes?
Het anders maaien en minder bladblazen is even 
wennen. Niet alleen voor Apeldoorners die houden van 
strakke gazonnetjes, zelfs voor de vakmensen van de 
gemeente is het wennen. “Vroeger werd je er bij wijze 
van spreken op afgerekend als je het zo achterliet”, wijst 
Erik op een veld met eilandjes vol hoog gras. 
“Nu moeten de jongens het laten staan.”
 
Zo zijn er ook vragen bij inwoners. “We zijn opgevoed dat 
alles strak en netjes is”, beschrijft Erik de Nederlandse 
mores. Het aantal klachten valt echter heel erg mee, zo 
stelt de gemeente. “Aan alle kanten is duidelijk dat er 
iets moet gebeuren op het gebied van biodiversiteit”, 
zegt Kathleen. Met een beetje uitleg zien mensen die 
meerwaarde. "Los daarvan kan zo’n weelderig landschap 
gewoon mooi zijn", benadrukt Erik. "Als vakantiegangers 
zo’n vol veld in Frankrijk zien, zeggen ze: prachtig!!”

Bij beheer gericht op de dieren en insecten wordt vaak 
gefaseerd maaibeheer toegepast. Bij gefaseerd maaien 
wordt niet de gehele vegetatie gemaaid, maar blijft een 
deel ongemoeid. Dat deel kan bij een latere maaibeurt 
alsnog gemaaid worden, terwijl dan een ander deel van 
de oppervlakte ongemaaid blijft. 

Het idee hierachter is dat er op deze manier ook na een 
maaibeurt foerageer- en schuilmogelijkheden overblijven 
voor kleine dieren in de vegetatie. 
 
Bijen hebben als gevolg van hun levenswijze een kleine 
actieradius. Zij zijn gebonden aan een nestelplaats, die 
zij gedurende hun leven, dat twee à drie weken duurt, 
moeten voorzien van voldoende voedsel voor hun 
nageslacht. De bloemen waaruit zij dit voedsel halen 
moeten binnen een bepaalde afstand (afhankelijk van de 
soort maximaal enkele honderden meters) van hun nest 
liggen. Wanneer deze voedselbron weg valt als gevolg 
van een maaibeurt, moeten er uitwijkmogelijkheden zijn 
om elders voedsel te zoeken. Als deze er niet zijn, kan de 
bij haar nest niet afmaken en heeft zij geen nageslacht. 
 
De vogels profiteren hier ook van 
De insecten en de zaden die blijven staan vormen tevens 
een voedselbron voor de vogels. Zo pikken de putters 
bijvoorbeeld de zaden uit de uitgebloeide bloemen van 
de grote kaardenbol. Veel zoogdieren verstoppen zich in 
de vegetatie die blijft staan. Het is dus niet een vorm van 
bezuiniging, maar heeft een doel. Dit maaibeheer wordt 
op meerdere plekken in Apeldoorn uitgevoerd en zal in 
de komende jaren verder worden uitgebreid. Wordt dus 
vervolgd!

Tekst: Johannes Rutgers de Stentor, 
Instagram Erik Gorter
Foto’s: de Stentor, Marcel Keurhorst 
en Wendy Le Griep

Gras en blad in de wijk

Meekijken kan via zijn Instagram-account 
apeldoorn_wilde_flora_stad.

“Het mag tegenwoordig allemaal 
wat weelderiger, wilder en minder 

aangeharkt.”
Erik Gorter, specialist wilde flora 

gemeente Apeldoorn

"We proberen op het juiste 
moment te maaien, zodat de plantenzaden 

zich kunnen laten vallen." 
Kathleen Cullity, adviseur beheer openbare ruimte 

gemeente Apeldoorn
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Pulzzz & More Apeldoorn 
Linie 540 
7325 DZ Apeldoorn 

t: 06-11 588 773 
e: apeldoorn@pulzzz.nl

Maak een afspraak voor een kosteloze intake  
en krijg uw eerste okselbehandeling cadeau!

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zwemlessen voor 
Survival ABC 

Privé, duo of trio 
zwemles 

Snelcursus (survival 
ABC) 

Zwemmen met een 
beperking 

Zeemeermincursus 
Kinderfeestjes 

Contact: 
Tel: 055-8441356 of 06-51076480 
Mail: zwemschoolkablau@icloud.com 
 

Maatwerk  Kindvriendelijk  Ervaring  Persoonlijk  
Meedenkend  Kwaliteit  Zonlid  Rustige en veilige 
leeromgeving  Garantiepakketten 

Zwemlocatie 
Beekbergen: 
Parc Spelderholt 

www.zwemschool-kablau.nl 

In het zonnetje
Omdat er in het park tussen de A50 en de 
Woudhuizerallee geen prullenbakken waren, 
heeft meneer v.d. Zande, woonachtig op het 
mooiste plekje in Het Woudhuis, er jarenlang 
voor gezorgd dat er zakken kwamen te hangen 
waar we het afval van onze honden in kwijt 
konden. Tevens zorgde hij voor de afvoer van 
de volle zakken. 
 
Helaas werden de zakken soms kapot getrok-
ken. Nadat dit binnen een week twee keer 
gebeurde en het afval dus verspreid op de 
grond lag, heeft één van de hondeneigenaren 
uit de buurt de gemeente gevraagd hier een 
vuilnisbak te plaatsen. Daar werd gelukkig heel 
snel gehoor aan gegeven, zodat meneer v.d. 
Zande dit karweitje voortaan niet meer hoeft te 
doen.

Als dank voor zijn jarenlange inzet is er een 
inzamelingsactie gestart. Op 21 december 
2022 bracht een groep trouwe wandelaars met 
hun honden een kerststuk en wat lekkers naar 
meneer v.d. Zande. 

Beste  wijkbewoner,

Graag maak ik u er op attent dat er op 
dit moment ruimte is bij de schrijvers 
van Humanitas om uw levensverhaal 
op te schrijven. Ik, Greetje Terwisscha 
van Scheltinga, ben zelf schrijver van 
het levensboek. We hebben vertellers 
en schrijvers. Ik kan u vertellen dat de 
levensboekjes er leuk uitzien. 

Wilt u graag verteller zijn/ Wilt u graag 
dat uw levensverhaal opgeschreven 
wordt en er vervolgens een mooi 
boekje van wordt gemaakt? Schroom 
niet, meld u aan. U bent van harte 
welkom.

levensboek.humanitas.apeldoorn@
gmail.com coördinator 06-49137323

“Ik zou er wel een boek over kunnen schrijven.”

Denk je dat ook wel eens? Wil je je levensverhaal doorgeven aan 
anderen? Bijvoorbeeld je kinderen, klein- of achterklein-
kinderen? Zodat het niet verloren gaat? Of vind je het optekenen 
van je levensgeschiedenis een mooie en zinvolle bezigheid?

Je levensverhaal op papier is meer dan een mooi document. Elk 
verhaal is uniek en de moeite waard. Het schrijven van je levens-
boek is niet alleen een mooie en zinvolle bezigheid, het geeft 
ook anderen de kans om van je ervaringen te leren. Bovendien 
kan het vastleggen van je verhaal je helpen bij het verwerken 
van gebeurtenissen of om tussentijds de balans op te maken.
Hoe werkt het?

Je kunt je verhaal natuurlijk zelf schrijven. Maar misschien heb je 
liever dat een ander je daarbij helpt. Humanitas heeft getrainde 
vrijwilligers die je helpen het verhaal te schrijven. De vrijwilli-
ger maakt na de eerste kennismaking zes tot 9 afspraken (van 
ongeveer een uur) en neemt het gesprek op met een voicerecor-
der. Thuis werkt hij/zij het uit tot een deel van het verhaal. Het 
eindresultaat kan een boek zijn, maar ook een magazine, een 
fotocollage, een digitaal bestand of iets heel anders. 

Kosten? Er zijn geen kosten verbonden aan de begeleiding door 
de Humanitas-vrijwilliger. Alleen de druk- en materiaalkosten zijn 
voor eigen rekening. Wil je meer informatie over levensboek?
Email: levensboek.humanitas.apeldoorn@gmail.com
06-20713228 / www.humanitas.nl/afdeling/apeldoorn

Dit kwam als een grote verrassing voor 
meneer en mevrouw v.d. Zande, precies 
een week voor de 91ste verjaardag van 
meneer. Het zou fijn zijn als nog meer 
mensen gebruik willen gaan maken van 
deze vuilnisbak.
 
Meneer v.d. Zande: 
nogmaals bedankt!

Namens alle 'baasjes' 
Petra Buijs
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Chantal Meijerink en ik, Roely Smit, bewoners van Het 
Woudhuis en natuurliefhebbers vatten al wandelend 
door onze mooie wijk het plan op om een bomen-
route uit te zetten; lekker wandelen door de wijk met 
onderweg leuke weetjes over de bomen die je passeert 
en natuurlijk genieten van wat je ziet. Wij misten zelf 
voldoende kennis over de opzet en de geschiedenis van 
de bomen in onze wijk, dus schakelden wij de nodige 
hulptroepen in...
 
Na een kleine zoektocht kwamen wij in contact met 
Henk Barkhof, die destijds bij de gemeente werkte 
als landschapsarchitect en het beplantingsplan voor 
de wijk Het Woudhuis heeft ontworpen. Hij was zeer 
verrast en verheugd te horen waar wij mee bezig 
waren en bood zijn hulp aan. Al snel kregen wij ook 
versterking van Anton Dekker, bomenexpert en ook 
jaren werkzaam geweest bij de gemeente. Zo ontstond 
ons projectgroepje en inspireerden wij elkaar om de 
bomenroute vorm te geven.

De route komt ‘rond de zomer’ beschikbaar in o.a. de 
IVN-routes app en wordt een rondwandeling met als 
begin- en eindpunt het station Osseveld. De lengte 
zal ongeveer 3,5 km. zijn door Het Woudhuis met 
de mogelijkheid de route in te korten. Wij hebben 
inmiddels voldoende kennis vergaard om te weten welke 
bomen met welk verhaal beslist een plek moeten krijgen 
in deze route. 

Mooi dat we tot de ontdekking kwamen dat er destijds 
heel doelbewust een plan is gemaakt. Zowel Henk als 
Anton hebben daar een grote bijdrage aan geleverd. 
Wij zijn hen dankbaar: “Ons plan is naar een hoger plan 
getild.”

Maar allereerst een kijkje in het werkzame leven 
van Henk Barkhof (zijn geschiedenis is zo boeiend dat 
ik die jullie niet wil onthouden).

Henk Barkhof vertelt dat hij in de jaren ‘50 van de 
vorige eeuw naar de Hogere Tuinbouwschool ging in 
Frederiksoord; vooral het vak tuinarchitectuur boeide 
hem zeer. Vervolgens deed hij een voortgezette 
opleiding landschapsarchitectuur in Boskoop en ging 
hij werken in Amsterdam. Naast zijn baan bij Openbare 
Werken deed hij de opleiding Landschapskunde. Toen hij 
hier voor slaagde was hij officieel tuin- en landschaps-
architect (Bond Nederlandse Tuinarchitecten). 

Hij vertelt op bescheiden wijze dat hij eerst 6 á 7 jaar 
gewerkt heeft aan de ontwikkeling van de Floriade 
in Amsterdam. Op Wikipedia lees ik dat dit in 1972 
de drukst bezochte tuinbouw tentoonstelling ooit 
ter wereld was. Vervolgens werd hij aangenomen als 
landschapsarchitect bij de gemeente Apeldoorn, in de 
tijd dat de wijk De Maten werd gebouwd. Als eerste 
project heeft hij toen het Matenpark ontworpen. 

Bomenroute in wording
Interview met Henk Barkhof

Tekst: Roely  Smit
Foto’s: Wendy Le Griep en Michiel Visch 

Knotwilgen Lupineweg

Hoek het Schip- Lage Landenlaan  - Lupineweg

Verrassend om van hem te horen dat er in de jaren 
zeventig nauwelijks inspraak was, waardoor zijn plannen 
bijna allemaal uitgevoerd konden worden. Henk vertelt dat 
hij er nog steeds van geniet om door het park te wandelen, 
vooral om te zien hoe het park zich in zo’n 45 jaar ontwik-
keld heeft en om te zien hoe de bomen gegroeid zijn.  Ik 
benoem ook het ontwerp van de mooie heemtuin: het 
overgangsgebied van de Veluwe naar de IJsselvallei heeft 
Henk hier aangelegd. Dit is heel duidelijk te zien aan de 
beplanting. 

Restauratie Hollandse Baroktuin Paleis het Loo
In 1977 startte de ingrijpende restauratie van Paleis het 
Loo en Henk heeft zich er toen voor ingezet, met natuur-
lijk vele collegae, wat hij niet onvermeld wil laten, om ook 
de tuin te restaureren. Dit plan heeft zelfs geleid tot een 
Kamerdebat. Er werd  uiteindelijk “groen” licht gegeven. 
De restauratie van de Hollandse Baroktuin - de enige in 
Nederland - heeft zeven jaar geduurd. Een ontzettend 
leuke en boeiende tijd aldus Henk. Hij kan er ook prachtig 
over vertellen.

Hoe de wijk Het Woudhuis vorm werd gegeven
In de jaren ‘90 ging Henk Barkhof als landschapsarchitect
aan de slag in Het Woudhuis. Op sommige plekken in de
wijk werd bewust gekozen voor bepaalde soorten bomen. 
Zo vertelt Henk dat er rondom Het Kasteel lindes zijn 
geplant. Koningslindes zie je vaak aan lanen rondom 
kastelen. In een wijk zijn die niet zo geschikt, omdat ze 
druipen. Daarom is er gekozen voor zilverlindes. 

Verder was het de bedoeling dat de Mansardehof 
de uitstraling zou krijgen als de entree van de wijk 
met een hoog appartementencomplex, maar dat is 
niet gerealiseerd. Wel zijn er monumentale bomen 
geplant, zuilvormige beuken in een cirkel. Dit alles 
in samenhang met de stedenbouwkundige gedachte 
van de stedenbouwer Ashok Bhalotra, die Het 
Woudhuis mede heeft ontworpen. De beplanting aan 
de noordwest en zuidoost kant van Het Schip is ook 
symbolisch: ovaal vormige heuveltjes met zuilvormige 
populieren, die twee meerpalen moeten voorstellen, 
waaraan het schip vastzit. 

Henk werkte tijdens het landschapsontwerp samen 
met de stedenbouwer Gerrit Vosselman en de 
landschapsarchitect Han Goudswaard, die ook bij de 
gemeente werkten. "Met z’n drieën waren wij het 
atelier," zegt Henk lachend. “Gerrit bemoeide zich 
met de wegen en de architectuur en ik deed meer het 
groen, de keuze van de beplanting en de boomsoor-
ten en Han hield zich vooral bezig met bouwkundige 
detailontwerpen en minder met het groen.” Hij noemt 
als voorbeeld het Kasteelplein: “Han maakte vooral 
de tekeningetjes: mooie handgemaakte schetsjes, nog 
vóór het computer tijdperk.” 

De beplanting
De wijk was vroeger een weidegebied. Als je oude 
stafkaarten ziet, dan is het zelfs een bebost gebied 
geweest, zoals het terrein van ’s Heerenloo (voorheen 
het Apeldoornsche Bosch). Er was een klein gedeelte 
moerasgebied, ter hoogte van De Boei en Het Schip: 
een driehoekige laagte tegen het spoor aan. Dit 
moeras is “overgebracht” naar het landgoed 
Woudhuizen, ‘t Schol. Op de plaats tegen het spoor 
aan is nu een vijver met in het midden een klein 
eilandje. Dit is bewust zo gedaan, ter herinnering aan 
het moerasgebied. 

Waar ooit een weggetje liep...

Myrtillushof
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In de Houttuinen is gekozen voor uniformiteit in de 
tuinafscheidingen: de gewone beuk als hagen. 
Als je vanuit Het Kasteel over de Woudhuizerallee naar 
het landgoed Woudhuizen gaat, dan zie je ook daar 
de beukenhagen. Ter hoogte van de Lupineweg zie 
je de twee gebouwen, die een verbinding met elkaar 
hebben. Als je vanaf het viaduct komt is dat echt een 
poort met daarop het opschrift “Woudhuis.” Henk is 
van mening dat ze vanaf de Zutphensestraat ook zo’n 
entree hadden moeten maken.  

Bewuste boomkeuzes
In de binnenring van Het Kasteel is bewust gekozen 
voor de haagbeuk, omdat het profiel zo smal is; 
deze boom groeit stijl omhoog. Je hebt dan niet het 
probleem dat de takken tegen de gevels aan groeien. 
Ook hield Henk in de kleinere straten rekening met 
de omstandigheden van de grond: er was en is veel 
verharding. Daar werd bewust gekozen voor de valse 
Christusdoorn en voor sierbomen vanwege de mooie 
bloesem. Hij noemt o.a. de sierpeer. In de noordhoek 
van Het Kasteel, waar de Kasteeltoren staat, is een 
waterpartij, waar gekozen is voor een moerascipres. 

De oude paardenkastanje
De grote kastanje op het Kasteelplein stond er al 
voordat de wijk gebouwd werd. Deze is zeker 80 tot 
100 jaar oud, maar helaas niet meer gezond. Als die 
het begeeft, stelt Henk voor om daar weer een boom 
te planten, die op den duur monumentaal wordt. Hij 
denkt bijvoorbeeld aan een plataan, omdat die goed 
tegen droogte en verharding kan. 

Bosplantsoen
In het Park Woudhuis is een strook aangelegd met 
lagere bomen: een gemengd bos met o.a. Gelderse 
Roos, meidoorn en sleedoorn als ook veel bes dragende 
bomen, waar bepaalde vogels zich tegoed aan doen. 
Henk vertelt verder dat hij samengewerkt heeft met 
Nicolaas Dings, de beeldhouwer, die de kunstwerken 
gemaakt heeft die aan de A50 staan; herkenningspun-

ten voor de wijk. Op alle vier de kooien staan silhouetten 
van vogels die in de buurt voorkomen.  Samen met deze 
kunstenaar heeft Henk besloten dat er zomereiken op de 
geluidswal geplant zouden worden. 
De wandel-/bomenroute zal ook langs De Burcht gaan 
lopen. Op de grens met de Lupineweg is een stukje grond 
met fruitbomen van weleer met o.a. appels en peren. 
Iedereen mag hier de vruchten van plukken. Kijk je naar 
het zuidoosten, dan zie je twee rijen populieren; vroeger 
heeft hier een weggetje gelopen vanaf de Lupineweg. 
Een oude erfafscheiding volgens Henk Barkhof.

Met de kennis van nu maak je andere 
beplantingskeuzes
Henk geeft te kennen dat hij al jaren uit het vakgebied 
is, maar dat hij In de huidige groenontwerpen veel meer 
openheid ziet. Sociale veiligheid speelt hierbij vooral 
een rol. Er zijn parken in Apeldoorn waar bosjes gekapt 
zijn om meer openheid te creëren, waardoor je meer 
toezicht hebt. 

“Met het oog op de klimaatverandering zou ik nu denk 
ik wel andere bomenkeuzes maken, bijvoorbeeld minder 
beuken.” Hij sluit af met een tip voor de vergroening van 
het Kasteelplein: “Meer bomen, bijvoorbeeld lindes of 
soorten iepen of esdoorns. In ieder geval grote bomen, 
waardoor er meer schaduw zal zijn, hetgeen in de warme 
zomers meer verkoeling geeft.”

De vervolgstappen om te komen tot een definitieve 
bomenroute
De bomenroute zal geplaatst worden in de herfst-
wijkkijker en digitaal op IVN-routesapp met achtergrond-
informatie over de bomen. Ook zal er informatie 
geplaatst worden bij de bomen op de wandelroute. Het 
streven is dat rond de zomer de bomenroute klaar is en 
het ligt in de bedoeling om dan een excursie te houden 
voor belangstellenden. Wordt dus vervolgd. 

Lupineweg-de Burcht

Tamme Kastanje Kasteelplein

Nawoord van de redactie
Roely Smit en Chantal Meijerink, bewoners 
van Het Woudhuis, natuurliefhebbers en 
lid van de IVN,  bedachten zelf het plan 
voor een bomenroute. De financiën voor de 
bebording langs de route en een excursie komt 
via een subsidie-aanvraag die de Wijkraad 
Osseveld-Woudhuis indiende bij de gemeente 
Apeldoorn. 

Heb je ook een leuk idee voor de wijk en 
kun je nog een financieel steuntje in de rug 
hierbij gebruiken? Via de regeling burger-
participatie (website gemeente Apeldoorn) 
kun je een verzoek indienen. Wil je wellicht 
nog wat hulp? De penningmeester van de 
wijkraad helpt je graag op weg en kan ook een 
voorbeeld aanvraag geven: 
penningmeester@osseveld-woudhuis.nl

Je bent welkom op 
PCBO De Regenboog Osseveld!

Ben jij voor je kind of kinderen aan het nadenken 
over een fijne basisschool? Lees dan vooral verder! 
Wij zijn basisschool De Regenboog Osseveld en 
heten je graag welkom op onze school. Kom kijken 
en we vertellen je hoe het er bij ons aan toe gaat.

We geven je graag alvast een klein inkijkje in onze 
school. Met onder meer een muziek lokaal, creatieve 
ruimte, bibliotheek en aula biedt ons fijne school-
gebouw en ons ruime en rijke plein letterlijk en 
figuurlijk veel ruimte voor ontwikkeling.

Wij bieden eigentijds onderwijs en kijken goed wat 
onze leerlingen nodig hebben om straks klaar te zijn 
voor hun vervolgstap en volop mee te kunnen doen 
in de maatschappij. Dat is méér dan taal en rekenen, 
al blijft dat zeker belangrijk. 

Aandacht is er ook voor de sociaal-emotionele 
ontwikkeling, gezondheid, brede talentontwikkeling, 
burgerschap en duurzaamheid. Omdat we weten 
dat lekker bewegen helpt met leren, zetten we ons 
gehele pand en plein hiervoor in. Want rekenen 
kan in de schoolbanken, maar ook op de trap of op 
ons plein. Als Beweegwijsschool zetten we in op fijn 
samenspel tussen kinderen, waarbij tal van materi-
alen en bewegingsvormen voorbij komen. Middels 
spel werken we aan de motorische, cognitieve en 
sociaal-emotionele ontwikkeling van onze leerlingen.

En dan genieten we van de fijne sfeer in de groepen 
én de persoonlijke groei die we zien bij onze leerlin-
gen. Nieuwsgierig geworden naar wat wij jouw kind 
kunnen bieden? Wees welkom. 
Wij ontmoeten je graag!

PCBO De Regenboog Osseveld
regenboogosseveld@pcboapeldoorn.nl
regenboogosseveld.pcboapeldoorn.nl
@pcboderegenboogosseveld
Keerkring 70 
055- 506 05 41

-advertorial-

Henk Barkhof
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Begin elke dag voor een glimlach.

WIJ ZOEKEN
CHAUFFEURS
(LEERLINGENVERVOER)

GEEN CHAUFFEURSKAART?
wij betalen je opleiding.

WEL EEN CHAUFFEURSKAART?
ontvang €250,- welkomstbonus

15 – 20 uur per week

of stuur een email naar vacature@wdkgroep.nl of bel 026 - 36 53 153

Ben je enthousiast, sociaal en op zoek naar een zelfstandige en verantwoordelijke baan?

Solliciteer nu op werkenbijwdk.nl

• Geen dag hetzelfde
• Maatschappelijk betrokken
• Blije kindergezichtjes
• Vaste werktijden 
• Vaste groep leerlingen
• Zelfstandig werken

    

JE BALANS IN HANDEN

praktijk voor energiebehandeling
holistic pulsing, hand-/voetmassage

nieuwsgierig naar wie ik ben 
en wat ik te bieden heb, kijk op 

www.jebalansinhanden.nl

Maria Rovers
Ravelijn 206, 7325 NZ Apeldoorn

info@jebalansinhanden.nl

055-84 33 771

Column
Soof vertelt verder
When the shit hits the fan

Marianne Hutters-Dijkhuizen

Ik had het er eigenlijk niet over willen hebben, maar ik 
doe het toch: ik wil als respectabele hond en gezinslid 
van de hondenbelastingbetaler hier toch even mijn 
beklag doen. Het zit mij al een poosje dwars dat mijn 
gebruikelijke HUP (HondenUitlaatPlaats) niet fatsoenlijk 
en vaak genoeg gereinigd wordt. 

Het zal de gemeente-mens blijkbaar een zorg zijn dat ik 
op een veld moet poepen, waar al te veel drollen liggen. 
U doet het toch ook niet op een vieze wc? Nu zullen er 
misschien een paar mensen denken: "Er wordt toch vaak 
genoeg het gras gemaaid?" Maar dat is niet hetzelfde. Ik 
hoef u toch niet voor te schotelen wat die messen met die 
drollen van ons doen? Het Engelse gezegde When the shit 
hits the fan is daar een uitstekend voorbeeld van.

Een bordje in het gras
Maar het werd nog erger. Nu kwam de aanloop van de 
HUP langs de in aanbouw zijnde tunnel niet allemaal naar 
mijn vaste HUP, maar wel op het speelveldje voor ons huis 
of naar de grasplekken langs De Hovenlaan. Ook is dat niet 
erg als het bij een plas zou blijven, maar de drollen die 
eigenaren gewoon laten liggen zijn dit echter wel. Of ze nu 
groot of klein zijn, bij elkaar is dat een hele hoop. 

Er is nu steeds vaker sprake van huiseigenaren die bordjes 
in hun grasperkje plaatsen met het soms veeltalige en 
vriendelijke verzoek de hondenpoep mee te nemen. Ik 
praat niet gauw over poep, maar dit lijkt me toch ook wel 
vanzelfsprekend. Mocht het nou niet in één zakje passen, 
gebruik er dan één of meer. Zeker als u ziet dat deze hoop 
bij iemand voor de deur neer komt.

Nogmaals: ik wilde er als klein hondje uit een ver en warm 
land niet over klagen en al zeker 
niet zo een dergelijk onsmakelijk 
stuk tekst bij de kop koffie 
serveren. Toch voel ik mij 
verplicht dit te vermelden, 
in de hoop dat het dan niet 
meer hoeft. 

Een poot van Soof

Nieuws van Bowls Club 
“WOODS”
Met 8 bewoners (plusminus 60 jaar en ouder)  uit 
Osseveld-Woudhuis zijn wij lid van Bowls Club 
“WOODS’’.  Wij zijn dusdanig positief over de sport 
bowls en de club “WOODS” dat we het ook andere 
mensen uit onze wijk gunnen kennis te maken 
met deze sport. Wij spelen veelal dicht bij huis 
(sporthal van WSV) en gedurende de zomermaan-
den buiten op een hockeyveld in Apeldoorn-Zuid.

Bowls is een van oorsprong Engelse sport waarbij 
techniek, tactiek en geluk belangrijke onderdelen 
zijn. Dit zorgt ervoor dat het resultaat van het 
spel onzeker blijft tot de laatste bal gespeeld is. 

Wat is bowls?
Bij bowls is het de bedoeling om jouw bal dichter 
bij de jack (=doelballetje)  te spelen dan die van de 
tegenstander. Omdat het gewicht in de bal ongelijk 
verdeeld is maakt de bal een curve. Dit betekent 
een extra moeilijkheid in het spel, wat ervoor zorgt 
dat naast techniek ook inzicht belangrijk is. 

Bij Bowls Club “WOODS” gaat het om gezellig 
met elkaar sporten waarbij ook de koffiepauze 
belangrijk is. Wie wil, kan deelnemen aan interne 
competities, toernooien en wedstrijden door het 
gehele land. 

Wij ervaren BC “WOODS” als een club waar 
gezelligheid belangrijk is en er met enthousiasme 
bowls gespeeld wordt. Daarnaast biedt de sport 
bowls de mogelijkheid om te bewegen zonder dat 
dit een specifieke conditie, kracht of inspanning 
vraagt.

Wij kunnen ons goed voorstellen dat meer wijkbe-
woners in onze wijken op zoek zijn naar bewegen 
in combinatie met gezelligheid. Wij nodigen jullie 
daarom van harte uit om sfeer te komen proeven 
en het spel te komen spelen op een dinsdagoch-
tend of op een vrijdagochtend (4 gratis lessen). 

Tot ziens!
Namens Ab, Corrie, Corry, Harma, Herman, 
Henry, Jannes en Jo 
van Bowls Club “WOODS”/06-14065976 
secretaris-woods@bowlsclub.nl



46 47

“De kinderen maken dan hun planning voor de komende 
weken met het onderwerp en daarna kunnen zij met hun 
onderzoek beginnen. Meestal eindigt het programma 
metvoor de ouders een presentatie over van wat ze 
gedaan hebben.”

Kennis vergroten met Tiny Forest
“Het gaat er onder meer om dat de kinderen kennis 
die ze al hebben verder verdiepen en dan extra inzicht 
krijgen in wat je met die kennis kunt. Een voorbeeld is 
het werken met het Tiny Forest dat vlak bij de school is 
aangelegd. Kinderen kunnen daar hun kennis over de 
natuur vergroten en leren van wat er gebeurt als alles 
gaat groeien. Valt hen iets op, dan kunnen ze op internet 
of bij deskundigen onderzoek doen en daarna maken ze 
een presentatie over wat ze geleerd hebben. Dat doen ze 
in groepjes waardoor ze hun vaardigheden rond samen-
werken kunnen ontwikkelen.”

Blijer in groep 9
“Op de school waar ze de rest van de week zitten, wordt 
vooral aandacht besteed aan het vergroten, begrijpen 
en toepassen van kennis. Dat gebeurt vaak door infor-
matie te herhalen, soms op verschillende manieren. De 
kinderen van Groep 9 hebben die herhaling niet altijd 
nodig. Daarom kunnen ze in hun gewone klas soms ook 
werken aan de projecten van Groep 9. Vaak zien we 
dat de kinderen blijer worden als ze een tijdje in Groep 
9 zitten. Ze vervelen zich niet meer en gaan met meer 
vaardigheden naar het voortgezet onderwijs.”

Iedere ouder kent het wel uit de eigen omgeving of 
heeft er van gehoord: basisschoolkinderen die niet 
genoeg hebben aan de lessen in de klas. Kinderen die 
zo goed kunnen leren, dat ze onvoldoende uitdaging 
vinden in de reguliere lesprogramma’s en zich gaan 
vervelen. 

Juist voor deze kinderen heeft het openbaar 
onderwijs (Leerplein 055) Groep 9 opgericht. Daar 
worden deze kinderen begeleid en uitgedaagd om 
extra kennis op te doen. Het gaat om niet heel veel 
kinderen. 

Leerplein 055 heeft er voor gekozen om de kinderen 
van de scholen in Apeldoorn een dagdeel per week 
naar een lokaal in basisschool Het Woudhuis te laten 
komen. Daar is een lokaal beschikbaar en dagen de 
juffen Pauline en Manon de kinderen extra uit.
  
Behoefte aan meer uitdaging
Juf Manon Sinnige is er heel uitgesproken over: 
“Kinderen uit alle lagen van de bevolking kan het 
gebeuren. In het onderwijs dat gewoonlijk wordt 
aangeboden zit niet genoeg uitdaging om het leuk te 
hebben op school. Dan wordt dat kind op school en 
thuis soms een probleemkind, terwijl het er niets aan 
kan doen en eigenlijk heel goed kan leren. Wij doen 
daar iets aan door de kinderen die hier komen dingen 
zelf te laten onderzoeken, de resultaten te wegen 
en er iets mee te maken. Er zijn niet echt bestaande 
programma’s voor de kinderen, dus maken we de 
opdrachten zelf.” 

Tekst: Hans Verbeek
Foto’s: Herma Oosterloo-de Jong

Groep 9 in de wijk
Een klas vol uitdaging

Even voorstellen: 
Apeldoorns Renaissance- en 
Barokensemble En Suite

Het Apeldoorns Renaissance- en 
Barokensemble En Suite is een groep 
van bijna veertig enthousiaste amateurs, 
waarvan een deel gemengd koor en een 
deel instrumentalisten. Onder leiding van 
dirigent Coert Bremmers werken we aan 
stukken uit de oude muziek: de barok en 
de renaissance (ongeveer 1400-1750). 
Dat doen we (bijna) elke vrijdagavond in 
wijkcentrum Het Bolwerk. Onze leden 
wonen in en rondom Apeldoorn: van 
Zwolle tot Arnhem. Voor de lezers van 
de Wijkkijker is Het Bolwerk dichtbij!

Tijdens de repetities staat het gezamen-
lijke resultaat centraal: luisteren naar 
elkaar en samen mooie muziek maken. 
Vaak oefenen we voor concerten en 
soms musiceren we gewoon voor onszelf. 
Ons koor (ongeveer 25 leden) zingt 
meestal vierstemmige en soms dubbel-
korige werken. Onze instrumentalisten 
(ongeveer 15 leden) bestaan vooral uit 
strijkers, (blok)fluitisten en rietblazers 
met oude of nieuwere instrumenten.
Nieuwe leden zijn van harte welkom. 

Op dit moment hebben we in 
het koor plaats voor tenoren en 
bassen. Voor instrumentalisten 
zitten we op dit moment vol, 
maar neem gerust contact op als 
je misschien in de toekomst wilt 
meedoen. Je bent ook welkom 
bij een van onze open repetities. 
Contactpersoon Marion Meijer 
kan je daar meer over vertellen. 
Zij is bereikbaar via het mailadres 
marion@ensemble-ensuite.nl. 

Neem eens een kijkje op onze 
website voor meer informatie: 
www.ensemble-ensuite.nl 

Graag tot ziens! 

Onbekend
Kinderen worden bij Manon 
meestal aangemeld door de 
leerkracht op de school waar het 
kind zit. Ouders weten vaak niet 
dat de mogelijkheid van Groep 9 
bestaat. De kinderen van Groep 
9 zijn een halve dag per week in 
hun lokaal in OBS Het Woudhuis. 
Ze hebben altijd twee pauzes 
zodat er tijd is voor bewegen (op 
het grasveld en Cruyff Court). 
Ook die pauzes worden gebruikt 
om vaardigheden te leren. 
Gebeurt er iets op het speelveld 
dan gaat de juf met de betrokken 
kinderen in gesprek om te 
onderzoeken wat er is gebeurd. 
Zo leren kinderen hun emoties 
bijvoorbeeld te verwoorden en te 
stroomlijnen.

Feest der herkenning
Het gesprek over Groep 9 met 
Manon is een feest van herken-
ning. Onze kleinkinderen zijn er 
geweest (onze kleinzoon zit er 
nog) en ik denk dat ik zelf een 
leukere schooltijd had gehad als 
er in de zestiger jaren zoiets had 
bestaan. Dat flitst steeds door 
mijn hoofd en is voor mij reden 
om dit artikel te schrijven. 

Heb je een kind dat zich 
misschien verveelt op school? 
Praat hier dan over met de 
leerkracht. Iedere stroming in 
het basisonderwijs biedt wel een 
programma aan voor kinderen 
die gemakkelijk leren.

Jeugd- en buurtbibliotheek in 
PCBO De Regenboog-Osseveld

In de Jeugd- en Buurtbibliotheek Regenboog is 
iedereen welkom: kinderen én volwassenen!

Iedereen van 0 tot 100 jaar kan er terecht voor het 
lenen van prentenboeken, jeugdliteratuur, romans, 
informatieve en educatieve boeken en grootletter-
boeken. Maar ook als je even de krant (Stentor), een 
stripboek of een tijdschrift zoals Margriet of Libelle 
wilt lezen ben je welkom: dat kan aan onze leestafel.
Onze vrijwilligers helpen je graag met je zoektocht 
naar het juiste boek, vragen over het lenen en 
inleveren van boeken of over het lidmaatschap.

Adres:   CODA Openbare Jeugd- en 
  Buurtbibliotheek 
  De Keerkring 70 
Geopend: Maandag  14:00 – 17:00 uur 
  Woensdag 10:30 – 17:00 uur 
  Vrijdag  14:00 – 17:00 uur
Contact: educatie@coda-apeldoorn.nl
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(Nieuwe) minibiebs 
in de wijk
1. Minibieb Veenhuizerweg 128C
2. Minibieb Anna Blamanplantsoen 34
3. Minibieb Deventerstraat 278
4. Minibieb Myrtillushof 36
5. Nieuwe Minibieb Lage Landenlaan 25
6. Nieuwe Minibieb Lupineweg 17
7. Minibieb Laan van Zonnehoeve 191
8. Minibieb Houttuinen-Oost
Zijn we er eentje vergeten??
Mail het de redactie! 
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6
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8

1

2
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Er zijn veel redenen om gebruik te maken van een 
minibieb. Je hoeft bijvoorbeeld geen geld uit te geven 
aan nieuwe boeken en als het om ruimte gaat kun je 
het boek nadat je het gelezen hebt weer terug in de 
minibieb zetten. Maar die minibiebjes staan er niet 
ineens. Iemand heeft er over nagedacht en vervolgens 
iets gedaan met dat idee. Yvonne Voorhorst werd 
voor Apeldoorn Direct geïnterviewd en wij delen dit 
interview vol leuke anekdotes graag in de Wijkkijker.

Minibieb ’t Zonnetje startte in Osseveld-Oost aan de 
Zonnewende en is inmiddels verhuisd naar Myrtillushof 
36 in Het Woudhuis.

Yvonne: “De minibieb is een kunststof tuinkast, waardoor 
je geen last hebt van mogelijke problemen als vocht, 
klemmende deurtjes of ruitjes die kapot gaan. Ideaal 
als je ‘niet zo’n klusser’ bent. Omdat een simpele kast 
wel wat saai leek, besloten we om hem van decoratie te 
voorzien. En dan niet met een standaard sticker of een 
effen kleur, maar handbeschilderd op alle vier de zijden. 
Alle afbeeldingen verwijzen naar periodes of gebeurte-
nissen uit mijn leven. Een waar zoekplaatje dus.”

Een heel eigen minibieb
“Uit de foto’s kun je bijvoorbeeld ontdekken waar ik 
gewoond heb. Zo zie je de Martinitoren uit Groningen, 
de zon die verwijst naar de toenmalige straatnaam de 
Zonnewende en het Heerderstrand. Ook vind je heide en 
bomen, de locatie waar onze trouwfoto’s zijn gemaakt. 
Uit de geschilderde speeltoestellen kun je opmaken dat 
we kinderen hebben en met de dieren laat ik mijn meer 
‘landelijke roots’ zien. Zo is er veel te ontdekken. Dat een 
uitgebreid beschilderde minibieb weinig voorkomt blijkt 
wel uit de reacties van anderen, online of fysiek. 
Al zijn de boeken en het concept de hoofdzaak, het is erg 
dankbaar en leuk als mensen een opmerking over het 
uiterlijk van de minibieb maken.”

Lekker flexibel
“Het starten van mijn minibieb kostte veel tijd (en 
behoorlijk wat geld): een Facebookpagina starten, 
het oriënteren op en aanschaffen van een kast, die 
beschilderen, boeken verzamelen, enzovoort. Als het 
eenmaal loopt bepaal je zelf hoeveel tijd je er in steekt. 
Je kunt het volledig op zijn beloop laten: het ordenen, 
de kwaliteit en de variatie aan boeken. Maar je kunt 
ook dagelijks de boeken netjes recht zetten, frequent 
de boeken wisselen, donaties ophalen, boekwensen 
vervullen en meedoen op ‘speciale dagen’, zoals de Dag 
van de minibieb, Moeder- en Vaderdag, Koningsdag, 
enz. Lekker flexibel dus. Ik vind het zelf wel leuk om er 
actief mee bezig te zijn, maar met werk en een gezin is 
tijd regelmatig schaars. Dus in drukke periodes laat ik 
het wat meer op zijn beloop.”

Groot netwerk
“Minibiebhouders (en lezers) voelen aan als een 
community. We hebben contact met elkaar, wisselen 
boeken uit en bieden hulp wanneer nodig. Dezelfde 
hobby geeft vaak snel een klik. Daarnaast haal je veel 
voldoening uit de blije gezichten, uitleg geven over het 
concept, vaste bezoekers, vervulde boekwensen en 
vind ik soms een kaart, tekening of chocolaatjes in de 
brievenbus als bedankje.

Apeldoorn heeft een groot netwerk van minibiebjes. 
De inmiddels ruim 100 kastjes staan op een speciale 
kaart in Google Maps: handig om te navigeren. 
Daarnaast zijn er speciale wandel- en fietsroutes 
gemaakt die je langs diverse minibiebs en bezienswaar-
digheden leiden. Er worden echt prachtige donaties 
gedaan, boeken voor alle leeftijden. Nu heb ik in de 
garage een enorme boekenkast met voorraad. 
Ook waren er wel eens beginnende, volwassen lezers, 
die om eenvoudige boeken vroegen om hen te helpen 
bij het leren lezen.

Minibieb in de wijk Tekst: Nikki Vredenburg, Apeldoorn Direct
Foto's: Yvonne Voorhorst, Patrick Rodink, 

Bart van Uitert en Wendy Le Griep    
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Rapport 2: De Buurtbelever
Dit rapport is dichter bij huis: met de Buurtbelever heeft 
onze gemeente in 2020 specifiek de woonervaringen in 
Apeldoorn onderzocht. Het rapport bevat de meningen 
van burgers over de “kwaliteit van de woonomgeving”. 
Dat is nuttig om te weten hoe we ervoor staan en natuur-
lijk ook om ideeën voor verdere verbetering te krijgen. 
Maar het is ook nuttig om te kijken of eerdere ingrepen 
om zwakke punten te verbeteren inderdaad zijn gelukt. 
De complete resultaten van de Buurtbelever 2022 
zouden volgens de gemeentelijke website in de eerste 
helft van 2023 bekend gemaakt worden, maar tijdens het 
opstellen van deze Wijkkijker bijdrage zijn ze er nog niet. 
Dat komt dus in het volgende nummer van de Wijkkijker. 

De belangrijkste resultaten van de Buurtbelever die in 
2020 is gehouden geven wij alvast:

De waardering voor de voorzieningen in de fysieke 
woonomgeving is op veel punten (ruim) voldoende, 
met als uitzonderingen “kunst” en voorzieningen voor 
jongeren (12-23 jaar). Zowel wat betreft de beschik-
baarheid/bereikbaarheid, als op onderhoud en kwaliteit 
scoren de voorzieningen gezamenlijk een 7+.

Apeldoorners hebben een bovengemiddelde waarde-
ring voor hun woonomgeving, voor zowel hun buurt 
als hun woonplaats. Deze waardering is iets lager dan 
vroeger.

De waardering voor verkeersveiligheid is sterk gegroeid: 
van 5,5 in 2009 naar 7,1 in 2020.

Bijna driekwart van de Apeldoorners doet aan sport. 
In 2009 was dit nog 62%. Meer dan de helft van de 
inwoners in Apeldoorn voldoet aan de beweegnorm 
(5 keer 30 minuten matig intensieve lichaamsbeweging 
per week). In Nederland ligt dit percentage rond de 
49%. We zijn goed bezig!

Apeldoorners dragen veel bij aan de leefbaarheid 
van hun buurt: meer dan de helft zegt daadwerkelijk 
te hebben bijgedragen aan de leefbaarheid van zijn of 
haar buurt. Let wel, in Apeldoorn verschilt dit enorm 
tussen de zes stadsdelen!

Lees verder op de volgende pagina...

De toekomst van 
Osseveld-Woudhuis

Tekst: Theo Groen
Foto’s: Wendy Le Griep + VvE Kasteeltoren

Het afgelopen jaar is er véél geschreven over hoe “goed” 
Apeldoorn is om in te wonen. In dit artikel staan de 
belangrijkste conclusies van vijf (!) recente rapporten over 
Apeldoorn en/of onze wijken. We kijken ook vooruit naar 
de toekomstplannen voor onze wijken, die in de (nog te 
voltooien) Vitaliteitsagenda verzameld worden.

Rapport 1: Gezonde Stad Index 2022
Eind vorig jaar verscheen het rapport Gezonde Stad 
Index 2022, waarin de “gezondheid” van 25 grote 
steden in Nederland met elkaar is vergeleken. Het 
rapport is gemaakt door Arcadis, een internationaal 
bedrijf dat ontwerp- en adviesdiensten levert voor 
een duurzame gebouwde en natuurlijke omgeving. 
En ja, de stad Apeldoorn staat in positieve zin in het 
rapport: “wij” staan in Nederland met stip op de 
derde plaats, na Groningen en Emmen. Dat maakt 
nieuwsgierig wat onze gemeente dan zo goed doet…

Arcadis heeft per stad de scores bepaald op vijf 
onderwerpen. Hoe scoort Apeldoorn ten opzichte 
van andere steden? 
• Erg goed op de Buitenruimte: positie 2, met een 

hoge score op “gebruiksgroen”
• Milieu (positie 5)
• Gemeenschap (positie 6)
• Gebouwde Omgeving: positie 11
• Mobiliteit: slechts positie 18. Dit komt door de 

omvang van de stad en omdat ook de afstand 
tot de “dorpen” mee telt. Goede mobiliteit en 
openbaar vervoer zijn in de gemeente Apeldoorn 
lastiger te optimaliseren dan in een compacte 
stad.

De figuur geeft details over de scores van de 5 hoofd-
punten. Hoe groter de “taartpunt”, des te beter de 
score. Gebruiksgroen, een ruime en schone gebouwde 
omgeving en een gezond milieu in Apeldoorn scoren 
goed in vergelijking met andere gemeenten.
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In de volgende Wijkkijker kijken we naar de toekomst:
• Hoe wordt de vitaliteitsagenda voor onze wijken 

verder ingevuld? 
• Hoe gaan we om met de verschillen binnen onze 

wijken? 
• Welke gegevens kunnen we gebruiken om keuzes 

goed te onderbouwen? 
• Wat is eigenlijk de lange termijn visie van onze 

gemeente, die vorig jaar is vastgesteld (met als 
krachtige titel “Woest aantrekkelijk Apeldoorn”) en 

• hoe pakt dat uit voor onze wijken?

En wie zijn “we” dan?
Er zijn veel soorten partijen betrokken bij de verbete-
ring van wijken. Een aantal van die partijen is al actief in 
Osseveld-Woudhuis, zoals Stimenz, het jongerenwerk, 
de woningbouwcoöperaties, jeugdzorg, de wijkagent, 
ontmoetingsplek Talma-Borgh, het Geheugensteunpunt 
Apeldoorn voor dementie, de vrijwilligersorganisatie 
de Kap en vele anderen. In dit ingewikkelde proces heeft 
ook de Gemeente Apeldoorn een stevige rol; om de
plannen vorm te geven, de (politieke) beslissingen 
te nemen, prioriteiten vast te stellen, expertise in 
te schakelen en subsidies te geven. In de volgende 
Wijkkijker hopen we te kunnen melden welke stappen 
er al zijn gezet en hoe de plannen verder vorm krijgen. 
Wordt dus vervolgd…

Helpt het nog een beetje?
... is één van die vragen die je regelmatig
krijgt als je bezig bent met zwerfafval 
opruimen. Soortgelijke vragen zijn “Heeft 
het zin?” en “Merk je nog wat van die 
maatregelen?”

En ondanks dat we nog nooit voor niets op 
pad zijn gegaan met onze grijpers en vuilnis-
zakken, zou ik toch met een voorzichtig “ja” 
op deze vragen willen antwoorden. In mijn 
allereerste bijdrage aan de Wijkkijker over 
zwerfafval, schreef ik nog dat ik per keer een 
halve tot een hele vuilniszak vol mee naar huis 
bracht. Nu is die zak meestal nog niet half vol. 

De kleine plastic flesjes vind ik nog maar 
zelden en ook het aantal kartonnen koffie-
bekertjes is fors afgenomen. De maatregelen 
tegen deze artikelen lijken dus te werken. Nu 
hopen dat we met de blikjes dezelfde kant op 
gaan, maar het is nog te vroeg om daar nu al 
iets over te kunnen zeggen.  

Ook de roker die er een gewoonte van maakte 
zijn/haar sigarenblikjes van zich af te gooien 
bij het Woudhuizerbos (Wijkkijker 2022-1) 
lijkt zijn/haar leven te hebben gebeterd: ik 
heb ze al maanden niet meer gezien. De roker 
die soortgelijke blikjes liet vallen langs de 
Kasteellaan gooit ze nu echter verder van zich 
af zodat ze in het riet liggen en minder goed 
zichtbaar zijn. We zijn er dus nog niet. Dat we 
er nog niet zijn blijkt ook als ik op Koningsdag 
bij een bankje langs het Woudhuizerbos een 
8-tal lege flessen vind. Allemaal in het bos en 
gras gegooid in een straal van 10 meter rond 
het bankje waar zelfs een afvalbak naast staat!

Al met al toch een voorzichtig “ja” zoals 
gezegd, maar misschien ben ik te optimistisch. 
Het is namelijk ook nog zo dat de vele vrijwil-
ligers regelmatig hun rondes doen en veel 
afval opruimen. Ik zie wel eens iemand enkele 
dagen achter elkaar langs komen of meerdere 
mensen op dezelfde route bezig. Hoe meer 
vrijwilligers des te minder afval per vrijwilli-
ger. Ook het minder goede weer dit voorjaar 
zorgt voor minder drukte op de bankjes op de 
geluidswallen en in het bos en daardoor lijkt 
er dus misschien minder afval te liggen. Laten 
we hopen dat we doorgaan op de schijnbaar 
goede weg en een mooie, maar zeker ook 
schone zomer krijgen!

Erik Ruesink

Rapport 3: Veerkracht
Eind 2018 is in opdracht van woningbouwcoöperatie Aedes 
onderzoek gedaan naar “kwetsbare wijken” in Apeldoorn 
door de bureaus In.Fact.Research en Circusvis. Het rapport 
toont een toenemende instroom van kwetsbare groepen 
in corporatiewoningen. Ook blijkt dat de overlast in deze 
buurten lokaal toeneemt en dat daardoor de leefbaarheid 
afneemt. Deze gegevens zijn een goede indicator of een 
buurt méér of andere aandacht vraagt. Of andersom, dat het 
beleid van de in die buurt actieve partijen juist effectief is.

Conclusies Rapport Veerkracht 
In Apeldoorn worden de verschillen tussen de gebieden 
met veel sociale huurwoningen en de gebieden met weinig 
sociale huurwoningen steeds groter. Waar veel sociale 
huurwoningen staan, staat de leefbaarheid vaak onder druk 
en dreigt deze verder te verslechteren. 

In gebieden met weinig sociale huurwoningen is er juist een 
afname van het aantal kwetsbare mensen en een positieve 
ontwikkeling van de leefbaarheid. De aanpak van de 
veerkracht in Apeldoorn lijkt meer precisie in gebiedsgericht 
werken te vragen dan algemeen beleid voor de stad of wijken 
als geheel. 

Mogelijke interventies: het gaat om een pakket maatregelen, 
waarbij het essentieel is dat de bewoners de zorg en onder-
steuning krijgen die ze nodig hebben. 

Vier mogelijke maatregelen: 
• goede ondersteuning en zorg, 
• investeren in de kwaliteit van woningen en 

openbare ruimte, 
• integrale wijkaanpak en 
• meer variatie in woningen. 
Belangrijk is dat mensen het gevoel hebben dat er 
naar ze wordt omgekeken.
 
Rapport 4 Samen Osseveld-Woudhuis
Dit rapport van bureau EURUS (december 2021) 
is gebaseerd op informatie die werd verkregen 
van meer dan 500 huishoudens in onze eigen 
wijken, dus Osseveld-West, Osseveld-Oost en Het 
Woudhuis. In huis-aan-huis gesprekken, maar ook 
via een app en websites konden bewoners hun 
mening geven over hun wijk en ideeën aandragen 
voor verbeteringen.
 
De uitgebreide bevindingen zijn verdeeld in vijf 
groepen: sociaal, mobiliteit, duurzaamheid, 
veiligheid en openbare ruimte. Alle suggesties, 
oplossingen en details zijn te vinden op de websites 
www.samenosseveld.nl 
www.samenwoudhuis.nl. 
Een mooi concreet rapport met een sociale insteek.

Rapport 5 Vitaliteitsagenda (in wording)
De gemeente Apeldoorn is bezig om per wijk 
een “Vitaliteitsagenda” te maken. Dit is een lijst 
van wensen en plannen per specifiek deel van 
Apeldoorn. Daarin staat voor elke wijk wat de 
plannen zijn voor de komende 5 jaar. Inmiddels 
heeft de Wijkraad Osseveld-Woudhuis bijeenkom-
sten gehouden met wijkbewoners. Daaruit zijn vijf 
belangrijke verbeterpunten naar voren gekomen: 
zorg & welzijn, opgroeiende jeugd, benutten 
openbare ruimte, prettig wonen en betrekken van 
bewoners. Meer dan 40 inwoners uit Osseveld-
Woudhuis hebben hiervoor input geleverd.

Maar wat gaan we doen in onze wijken?
Ik besprak, soms kort door de bocht, vijf heel 
verschillende rapporten over “Wonen in 
Apeldoorn”. Het goede nieuws: in het algemeen 
gaat het goed in Osseveld-Woudhuis. Uiteraard 
kan het altijd beter. Maar in ieder geval hebben de 
bewoners van onze wijken ruim de kans gekregen 
om hun mening te geven en concrete verbeteringen 
aan te geven. 

Ik herinner mij ook dat in 1978 (de vorige eeuw dus, 
toen er serieuze woningnood in Nederland was), 
de problematiek krachtig werd samengevat door de 
toenmalige Amsterdamse wethouder Jan Schaeffer: 
“In geouwehoer kun je niet wonen”. Dus wat gaan 
we dóen?
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Wat roepen de woorden ziel en 
zaligheid bij je op?
‘Ik heb me in het geloof verdiept. 
Hoewel mijn ouders niet naar de kerk 
gingen, ging ik zelf naar de kerk toen 
ik ongeveer 12 jaar was. Omdat ik 
de muziek zo mooi vond. Uiteindelijk 
kwam ik tot de conclusie dat het geloof 
niet echt iets voor mij was. 

Aan de andere kant: ik ontmoette een 
man in het ziekenhuis, die aan mij 
vroeg of ik met hem wilde bidden. Dat 
ik niet gelovig was, was voor hem geen 
bezwaar. Dus we hebben samen het 
Onze Vader gebeden. Ziel en zaligheid 
hebben voor mij dus allereerst te 
maken met de kerk. Terwijl je natuur-
lijk ook gewoon zalig kunt eten. En 
trouwens, wat is je ziel, als je die al 
hebt?"

Wat is jouw droom voor de 
toekomst?
"Dat mijn vrouw en ik samen oud 
kunnen worden en dat we samen 
gelukkig blijven. Ik heb niet zoveel eisen 
meer. Ik ken haar inmiddels 27 jaar en 
heb haar gezondheid steeds minder 
zien worden. We genieten samen van 
de kleine dingen."

Als er een hiernamaals is, welke 
herinnering wil je dan absoluut 
meenemen?
"Laat ik vooropstellen, dat ik denk dat 
er niks meer is. Maar er is wél meer 
tussen hemel en aarde. Daar is voor mij 
geen twijfel over mogelijk. En natuur-
lijk: áls er een hiernamaals is, wat ik 
dan mee zou willen nemen? In ieder 
geval mijn vrouw (ze weet precies wie 
ik ben), de liefde voor elkaar en voor de 
kinderen en voor de kleinkinderen."

Met welke quote sluit je dit gesprek 
graag af?
"Ieder mens is belangrijk en ieder mens 
is nodig. Je hebt wel eens mensen die 
zeggen: Ik kan niks. Maar dat is niet 
waar. Ieder mens kan wat en heeft 
waardering nodig. Het is niet de kunst 
om iemand te laten zakken, maar het is 
de kunst om iemand te laten slagen in 
het leven."

Hospice Apeldoorn
Aan het einde van de Polkastraat in Apeldoorn staat – omgeven 
door groen en water – het hospice. De rustige ambiance draagt 
ongetwijfeld bij aan de stilte binnenshuis. Wie het hospice 
binnenstapt, merkt het direct: hier werken mensen met 
aandacht en liefde voor de medemens. 

Vanaf het begin van de jaren ’80 is Hospice Apeldoorn op deze 
plek gevestigd. Wat je er vind? Goede zorg, geborgenheid en 
persoonlijke aandacht. Dat zijn kernwaarden voor dit hospice. 
Met het oog op onze geliefden in de laatste levensfase, maar 
evengoed voor hun familie. Samen met ervaren zorgprofes-
sionals staan tientallen vrijwilligers klaar. Ieder met een eigen 
takenpakket.

Wie het in de laatste levensfase niet meer lukt om thuis te 
blijven, is hartelijk welkom in Hospice Apeldoorn. Daar wordt er 
alles aan gedaan om het verblijf - met volledige verzorging -
zoveel mogelijk te laten aansluiten op de thuissituatie. 
Inderdaad: een bijna-thuis-huis!

De aanmelding bij Hospice Apeldoorn verloopt via de huisarts, 
de thuiszorg of het ziekenhuis. Alle kosten die bij verzorging 
thuis worden vergoed, worden ook bij een verblijf in het hospice 
vergoed. In principe kost een verblijf in het hospice niet meer 
dan het thuisverblijf. Wel wordt er een vrijwillige bijdrage 
gevraagd voor de kosten van maaltijden, etc.

Wie meer info wil, vrijwilliger wil worden of financieel wil 
steunen:

www.hospiceapeldoorn.nl
Stichting Hospice Apeldoorn
Polkastraat 5 / 7323 KZ Apeldoorn
055 – 506 11 09 
info@hospiceapeldoorn.nl

In deze rubriek gaan we in gesprek met wijkbewoners. Met 
aandacht op zoek naar zin, ziel en zaligheid. Acht vragen 
geven ons een inkijkje in het leven van elke dag. Vandaag met 
Peter Muller van de Deventerstraat en vrijwilliger bij Hospice 
Apeldoorn aan de Polkastraat.

Wat zien we jou in het leven van elke dag doen?
"Ik ben 72 jaar, geboren in Rotterdam en woon nu al jaren in 
Apeldoorn. Met veel plezier ben ik sinds een jaar of zeven vrijwil-
liger bij het hospice. We zijn in totaal met zo’n zestig vrijwilligers, 
naast de betaalde krachten. Daarnaast ben ik mantelzorger. Ook 
dat doe ik met vreugde. En ik mag graag in de tuin werken, daarin 
vind ik rust en stilte. Ook samen met mijn vrouw de natuur ingaan 
vind ik heerlijk. Dat vind ik mooi. We fietsen en soms stappen we 
even af om te genieten van de stilte en de vogels. Wat een rust. 
Ook in het hospice is dat er: de rust. Daarom kom ik er graag."
 
Soms zijn er momenten die ons leven markeren. Welk 
moment komt bij jou in gedachten? 
"Ja, de start in de zorg, na een beroepentest. Ik zou geschikt 
zijn voor de zorg. Dat vond ik zó verrassend, dat ik dacht: dat ga 
ik proberen. Zo ben ik erin gerold. En nou zit in er 57 jaar in. Ik 
sta graag aan het bed. De stap in de zorg maakte ook dat ik veel 
minder verlegen werd dan ik was. Er ging in de zorg een wereld 
voor mij open. Mijn werk in de zorg maakte dat ik wel minder 
verlegen móest zijn. Daar heb ik nog elke dag plezier van."

Op welke manier wil je betekenisvol zijn?
"Bij het hospice in Apeldoorn ben ik vaak te vinden als vrijwilliger. 
Ik dacht: als ik met pensioen ga, wil ik me daar gaan inzetten. Wat 
ik daar doe? Eigenlijk maar twee dingen: een eindje meelopen 
en er zijn. Dat is mijn werk. Bij het ‘er zijn’ denk ik letterlijk aan 
elkaars hand vasthouden. 

Ik vergeet nooit dat ik bij één van onze gasten 
mijn plek innam. Naast zijn bed. Ik ben bij 
hem gaan zitten en heb een half uur zijn hand 
vastgehouden. Dát is: er zijn. Op zo’n moment 
voel ik dat ik doe wat ik altijd gemist heb. Door 
de drukte kwam je aan die momenten vaak niet 
toe, toen ik in de zorg werkte. Dat kan in ons 
hospice wél. 

Ik ‘hoef’ niets, ik moet er alleen zijn. Daar doe 
ik het voor. Ik kan mijn tijd geven aan degenen 
die het keihard nodig hebben. Mijn werk bij het 
hospice is geslaagd als ik er gewoon ben. Dat 
doe ik met plezier. Ik ervaar het niet als zwaar en 
mocht het toch die kant op gaan, dan heb ik een 
fijn team waar ik mijn ei kwijt kan. De gasten zijn 
geen nummers, maar alle aandacht waard. Die 
aandacht geef ik graag."

"Het hospice is een bijna-thuis-huis. Dat kan je 
op twee manieren lezen: de gasten voelen zich 
thuis, hoewel ze niet thuis zijn, door een foto, 
stoel, of schilderij van thuis mee te nemen. 
Je kunt het ook op een andere manier lezen: 
je kunt ook denken aan bijna thuis zijn, in de 
zin van bijna overleden zijn. Dat je bijna tot je 
bestemming bent gekomen."

Wat of wie bezielt je?
"Muziek. De Beatles. Wat een fantastische 
muziek maken zij. Zoals zij gewone dingen die 
gebeuren op de kaart zetten. En zoals zij dingen 
die zonder betekenis lijken betekenisvol maken. 
Met een paar woorden raken ze bij mij de goede 
snaar. Dat is geweldig!"

"Ieder mens is belangrijk 
en ieder mens is nodig!"

Aandachtig! 
Acht vragen over zin, ziel 
en zaligheid

In gesprek met 
Peter Muller

Tekst: Henk Methorst
Foto's: Joël Methorst

Foto: Patrick Rodink
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In gesprek met Henk Aartsen
Houd de geest scherp!!

Tekst en foto: Roely Smit

Houd de geest scherp. Hoe doe je dat? Henk valt meteen met de 
deur in huis: “Ik denk dat er mensen zijn die behoefte hebben 
aan contact met anderen om met elkaar te praten over wat 
serieuzere onderwerpen. We hebben dan ook een informele 
groep geformeerd die elke twee weken bij elkaar komt. We 
bespreken de actualiteit en één van deelnemers presenteert een 
onderwerp naar keuze.” Omdat er ruimte is voor meer deelne-
mers aan deze informele groep, heeft Roely Smit een interview 
met de gespreksleider Henk Aartsen. 

“Zoals vele groepen hebben wij ook last gehad van de coronatijd.  
We hebben elkaar toen digitaal ontmoet, maar dat was niet voor 
iedereen een succes. Daardoor haakten een paar mensen af. 
Wel leuk om te vertellen is, dat we toen in de zomerperiode een 
openlucht bijeenkomst hebben georganiseerd. Gelukkig konden 
wij elkaar weer fysiek ontmoeten na de lock down periode.”

Het ontstaan van de groep
Stimenz merkte zes jaar geleden dat er belangstelling was voor 
een studiekring en zij hebben toen het initiatief genomen. Na 
enige selectie heeft dat tot een groep geleid. Eerst kwamen de 
mensen bijeen in de Maten, maar nu, naar alle tevredenheid, in 
Het Bolwerk in Het Woudhuis.  

Afspraken/regels
Nieuwe mensen, die zich aanmelden komen eerst kennismaken. 
Bij de introductie wordt meteen verteld dat het een gespreks-
groep is, die over serieuze onderwerpen praat en dat hij/zij aan 
de beurt komt om een onderwerp te presenteren. Na ongeveer 3 
maanden vindt er een evaluatie plaats: “hoe bevallen we elkaar?” 

Op donderdagmiddag in de oneven weken komt de groep bijeen 
van 14:00 tot 16:00 uur.  “Het eerste uur geven we elkaar de 
gelegenheid om iets in te brengen, wat ons in de afgelopen twee 
weken is opgevallen, wat ons geraakt heeft. Vaak is er voldoende 
gespreksstof en gaan we ook wel met elkaar in discussie. Het 
tweede uur wordt er door één van de groepsleden een presen-
tatie gehouden over een bepaald onderwerp. Dat kan heel 
verschillend zijn, maar altijd thema’s uit het interesseveld van 
de deelnemers: een lezing over een boek, een presentatie over 
vulkanisme en aardbevingen, ervaringen uit het beroepsleven. Er 
is zelfs al eens een yogales gegeven. 

Over het algemeen bestaat de groep uit mensen, die maatschap-
pelijk betrokken zijn. Elke volwassene kan zich aanmelden, maar 
in de praktijk blijkt het toch zo te zijn, dat de groep bestaat uit 
gepensioneerde ouderen (het tijdstip van bij elkaar komen hoeft 
geen drempel te zijn; er kan gekeken worden naar de mogelijk-
heid om ’s avonds bij elkaar te komen). Het is een gemengde 
groep: momenteel 4 mannen en 7 vrouwen. De groepsgrootte 
kan maximaal 15 personen zijn.

Henk noemt ook dat de groep niet zo streng is: 
“We noemen ons daarom meer een gespreks-
groep dan een studiekring.” Lachend: “We 
zijn graag bereid elkaar in de rede te vallen, 
waardoor er levendigheid ontstaat. Je geeft je 
mening, je stelt een vraag, je brengt een andere 
invalshoek in.”

Inspirerend
Er is een grote diversiteit aan mensen, die uit 
alle geledingen van de samenleving komen. 
Mensen denken al snel bij een studiegroepje 
dat je gestudeerd moet hebben, hetgeen 
misschien een drempel is voor sommigen om 
zich aan te melden. Henk meldt dat er volledige 
gelijkwaardigheid is in de omgang, de inbreng 
en het discussiëren met elkaar. De essentie is  
respectvol met elkaar om te gaan.  

Iedereen heeft zo zijn persoonlijke motieven 
om bij zo’n groep te gaan. Henk houdt een 
pleidooi: ”Het is heel gezond om je geest actief 
te houden: voor je aandacht, je belangstelling 
en je tolerantie. Je ontmoet mensen met een 
andere opvatting; je wordt uitgedaagd om je 
geest te scherpen. Veel dingen in het leven kun 
je alleen doen, maar voor het actief houden van 
je geest heb je toch vooral anderen nodig.” 

Nog even terugkomend op de ouderen: “Sociaal 
contact is belangrijk als je geen werkkring meer 
hebt en ben je op leeftijd dan neemt je sociale 
kring ook wat af.” Henk sluit het gesprek af met 
de wijze woorden: 
“Een groep mensen die zich met elkaar 
verbindt, is een groot goed.”

henkaartsen@gmail.com 
06-12244714
Bijeenkomst in de oneven weken op 
donderdag van 14:00-16:00 uur 
Het Bolwerk / €5,- per maand

Fortlaan 47
7325 ZE Apeldoorn

T  (055) 368 36 83

info@talma-borgh.nl
www.talma-borgh.nl

Wonen, welzijn 
en (thuis)zorg

TER LINDEN MEIJER TUENTER ADVOCATEN  EN MEDIATION. 
 
Wij ondersteunen u op de gebieden: 
 
Personen- en familierecht:       echtscheiding, omgang, alimentatie 
Erfrecht:                                        (onenigheid) afwikkeling erfenis, uitleg testament, bewindvoering 
Migratierecht:                             visum, mvv, internationale echtscheiding 
 
TOEGANKELIJK EN PROFESSIONEEL 
 
Belt u gerust voor het maken van een afspraak voor een vrijblijvend eerste gesprek. 
 
Linie 596, 7325 DZ Apeldoorn. Tel. 055-7600660. www.lmt-advocaten.nl 
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Schaken is niet alleen individueel leren. Bij spelvormen die in de 
lessen worden gebruikt, werken kinderen ook samen in duo’s, 
bijvoorbeeld bij het populaire “doorgeefschaak”. Bij deze schaak-
variant mogen spelers een stuk dat zij hebben geslagen van de 
tegenstander doorgeven aan een teamgenoot. “Geef mij een paard, 
snel!” klinkt het dan (“nee, kan ik niet slaan”). Zo leren kinderen 
ook samenwerken en elkaar tips geven. Met speelse varianten als 
“dobbelschaak” (het gooien van een dobbelsteen bepaalt welk stuk 
je moet zetten) en “gongschaak” (je moet meteen zetten als de 
gong gaat) blijven de schaaklessen leuk en gevarieerd.

Maar waar blijft de opgave?
Voor de lezers die zich al afvroegen waar de opgave blijft… In onder-
staande stelling is wit aan zet. Hoe kan wit winnen?

 

Schaken is hip
Het imago van schaken is de laatste jaren 
sterk veranderd. Vroeger was het beeld 
dat schaken een suffe oude mannen sport 
is, maar dat klopt niet meer. Dat komt 
onder andere door de veel bekeken Netflix 
serie The Queen’s Gambit, waarin de 
hoofdrolspeelster met veel ‘ups en downs’ 
zich ontwikkelt tot een wereldtopper. 

Wat ook helpt is dat de wereldkampioen 
schaken Magnus Carlsen een rolmodel is 
voor de jeugd. De schaakfamilie Pels trof 
hun idool zelfs in levende lijve tijdens het 

Tata Steel schaaktoernooi in Wijk aan 
Zee. Ze trokken een sprint om Magnus 

Carlsen in te halen en mochten als 
beloning met hem op de foto! 

Eerst vraag ik de kinderen 
wie zij denken welke speler 
wint. De antwoorden 
variëren: soms zeggen ze 
“zwart”, omdat de zwarte 
pion links bijna een dame 
is. En met een dame er bij 
wordt winnen veel makkelij-
ker, weten ze. Maar meestal 
zeggen ze “wit”, omdat wit 
een toren méér heeft. Heel 
soms zeggen ze “remise”, 
omdat ze denken dat geen 
van beide partijen verder 
kan komen.

Het goede antwoord is: wit wint. Maar daarvoor is een verrassende 
zet nodig. Het lukt namelijk alleen als de witte toren, het sterkste 
stuk op het bord… meteen wordt opgeofferd!

Wat dan overblijft, is een leerzaam pionneneindspel, waarna wit 
precies op tijd een dame haalt en de leerlingen nog even het mat 
van koning en dame tegen koning alleen kunnen oefenen.

Meer weten over schoolschaken 
of lid worden van de jeugd-
schaakclub in de wijk? 

Contactpersoon 
De Regenboog/Schaakstad Apeldoorn 
Chris Doornekamp
schakenregenboog@pcboapeldoorn.nl
06-24830644

Contactpersoon 
De Zonnewende
Xanthine Bruines 
x.bruines@veluwseonderwijsgroep.nl

Websites voor schaken in de wijk
www.schoolschakenapeldoorn.nl
www.schaakstad-apeldoorn.nl/jeugd
www.schaakacademieapeldoorn.nl 

Wil je de oplossing weten? Lees dan verder op de volgende pagina...

Tekst: Theo Groen / Foto's: Pieter Verdoorn

Jeugdschaken 
in de wijk
Regelmatig is het een figuurlijk slagveld 
in onze wijk, met verwoede gevechten 
binnen de basisscholen De Zonnewende 
en De Regenboog. Paarden sneuvelen, 
koningen vallen om, dames offeren zich 
wanhopig op, soms vergeefs… 

We zijn op bezoek bij de schoolschaak-
competities van de basisscholen PCBO De 
Regenboog en KBS De Zonnewende. Beide 
scholen stimuleren al jarenlang actief en 
met succes het schoolschaken. Ik zit aan 
tafel met Chris Doornekamp en Xanthine 
Bruines-Gerritse. Chris is schaakmeester 
bij De Regenboog en Xanthine is schaakjuf 
bij De Zonnewende. Beiden zijn op jonge 
leeftijd met het schaakvirus in aanraking 
gekomen. En samen vormen ze nu de 
drijvende krachten achter de Apeldoornse 
schoolschaakcompetitie. Dit seizoen doen 
ruim 100 kinderen mee aan deze competi-
tie, de leeftijd van de deelnemers varieert 
van 6 tot 12 jaar.

Schaken is niet saai en suf
Wat vertellen Xanthine en Chris om de 
ouders enthousiast te maken? “Schaken 
is een uitdagende en educatieve sport. 
Je leert veel vaardigheden, zoals vooruit 
denken, inzicht, keuzes maken, concentre-
ren en ook sportief omgaan met winst en 
verlies. Het is gymnastiek voor je brein!”.
Schaken is dus niet alleen leuk, maar je 
leert ook nuttige vaardigheden voor later. 
Xanthine: “Het zou een vak op alle basis-
scholen moeten zijn. Veel topsporters 
doen schaken niet voor niets er bij als 
training voor hun brein. De reacties van 
kinderen en ouders zijn positief: schaken 
blijkt niet alleen geschikt voor bollebo-
zen, het is voor iedereen leuk om te leren 
spelen!”

Chris: “Bij de schaakclub zijn de jongens nog duidelijk in de meerder-
heid, maar bij het schoolschaken is het echt een gemengde sport voor 
jongens én meisjes.” Overigens werken de schaakdocenten als vrijwilli-
ger, hun tijd wordt niet vergoed.

Chris: “Het is een uit de hand gelopen hobby, omdat er veel tijd en 
energie in gaat zitten. Maar je krijgt er veel positieve energie voor 
terug, zeker als je ziet dat de kinderen beter leren schaken en veel 

spelplezier hebben met elkaar”. 

Beter leren schaken
In de schaaklessen volgen de leerlingen de stappenmethode van de 
Koninklijke Nederlandse Schaakbond. De kinderen oefenen gedurende 
het seizoen om een mooi schaakdiploma te behalen, te beginnen bij 
stap 1. Bij stap 3 ben je al een gevorderde schaker en kan je voor meer 
uitdaging prima bij de schaakclub terecht. 

Het is tegenwoordig ook mogelijk om de schaaklessen via de computer 
te doen, bijvoorbeeld via een programma als Chessity. Voordeel is 
dat kinderen via de computer feedback krijgen en zelfstandig kunnen 
toewerken naar een diploma. Iedereen kan zijn eigen tempo kiezen en 
krijgt op maat online schaakopgaven en uitleg. Maar de ervaring is dat 
kinderen het zelf spelen met een echt bord en stukken toch het aller-
leukst blijven vinden.

Verbeteren en ontwikkelen
Het is mooi om te zien hoe kinderen zich snel kunnen ontwikkelen. 
Iedereen kan snel de basis leren en daarna zichzelf verder verbeteren. 
Snel zetten verandert in langer nadenken en plannen maken. Stukken 
worden “ontwikkeld” (voor de niet-schakers: ze kiezen een goede 
positie op het bord). Losse zetten worden gecoördineerde aanvallen. 
Getob om de vijandelijke koning met twee torens mat te zetten 
verandert in routine.

Zelfvertrouwen
Je ziet het zelfvertrouwen van kinderen opbloeien als een “plannetje” 
lukt. Maar je leert ook omgaan met verlies… "Echt enthousiast word je 
door mee te doen met de schaaktoernooien. Dat versterkt de motivatie 
enorm", aldus Chris en Xanthine. 
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Op woensdag 26 april was het dan 
eindelijk zover; de start van de werk-
zaamheden voor ons nieuwe school-
plein. In de periode hieraan vooraf is een 
ontwerp gemaakt samen met het team, 
de kinderen, ouders en een afvaardiging 
van de buurt. Omdat de werkzaamheden 
in de meivakantie zouden gaan starten 
hebben we de dag ervoor samen met 
een grote groep betrokken ouders en 
leerlingen uit groep 7 en 8 alle tegels 
verwijderd. 
 
Ons plein zal een stuk uitdagender gaan 
worden. Er blijft voldoende ruimte over 
om lekker te fietsen en te steppen maar 
we krijgen ook veel nieuwe speeltoestel-
len. Deze vernieuwing is niet alleen voor 
onze leerlingen mooi, maar ook voor alle 
kinderen in de wijk die hier na schooltijd 
kunnen spelen. We kijken erg uit naar 
het moment dat we het plein in gebruik 
kunnen nemen. Komen jullie ook een 
kijkje nemen? 
 
Van traditionele schooltijden naar 
continurooster 
Wij zijn één van de weinige scholen die 
nog werken met traditionele schooltijden. 
Dit betekent dat onze leerlingen tussen 
de middag ruim een uur pauze hebben en 
naar huis gaan om te lunchen. 
 
Onze school groeit en omdat er steeds 
meer kinderen overblijven én het steeds 
lastiger werd om vrijwilligers te vinden, 
hebben we met de MR besproken 
dat we graag over willen gaan op een 
continurooster. 

Nieuws van basisschool De Bundel  

Nieuw schoolplein!
De MR heeft een peiling 
gehouden onder de ouders 
en hieruit blijkt dat een grote 
meerderheid achter deze 
wijziging van schooltijden staat. 
Dit betekent dat wij, met ingang 
van schooljaar 2023-2024, gaan 
werken met een continurooster.  

De schooltijden worden:  
Maandag  8.30 – 14.30 uur  
Dinsdag  8.30 – 14.30 uur  
Woensdag  8.30 – 12.30 uur  
Donderdag  8.30 – 14.30 uur  
Vrijdag   8.30 – 12.00 uur  
  (groep 1 t/m 4)  
  8.30 – 14.30 uur  
  (groep 5 t/m 8) 

Opvang en onderwijs voor 
kinderen van 0 tot 13 jaar met 
dezelfde visie, sfeer en aanpak! 
De Bundel is een groeiende maar 
overzichtelijke school aan de Anna 
Bijnsring. We hebben een centrale 
aula, een gymzaal en een aparte 
kleutervleugel met twee kleine 
kleutergroepen die nauw met 
elkaar samenwerken. Binnen ons 
IKC kent iedereen elkaar. In die 
vertrouwde omgeving besteden 
we veel aandacht aan de basis: 
rekenen, taal en lezen. Daarnaast 
hebben we speciale lessen, 
bijvoorbeeld op het gebied van 
wetenschap en techniek, kunst, 
cultuur en geven wij Engelse les 
vanaf groep 1.

In het IKC werken alle medewer-
kers met dezelfde pedagogische 
uitgangspunten. En we hebben 
een onderwijsassistent in dienst 
die daarnaast als pedagogisch 
medewerker in de naschoolse 
opvang werkt. 

Kanjermethode
Maar we gebruiken ook allemaal 
de ‘kanjermethode’ voor sociale 
vaardigheden. We spreken dus 
allemaal dezelfde ‘taal’; niet 
alleen onder schooltijd maar 
ook bij het kinderdagverblijf, de 
voorschoolse-, en naschoolse 
opvang! 
 
Wilt u ook zien en horen hoe er 
bij ons op school gewerkt wordt? 
Bent u zich aan het oriënteren op 
een basisschool voor uw kind en 
bent op zoek naar een fijne, klein-
schalige en gezellige school, plan 
dan snel een rondleiding bij ons, 
u bent van harte welkom! Voor 
het maken van een afspraak kunt 
u contact opnemen met directeur 
Iris Hollander 

055 – 366 16 44 
bundel@leerplein055.nl 
www.obsdebundel.nl 
www.facebook.com/obsdebundel 
instagram @obsdebundel

-advertorial-

Oplossing
1. Tc1-a1! De zwarte koning slaat nu 
de toren (Kb2xa1) en wit zet 
Kd1-c2! 

Nu staat de zwarte koning vast en 
blokkeert helaas zijn eigen pion. 

De enige zet die zwart nu nog kan 
doen (en opnieuw helaas…!) is met 
de pion op g6! 

2. g6-g5. Nu slaat de witte pion deze 
zwarte pion, loopt naar de overkant, 
wordt net op tijd een dame en zet 
daarmee meteen de zwarte koning 
mat: 
3 h4xg5 h5-h4 
4. g5-g6 h4-h3
5. g6-g7 h3-h2
6. g7-g8D h2-h1D 
7. Dg8-g7 mat. 

Mooi om te zien dat de zwarte 
dame, die inmiddels net te laat op 
veld h1 is verschenen, hier niets 
meer aan kan doen. Daarom ging de 
witte koning bij de tweede zet dus 
naar c2, en niet naar c1! Dat noemen 
we vooruit kijken… 

Prachtig dat je met zo weinig 
stukken op het bord nog zo veel 
leerzame en spannende varianten 
kunt krijgen en de oplossing begint 
met het offeren van het sterkste 
stuk!

Kan dat niet simpeler? Als de witte 
toren op de eerste zet naar c2 gaat, 
moet de zwarte koning opzij en 
slaat de toren de pion. Dan slaat de 
zwarte koning de witte toren. En dan 
rent de witte koning toch gewoon 
snel naar de andere kant om de 
zwarte pionnen te pakken, zodat ook 
hier de witte pion kan promoveren 
tot dame? Nee, dat lukt net niet… 
Dan krijg je op het eind nog erg 
leerzaam pionneneindspel. 

In verkorte notatie:
1. Tc2+ Kb3 
2. Txa2 Kxa2
3. Kd2 Kb3
4. Ke3 Kc4 
5. Kf4 Kd5 
6. Kg5 Ke6 
7. Kxg6 Ke7 
8. Kh5x Kf7 
9. Kh6 Kg8.

Schaakstad Apeldoorn
Het is niet toevallig dat PCBO De Regenboog en  
KBS De Zonnewende actief zijn met schaken op school. 
Apeldoorn is van oudsher een echte schaakstad. 
Schaakstad Apeldoorn is twee keer op rij Nederlands 
kampioen schaken bij de clubteams. Ook bij het school-
schaken zijn mooie resultaten behaald. Zo is PCBO 
De Regenboog al eens Nederlands kampioen schaken bij 
de middenbouw (groep 3-4-5) geweest. 

• KBS De Zonnewende schaakt elke week op maandag 
en één keer per maand is er schoolschaken. 

• Elke dinsdagavond is er schoolschaken bij PCBO De 
Regenboog. 

• De jeugd van Schaakstad Apeldoorn speelt op 
vrijdagavond, met PCBO De Regenboog-Woudhuis 
als locatie. 

• Op woensdag geeft Karel van Delft (Schaakacademie 
Apeldoorn) schaakles in wijkcentrum Het Bolwerk. 

Kortom: genoeg keuze als je schaken als hobby wil 
beoefenen. En je bent niet alleen: ongeveer 200 
kinderen volgen schaakles in onze wijk!!

Nu blijft de zwarte koning op en 
neer stappen tussen g8 en h8. Wit 
kan de zwarte koning daar niet weg 
krijgen, dus de witte pion kan ook 
niet promoveren tot dame…het is 
remise!

Wat vinden jonge spelers het 
leukst bij schaken?

Saar: "Je tegenstander schaakmat zetten, 
stukken van de tegenstander slaan, 

nadenken."

Bo: "Ik vind alle denksporten leuk. 
Nadenken is leuk en ook tegen veel 

tegenstanders spelen."

Isabella: "Als het ingewikkeld wordt en dat 
je allemaal zetten kunt bedenken."

Femke: "Schaakmat zetten!"

Levi: "Winnen! En veel spelletjes doen!"

Noor: 
"Iemand schaak zetten is het leukst."

Hilde: 
"Veel schaak spelen en snel zetten."
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Deze hebben daar geen goed antwoord op. Normale 
wijktransformatoren kunnen namelijk niet hun aan- en 
afleverspanningen automatisch aanpassen voor terug-
levering. De teruglevering raakt daardoor gemakkelijk 
in de knel. Wijktransformatoren die dat wél kunnen 
bestaan wel, maar die zijn duur en nog lang niet overal 
geïnstalleerd. (Al-)Liander wil wel met moderne wijktrans-
formatoren werken, maar ja, het kost geld en je hebt er 
mensen en vergunningen voor nodig. 

Dat kost zonnepanelen bezitters dus geld
De omvormers in de wijk schakelen intussen één voor één 
uit. Gebeurt dat elke dag, zoals het zich voor dit jaar laat 
aanzien, dan kan dat de eigenaar van de zonnepanelen 
honderden euro’s kosten afhankelijk van hoeveel panelen 
er zijn. Dit zou op jaarbasis makkelijk 25% tot 30% van de 
[jaar] opbrengst kunnen zijn. Zie het grafiekje (begin april 
2023 op een redelijk zonnige dag).

Tenzij de zonneparken in de omgeving door de 
netbeheerder worden afgekoppeld, zullen zij de 
zonnepanelen in de wijken dus uitschakelen. Het lijkt 
dan alsof die zonneparken iets bijdragen, in werkelijk-
heid drukken ze ‘s zomers zonnepanelen op woningen 
van het net af. 

De spanning loopt letterlijk op
De panelen op de daken kunnen de concurrentie met 
die grote zonneparken alleen aan als er in het lokale net 
(blauw) voldoende verbruikers zijn. Het heeft zonder 
transportcapaciteit op de hogere netten dan ook geen 
enkele zin om zonneparken aan te sluiten (en Alliander/
Liander doen dat ook niet), omdat deze alleen maar 
‘voor hun beurt’ zullen produceren. Inmiddels is er 
echter al zoveel capaciteit in de omgeving dat er wel
degelijk competitie is. Liander heeft technisch de 
mogelijkheid om te ‘bemiddelen’ dan wel in te grijpen,
waarbij af en toe doorsijpelt dat op last van de net-
beheerder (Liander) een zonnepark uit moet om over-
belasting te voorkomen. Maar heel inzichtelijk is dat 
niet. En zeker dit jaar is goed te merken dat bijna elke 
dag de spanning op het lokale net oploopt tot 250V. 

Bieden de ‘gemeentelijke’ auto laadpalen in de 
wijk een oplossing? 
Wel als die op ‘ons’ lokale distributienet worden aange-
sloten en op het juiste moment worden gebruikt. Maar 
als het bedrijf dat ze aanlegt een rechtstreekse eigen 
koppeling op het regionale net maakt en dus het lokale 
net passeert, dan komt de stroom voor die laadpalen 
niet uit de wijk, maar uit andere bronnen en schieten 
wij er qua ‘afzetmogelijkheden’ voor onze eigen stroom 
niet zoveel mee op. 

Wanneer te weinig aanbod van stroom?
Aan de verbruikskant is dit een voorbode van het 
omgekeerde van het probleem. Als deze knelpunten nu 
al optreden dan is te verwachten dat - wanneer heel 
veel bewoners tegelijk een elektrisch voertuig laden, 
een warmtepomp gebruiken én elektrisch koken in de 
winter - op dat moment de aanvoer van stroom juist 
onvoldoende zou kunnen zijn. 

Afbeelding 2: aansluiting zonnepark op regionaal distributienet

Afbeelding 3: dag productie grafiek met in zwart de mogelijke 
productielijn zonder congestie

Lees verder op de volgende pagina...

Wat een moeilijk woord, netcongestie. En toch hebben velen in 
de wijk er dagelijks mee te maken. De stroomkabels in de wijk 
kunnen niet alle stroom aan- en afvoeren. Is dat erg? Allereerst, het 
grootste belang van een werkend stroomnet is dat er vrijwel altijd 
stroom bij u uit de muur komt, uit de wandcontact doos. Dit lukt, 
behalve bij storingen zoals blikseminslag, bijna altijd nog. 

Hoe zit het eigenlijk? De stroomkabels in de wijk zijn lange tijd 
geleden bij aanbouw van de wijk gelegd met in gedachten ‘normaal’ 
gebruik plus een kleine groeifactor, omdat de tendens is dat we 
steeds meer dingen met stroom gaan gebruiken. Lange tijd ging dat 
probleemloos, vandaag de dag loopt het in onze wijk tegen grenzen 
aan. Er is geen normale groei meer. Er is een energietransitie. 

Laten we eerst even kijken naar een schema ter verduidelijking. Ik 
put hiervoor uit de (nogal technische) site Phasetophase.nl
• Het groene deel stelt onze wijk voor, gekoppeld aan het groene 

distributienet met een wijktransformator (de twee ringetjes). 
• Deze wijktransformator kan stroom in twee richtingen omzetten, 

dus van groen naar blauw en van blauw naar groen, echter alleen 
wanneer de aangeboden netspanning klopt. 

• Als iedereen in de wijk zijn apparaten gebruikt zoals ooit bedacht 
is, dan werkt dat prima. 

Op het plaatje staan ook zonnepanelen op de daken. Tot op zekere 
hoogte kan de ‘zonne’stroom in de wijk opgebruikt worden en het 
restant kan naar het ‘groene’ distributienet. Maar niet altijd. Elke 
zonnepanelen installatie voegt 2 tot 3 volt toe aan de lijn, naar de 
wijktransformator toe. Ze bieden tegen elkaar op.  

Wanneer stroom gebruiken
Stel nou dat er in de buurt ruim voldoende 
vraag/verbruik is, bijvoorbeeld als iedereen 
op zo’n zonnig moment (elektrisch) gaat 
koken, de airconditioning aanzet, de (elektri-
sche) auto gaat laden of de wasmachine 
inschakelt en/of de warmtepomp activeert. 
Dan wordt er hopelijk genoeg stroom 
gebruikt, zodat de netspanning inzakt (de 
vraag neemt toe) en de zonnepanelen 
kunnen tóch aan de slag. 

In de hoogzomer kan in onze wijk dus - op 
een zonnige dag - zonder enige schaamte de 
airconditioning worden aangezet. Dit helpt 
de spanning te verlagen, zodat zonnepanelen 
zichzelf niet uitschakelen. Volledig groene 
stroom dus. Ook helpt het om de (accu van 
een) elektrische auto precies dan te laden. 

Wie mag als eerste afleveren aan 
het net?
Tegelijkertijd is aan het schema te zien dat de 
‘fabriek’ rechts (met het rookpluimpje op zijn 
kop) een niveau hoger op het distributienet 
is aangesloten dan de lokale wijktransforma-
tor. Die fabriek zit eerste rang. Dit geldt ook 
voor zonnepanelen parken in de omgeving. 
Deze hebben een zware stroomaansluiting 
met eigen - heel dure - transformatorstati-
ons. Parken mogen normaal gesproken niet 
op het lokale net zijn aangesloten. 

Wanneer het regionale distributienet deze 
stroom niet af kan voeren en dat lukt in heel 
Gelderland met moeite of helemaal niet, dan 
wordt deze stroom (ook) bij de wijktransfor-
matoren aangeboden. 

Duurzame wijk
Netcongestie in de wijk!

Tekst: Peter Ambagtsheer/ Foto's: Wendy Le Griep

Afbeelding 1: Indeling van hoogspanning naar laagspanning

Met 10 omvormers 
ben je zo 25 tot 30 volt 
verder en dit komt bij 
de basisspanning van 
230V er bij op. De grens 
is 252 V:  hoger gaan/
mogen omvormers 
niet. Wie het verst van 
de wijktransformator 
woont, heeft pech. Hij/
zij moet tegen de meer 
dichtbij geplaatste 
omvormers ‘opbieden’ 
en verliest dat uitein-
delijk: deze schakelt 
uit. De spanning mag 
immers niet te hoog 
worden.
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Met name ‘s avonds rond 19:00-20:00 uur 
zou dan de spanning te ver inzakken (ruim 
onder 220 V). Dan gaan apparaten ineens 
uit, zoals kookplaten, tv’s e.d. Het is dan ook 
ronduit af te raden om ‘s avonds meteen 
na het werk de auto te gaan laden. Doe dat 
liever overdag of als dat niet lukt, pas na 
23:00 uur.   

Wat kan je er zelf aan doen?
• Pas je gedrag aan, schakel gebruikers 

zoals (vaat)wasmachines, drogers, 
warmtepompen, laadpalen, airconditio-
ning etc. bij voorkeur in als er (veel) zon 
is.

• Kies bij een zonnepaneleninstallatie bij 
voorkeur voor een drie fasen systeem. 
Dit kan de stroom beter kwijt. Pas 
daarbij voldoende dikke kabels toe 
(hoe dikker de kabel hoe geringer de 
spanningsopbouw).

• Een accusysteem kan een klein beetje helpen om je energie te 
‘bewaren’, maar financieel schiet je er momenteel nog niet heel 
veel mee op. Je moet er ook plaats en geld voor beschikbaar 
hebben. 

• Als dat nog niet gebeurd is, meld elk PV systeem aan bij   
energieleveren.nl en houd zelf bij hoe vaak het systeem overdag 
uitschakelt.

• Informeer bij Liander wat zij kunnen doen om uitschakeling van 
de panelen te voorkomen.

Wat zouden u en ik kunnen doen?
Allereerst, hoe groot is nou dat probleem? Ik schat dat in de wijk 
gemakkelijk 500 tot 1000 omvormers per dag niet optimaal kunnen 
leveren. Dit gaat om een behoorlijke hoeveelheid energie: 20.000 
tot 30.000 kWh per dag (!) of op jaarbasis rond 5 Mwh in onze wijk; 
precies is dat niet te zien (wat uit staat, kan je niet meten), maar in 
die orde van grootte. 

In geld uitgedrukt is dat per jaar in onze wijk al gauw 2 miljoen 
Euro. Laat het even inwerken. Onze lieve kleine gezellige wijk laat 
dat bedrag per jaar noodgedwongen liggen door de netcongestie.

Deze energie gaat nu verloren
Het zou mooi zijn als we deze stroom in de wijk nuttiger kunnen 
gebruiken ten behoeve van een wijkaccu of een andere vorm van 
energie opslag (waterstof omzetting)? Deze technieken bestaan al 
wel, maar zijn voor economische toepassing (levert het echt iets op?) 
nog in een tamelijk experimenteel stadium. Hoewel ik zelf voorstan-
der ben van ondernemen en uitproberen, is begrijpelijk dat er aardig 
wat koudwatervrees is voor zo’n oplossing. Belangrijk is:
1. dat er een plek voor nodig is (een kavel, de gemeente moet 

meewerken) en 
2. er is een aansluiting nodig (Liander moet dus meewerken) en 
3. er is kapitaal nodig (we hebben ondernemende wijkbewoners 

nodig) en 
4. zo’n faciliteit moet behoorlijk worden bestuurd. 
5. Er zijn dus aardig wat voorwaarden om aan te voldoen, voordat 

we de productie in onze wijk weer ten volle kunnen gebruiken. 

Gelet op de hoeveelheid stroom die nu verloren gaat, is een meer 
grootschalige oplossing vooral te zoeken bij slimmer auto’s laden, 
een wijk accu systeem of een slimmere wijktransformator. En dikkere 
kabels…  Belangrijk is dat het onderwerp bij gemeente, provincie en 
netbeheerders hoog op de agenda blijft staan. Juist omdat het zo 
technisch is, vindt men het al gauw veel te ingewikkeld. Tot die tijd 
is het beste voor de portemonnee en het klimaat om vooral stroom 
te gebruiken als die voorhanden is: als de zon schijnt. 

Wist u dat:
•  Met infrarood panelen heel goed hele ruimtes 
 kunnen worden verwarmd?
•  Infrarood panelen ook als bijverwarming kunnen 

dienen?
•  Heel veel mensen de warmte van infrarood 
 panelen als heel comfortabel ervaren?
•  Verwarmen met infrarood panelen heel 
	 efficiënt	kan	zijn?
•  Infrarood panelen meer verwarmen dan alleen 
 de mens?
•  Aansturing met een thermostaat vaak leidt tot 
	 zuiniger	stroomverbruik?
•  De juiste toepassing van infrarood panelen 
 vrijwel altijd MAATWERK is?
•  Uw infraroodspecialist (sinds 2009) gewoon 
	 in	Apeldoorn	zit?

Maak een afspraak in onze showroom of vraag 
vrijblijvend een offerte aan! Wij komen graag 
bij u langs. Snelle en deskundige levering en/of 
installatie verzekerd!

Lage Brink 93, 7317 BD Apeldoorn. 055 – 521 44 02  
www.hugrotechnics.nl – www.warmtepanelen.nl 

Hugro Technics: uw vertrouwde en deskundige partner 
voor levering & installatie van uw infrarood panelen!   

Warmte panelen van Hugro

Haal het zonnetje in huis

https://www.liander.nl/consument/
energie-opwekken-en-terugleveren

https://terugleverproblemen.web.liander.nl/postcodecheck

https://www.degeschillencommissie.nl/uitspraken/omvor-
mer-in-zonnepaneleninstallatie-schakelt-zichzelf-uit-bij-over-
schrijden-253-v/
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Niet alle katten komen in 
aanmerking voor adoptie. Dat is 
het geval als ze niet sociaal zijn 
of wanneer ze ziek zijn en niet 
beter kunnen worden. “Dat went 
nooit”, zegt Antoinette, “want 
eigenlijk wil je alle katten een 
betere toekomst geven.” Een lastig 
dilemma, want je kunt ze niet 
allemaal redden en dat maakt de 
keuze soms moeilijk.

Agapi bemiddelt om een plek 
te vinden voor katten die uit 
Griekenland komen. Het doel is 
niet om zoveel mogelijk katten 
naar Nederland te brengen, 
maar om te zorgen dat er minder 
niet-gesteriliseerde katten in 
Griekenland zijn. Agapi zorgt 
dus ook voor de inentingen, de 
sterilisatie en het noodzakelijke 
dierenpaspoort voordat de reis 
naar Nederland begint. Als er nog 
geen nieuw adres is gevonden, 
wordt de kat geplaatst in een 
tijdelijk gastgezin in Nederland, 
tot er een permanent adres is 
gevonden. 

Hoe vinden mensen Agapi? Actief 
via Facebook, www.verhuisdieren.
nl (de “dating site” voor mens-kat 
relaties). Veel goede mond-tot-
mond reclame. Adoptiegezinnen 
vertellen dit aan anderen.

Werkgebied Athene
Er zijn ook veel buitenlandse 
organisaties die soortgelijk werk 
als Agapi doen, vooral op de 
bekende vakantiebestemmingen
zoals Rhodos, Kos, Kreta en 
Samos. Maar het werkterrein van 
Agapi is de stad Athene.

Adoptie van (mis) poezen en 
poesjes 
Jonge poesjes zijn snoezig en 
“makkelijk” te adopteren, maar 
ook volwassen katten en katten 
met een handicap worden in 
Nederland geadopteerd. Ook als 
ze een pootje missen of aan één 
oog blind zijn. Om een kat van 
Agapi te adopteren moet je eerst 
een adoptieformulier invullen 
(zie Agapi website). Dat is om een 
match tussen kat en adoptiegezin 
zo goed mogelijk te maken. Een 
kat “nemen” moet geen impuls-
beslissing zijn, maar een bewuste 
keuze. Agapi houdt verder contact 
met de adoptiegezinnen om te 
checken hoe het gaat.

Als het niet lukt
Soms komt het voor dat een kat 
toch niet kan wennen. Meestal 
is dat omdat de Griekse kat niet 
overweg kan met de kat die al in 
huis was bij het adoptiegezin. Je 
kunt niet voorspellen of katten 
elkaar aardig vinden, soms 
matchen de karakters niet. Dan 
moet de Griekse kat terug naar 
een tijdelijk gastgezin en probeert 
Agapi opnieuw om een andere 
plek in Nederland te vinden. 

Welke mensen adopteren een 
kat? Heel veel jongeren die gaan 
samenwonen en ook veel expats. 
Agapi werkt in heel Nederland. 
Dat betekent voor Antoinette 
en Talita veel auto rijden, naar 
vliegvelden om de katten op te 
halen, tot in Düsseldorf toe en 
dan afleveren bij een (tijdelijk) 
gastgezin. Deze “hobby” gaat 40 
uur in de week door, meestal ’s 
avonds en in het weekend. Maar 
als het lukt om weer een goed 
tehuis te vinden voor een kat, 
geeft dat heel veel voldoening.” 

Zero Waste Week 2023
Van 10 - 16 september vindt in Apeldoorn 
de 3e editie van de Zero Waste Week 
plaats. Een themaweek voor iedereen in 
Apeldoorn vol inspirerende en bijzondere 
activiteiten, voorstellingen en workshops, 
mooie kortingen en veel praktische infor-
matie over duurzame(re) keuzes richting 
een afvalvrije en verspillingvrije leefstijl. 

Die leefstijl gaat uit van het 5-R principe 
van Zero Waste: 
• Refuse (weigeren)
• Reduce (verminderen)
• Reuse (hergebruiken)
• Recycle (recyclen) en 
• Rot composteren

De week wordt op zondag 10 september 
feestelijk geopend met het gratis Zero 
Waste Festival in het gebouw van 
NewTechPark op het Zwitsal terrein 
met diverse voorstellingen, workshops, 
lezingen, spelletjes, een markt vol 
duurzame producten en heerlijk eten en 
drinken. Op maandag tot en met vrijdag is 
er een gevuld programma verspreid door 
de stad en online. Met elke dag een ander 
thema en voor ieder wat wils. 

Op zaterdag 16 september is het World 
Cleanup Day: op die dag worden overal in 
de stad, en dus ook in Osseveld-Woudhuis, 
zwerfafval-opruimacties georganiseerd 
waar je vrijblijvend aan mee kan doen om 
samen met enthousiaste buurtbewoners 
je eigen wijk schoon te maken. De week 
wordt zaterdagavond afgesloten met een 
vrijwilligersfeest.

De Zero Waste Week wordt georganiseerd 
door Stichting Zero Waste Apeldoorn in 
samenwerking met gemeente Apeldoorn, 
en met hulp van o.a. Foenix, CODA, 
NewTechPark, Gigant en zo’n 50  andere 
organisaties die zich inzetten voor een 
duurzamer Apeldoorn. 

www.zerowasteapeldoorn.com 
voor meer informatie en het programma.

Met vriendelijke groet,
Eefje de Groot
Voorzitter Stichting Zero waste Apeldoorn
zerowasteapeldoorn@gmail.com
www.zerowasteapeldoorn.com

Een beter leven
Hoe kwam het zo? In 2016 heeft 
Antoinette geholpen bij een opvang 
op Rhodos en heeft ze Raya geadop-
teerd. Toen was ze in 2019 op Kreta 
en maakte daar kennis met een lokale 
organisatie die probeerde Griekse 
katten een beter leven te geven. Ter 
verduidelijking: de houding van de 
meeste Grieken ten opzichte van 
katten is anders dan bij ons. In de 
Griekse cultuur zijn dieren geen troet-
elbeestjes. Voor Grieken zijn katten 
handig omdat ze muizen en ratten 
vangen. Steriliseren is een zeldzaam-
heid, het is duur en ingrijpen in de 
natuur mag niet. Een straatkat wordt 
in Griekenland gemiddeld niet ouder 
dan 3 tot 4 jaar. Grieken die verhuizen 
nemen bijna nooit hun katten mee, die 
worden gewoon achtergelaten.

Moeilijke keuzes
Later leerde Antoinette Talita kennen 
en besloten zij om Agapi op te richten 
om een goede plek in Nederland/België 
te vinden voor Griekse katten. Dat 
gaat via lokale mensen in Griekenland, 
de zogenaamde “rescuers”. Dat zijn 
Griekse particulieren die zich het 
leed van zwerfkatten aantrekken en 
die tijdelijk onder hun hoede nemen. 
Antoinette en Talita besloten met 
hen samen te werken om voor deze 
katten een permanent goed tehuis in 
Nederland te vinden. Lukt dat niet, dan 
moet de kat terug naar de straat. Het is 
hard, maar het kan niet anders. 

Iedereen die wel eens in Griekenland 
is geweest kent het: de straat-
tafereeltjes met leuke katten en 
poezen die in de zon liggen, of langs 
caféterrassen lopen te schooieren 
of de snoezige kattenkalenders 
uit Griekenland. De werkelijkheid 
daarachter is minder zonnig: katten 
hebben in Griekenland meestal geen 
fijn leven en worden vaak slecht 
behandeld. 

Ik ben in Osseveld-West bij 
Antoinette, secretaris van de organi-
satie Agapi Flying Cats. Naast haar zit 
Talita de voorzitter van deze organ-
isatie en doet Roos de social media 
voor Agapi Flying Cats. Leuk om te 
weten: de penningmeester is een kat 
(althans, volgens de website).

Agapi Flying Cats heeft als eerste 
doel de straatkatten te steriliseren/
castreren. Hierdoor zal op termijn 
de populatie minder worden en het 
leven voor de straatkatten verbeteren. 
Maar tot het zover is, willen we 
Griekse katten een beter thuis geven 
in Nederland. “Agapi” is Grieks voor 
“liefde”. Antoinette en Talita begonnen 
in augustus 2020 met Agapi Flying 
Cats, met als belangrijkste activiteit: 
een goed thuis vinden in Nederland 
en België voor Griekse katten. Maar 
waarom dat “flying”? "Als een kat een 
plekje bij een Nederlands (of Belgisch) 
adoptiegezin kan krijgen, is vervoer 
per vliegtuig verreweg de goedkoopste 
manier om het beestje hierheen te 
brengen."

Agapi Flying Cats
Tussen Athene en Nederland

Tekst: Theo Groen
Foto's: Agapi

Een eigen persoonlijkheid
Steeds meer mensen krijgen 
door dat een raskat leuk is, 
maar waarom zou je een raskat 
nemen als je ook een zwerfkat 
kunt redden van een akelig 
bestaan? Katten verander je 
nooit: opvoeden lukt niet. 
Agapi kent hun karakters, 
dankzij de informatie van de 
rescuers in Griekenland en kan 
daarom al goed inschatten welk 
adoptiegezin het beste zou 
passen. 

Inmiddels heeft Agapi in de 
2,5 jaar van haar bestaan al 

400 katten een nieuw 
tehuis gegeven. 

Help Agapi helpen
Antoinette: “Dit is een uit de 
hand gelopen hobby, bijna 
werk”. Het adoptiebedrag dekt 
alleen de kosten van dierenarts 
en vervoer per vliegtuig. "Op 
Marktplaats moet je geen kat 
kopen", zegt Antoinette, "daar 
zit geen controle op." Dat geldt 
ook voor de broodfokkers die 
wereldwijd actief zijn. Met 
Agapi help je écht alleen de kat, 
niet de handelaar.  

Het gaat om “goede adopties”, 
oftewel de juiste kat in het 
juiste gezin. Het gaat niet om 
zoveel mogelijk adopties. Agapi 
is geen stichting of een officiële 
(non-profit) organisatie. De 
activiteiten worden geheel 
gefinancierd door de dames zelf, 
donateurs en door acties zoals 
de kerstveiling. 

Het “Kattenvrouwtje van 
Apeldoorn” wordt Antoinette 
in de buurt wel genoemd, in 
de goede zin van het woord 
natuurlijk. Is het een uit de 
hand gelopen hobby? "Ja, maar 
een hobby kun je aan de kant 
leggen, het redden van katten 
niet…"

facebook.com/agapiflyingcats/ 
info@agapiflyingcats.nl
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WWaatt  ggeebbeeuurrtt  eerr  wwaannnneeeerr  jjee  eeeenn  kkiinndd  eeeenn  mmookk  ggeeeefftt??  
HHeett  kkiinndd  sstteelltt  zziicchhzzeellff  ddee  vvrraaaagg::  ““WWaatt  kkaann  iikk  
hhiieerrmmeeee??””,,  ppaakktt  ddee  mmookk  vvaasstt  eenn  ggaaaatt  oopp  oonnddeerrzzooeekk  uuiitt..  
KKiinnddeerreenn  hheebbbbeenn  eeeenn  oonnbbeevvaannggeenn  nniieeuuwwssggiieerriigghheeiidd  
oomm  ddee  wweerreelldd  oomm  hheenn  hheeeenn  ttee  vveerrkkeennnneenn  eenn  ttee  
oonnddeerrzzooeekkeenn..  OOpp  bbaassiiss  vvaann  nniieeuuwwee  wweetteennsscchhaappppeelliijjkkee  
oonnddeerrzzooeekkeenn  oovveerr  oonnddeerr  aannddeerree  ppssyycchhoollooggiiee,,  
nneeuurroobbiioollooggiiee  eenn  ddiiddaaccttiieekk,,  iiss  ‘‘oonnddeerrzzooeekkeenndd  eenn  
oonnttwweerrppeenndd  lleerreenn’’  oonnttssttaaaann..  DDeezzee  lleeeerrmmeetthhooddee  
ppaasssseenn  wwiijj  oopp  BBaassiisssscchhooooll  ddee  ZZoonnnneewweennddee  iinn  hheett  
ddaaggeelliijjkkss  oonnddeerrwwiijjss  ttooee..

Door rekening te houden met de actieve houding en 
de uniekheid van ieder kind, laten we de leerlingen 
zelf op onderzoek uitgaan. Aan de hand van een vaste 
cyclus achterhaalt de leerling het antwoord op en de 
oplossing voor een onderzoeksvraag. Deze heeft het 
kind op basis van een geconstateerd probleem (zelf) 
opgesteld. Hierdoor ontwikkelt het kind competenties 
die hem of haar in staat stellen om zelf kennis op te 
doen, deze toe te passen en te gebruiken in volgende 
vraagstukken en situaties. Dit passen we toe in de 
lesgeving voor kleuters tot en met achtstegroepers. 

KBS De Zonnewende

IInntteerrnnaattiioonnaall  PPrriimmaarryy  
CCuurrrriiccuulluumm  ((IIPPCC))
Basisschool de Zonnewende werkt met het 
Internationaal Primary Curriculum, afgekort IPC. Dit is 
een thematische en projectmatige aanpak waarin 
vakken met elkaar worden gecombineerd. Het is 
gericht op zaakvakken (bijvoorbeeld aardrijskunde en 
geschiedenis) in combinatie met kunst en cultuur, ICT, 
techniek en Burgerschap. Tevens vormt IPC de rode 
draad in het ontdekkend en ontwerpend leren, omdat 
de leerlingen binnen één thema, die 6-8 weken duurt, 
aan één onderzoeksvraag of probleem werken. De 
resultaten van hun eigen onderzoek, presenteren ze 
aan de klas en, als de omstandigheden het toestaan, 
ook aan de ouders. Zo delen de leerlingen kennis met 
elkaar en leren ze van elkaar.

VVrraaggeenn  ooff  ggeeïïnntteerreesssseeeerrdd  iinn  eeeenn  oorriiëënntteerreenndd  ggeesspprreekk??  
U bent van harte uitgenodigd om contact met ons op 
te nemen: 

Laura Wezenberg 
Directeur a.i. De Zonnewende
locatie Ravelijn 055-5058800

Niels Tiemessen
Directeur De Zonnewende
locatie Keerkring 055-3601967

Spelend leren op Daltonschool De Zonnewende

  

 

www.kbsdezonnewende.nlwww.kbsdezonnewende.nl
Locatie Keerkring (Osseveld) | Zonnewende 14 | 7325 ET Apeldoorn | (055) 360 19 67 Locatie Keerkring (Osseveld) | Zonnewende 14 | 7325 ET Apeldoorn | (055) 360 19 67 

Locatie Ravelijn (Woudhuis) | Ravelijn 382 | 7325 NV Apeldoorn | (055) 505 88 00 Locatie Ravelijn (Woudhuis) | Ravelijn 382 | 7325 NV Apeldoorn | (055) 505 88 00 
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Kom eens kijken op...
daltonschool De Zonnewende

ONTDEKKEN, GROEIEN EN STRALEN

Dalton:    zelfverantwoorlijk leren, samenwerken en leren reflecteren

ZON-groep:  onderwijs voor meerbegaafden

Kanjertraining:  aandacht voor de sociale ontwikkeling van ieder kind

Engels:   aanbod van Engels in groep 1 t/m 8

IPC:    onderzoekend leren in projecten

Snappet:   op eigen niveau verwerken en oefenen van rekenen, taal en spelling 

Wilt u meer weten?  

Dan horen we graag van u.

U bent van harte welkom!  

-advertorial-

IInn  ggrrooeeppjjeess  ssaammeennwweerrkkeenn,,  zzeellff  hhuunn  ppllaannnniinnggeenn  mmaakkeenn  
eenn  vveerraannttwwoooorrddeelliijjkk  zziijjnn  vvoooorr  hhuunn  sscchhoooollwweerrkk  eenn  ddee  
hhoouuddiinngg  iinn  ddee  kkllaass  ddiiee  zzee  aaaannnneemmeenn::  ddaatt  iiss  hheett  
DDaallttoonnoonnddeerrwwiijjss..  DDeezzee  vvoorrmm  vvaann  hheett  oonnddeerrwwiijjss  iiss  
aaffggeessttaapptt  vvaann  eeeenn  kkllaassssiikkaallee  aaaannppaakk  eenn  rriicchhtt  zziicchh  
mmeeeerr  oopp  ddee  lleeeerrlliinngg  zzeellff..  EEnn  wwaaaarroomm??  OOmm  kkiinnddeerreenn  ttee  
mmoottiivveerreenn  oomm  ttee  bblliijjvveenn  lleerreenn!!

Basisschool de Zonnewende geeft de leerlingen van 
groep 1 tot en met groep 8 les vanuit het 
daltononderwijs. Geen les vanuit rijtjes, maar lessen 
vanuit tafelgroepjes. Geen thema per les, maar het 
doorbreken van een voorgeschreven lesrooster. De 
kinderen krijgen schoolwerk waarvan de 
moeilijkheidsgraad en hoeveelheid is afgestemd op 
het kennen en kunnen van de leerling zelf. 

Het Daltononderwijs is niet nieuw: in 1926 werd de 
eerste school met de onderwijsvorm in Nederland 
geïntroduceerd. Vandaag de dag zijn er 417 
daltonscholen in Nederland, en niet alleen maar 
basisscholen.
Daarnaast kan een school zichzelf niet zomaar als 
Daltonschool bestempelen. De Nederlandse Dalton 
Vereniging bezoekt alle scholen met een licentie 
regelmatig en beoordeelt ze op kwaliteitsniveau. 

HHiieerrbbiinnnneenn  ssttaaaann  55  kkeerrnnwwaaaarrddeenn
cceennttrraaaall::  
- Samenwerking
- Zelfstandigheid
- Reflectie
- Effectiviteit
- Vrijheid en verantwoordelijkheid

EEiiggeennaaaarrsscchhaapp
Als leerkracht of docent jouw leerlingen voorbereiden 
op een veelbelovende toekomst, hoe doe je dat? Een 
basis is de leerling eigenaar maken van hun eigen 
leer- en werkproces, zodat ze bij hun eigen 
ontwikkeling zijn betrokken. Deze ligt dan in hun 
eigen handen! Het gevolg? Zelfstandige individuen 
met zelfvertrouwen en zelfkennis. Zo stomen we de 
nieuwe generatie klaar voor de toekomst!

VVrraaggeenn  ooff  ggeeïïnntteerreesssseeeerrdd  iinn  eeeenn  oorriiëënntteerreenndd  ggeesspprreekk??  
U bent van harte uitgenodigd om contact met ons op 
te nemen: 

Laura Wezenberg 
Directeur a.i. De Zonnewende
locatie Ravelijn 055-5058800

Niels Tiemessen
Directeur De Zonnewende
locatie Keerkring 055-3601967

KBS De Zonnewende
"Een groepsleerkracht als procesbegeleider in 

plaats van kennisdeler."
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Op zoek naar gastgezinnen
Rika vertelt mij dat de Stichting Hulphond nog steeds 
gastgezinnen zoekt. Daarbij maakt het niet uit of 
je een druk gezin hebt of dat je werkt, want juist 
het opgaan in het gezin is een pré en de hond mag 
gewoon overal mee naar toe. Natuurlijk kun je niet 
gelijk aan de slag. Eerst is er een kennismakingsge-
sprek met een gastgezinbegeleider. En vervolgens 
moet er een e-learning module gevolgd worden. 

Ook is het belangrijk kennis te maken met andere 
gastgezinnen die met een training bij elkaar komen 
en je vertellen dat het zwaar kan zijn, maar dat het 
vooral ook heel leuk is. Heel belangrijk is het dat 
iedereen in het gezin achter deze beslissing staat. 
Veel geduld en vooral tijd en aandacht zijn een 
vereiste. En als het dan zover is krijg je veel hulp van 
je begeleider want je staat er zogezegd niet alleen 
voor. 

De voors en tegens
Afscheid nemen van de hond vindt Rika nog steeds 
het zwaarst. Terwijl je in je achterhoofd weet dat het 
voor de goede zaak is en dat je in sommige gevallen 
zelfs contact mag houden met de hond; het blijft een 
zwaar moment. En of je contact mag houden met 
de hond, dat wordt door de cliënt bepaald. Hoe dan 
ook, het geeft wel veel voldoening de cliënt samen 
met de hond aan het werk te zien. Wat wel heel 
speciaal is, is dat de hond overal mee naar binnen 
mag. Bijvoorbeeld een museumbezoek hoort bij de 
training!  

Als gastgezin ben je ambassadeur van de Stichting 
Hulphond en vertel je over het belang van de stichting 
en het werk als gastgezin. Sinds Rika 7 jaar geleden 
na haar pensionering hiermee begon, komt ze dus 
overal en leert ze veel mensen kennen. Pieter en 
Rika hebben in die 7 jaar al 6 honden in huis gehad 
waarvan twee ADL-hond zijn geworden, twee werden 
therapiehond en twee werden huishond. 

Eén van die twee huishonden is Chip. Hij heeft helaas 
een epileptisch insult gehad en is dus onlangs uit de 
opleiding gehaald. Maar het mooie voor Pieter en Rika is 
nu dat Chip bij hen blijft wonen.

Financiën
Dan hoor ik tot mijn grote schrik dat zelfs met al de hulp 
van vrijwilligers de kosten voor een hulphond nog altijd 
rond de €40.000 liggen. Ik laat van schrik mijn pen op 
de grond vallen en na een commando geeft Chip de pen 
keurig aan Rika. Nu verwacht ik natuurlijk dat ze wel door 
de overheid gesubsidieerd worden, maar dit is dus slechts 
marginaal het geval. Donaties, sponsoring, events zoals 
de Big Walk op Bussloo en markten voor het goede doel 
brengen al dit geld bij elkaar. Voor mijn gevoel is dit een 
beetje gek, want waarom zou dit alleen door donateurs 
mogelijk gemaakt moeten worden? Eigenlijk te gek voor 
woorden, maar wie ben ik? Wel leuk is dat je als je een 
hond sponsort je de hond een eigen naam mag geven.

Hondentaal
Het valt mij op dat de commando’s in het Engels gegeven 
worden en Rika legt uit dat het daardoor voor andere 
honden in de buurt duidelijk is dat het commando niet 
voor hen, maar voor de hulphond bedoeld is. Ook schijnt 
het goed te werken voor cliënten met een spraakgebrek. 
De tijd vliegt om en voor ik het weet moet ik al weer 
afscheid nemen. Mocht u een hulphond tegenkomen in de 
buurt, na goed overleg mag er misschien met hem geknuf-
feld worden. Als u er maar rekening mee houdt dat deze 
honden heel bijzonder zijn en zonder donaties en vrijwilli-
gers niet opgeleid kunnen worden.

Ik hoop dat u deze kennismaking met Chip en zijn 
gastgezin net zo leerzaam vond als ik, mijn petje gaat in 
ieder geval af voor Pieter en Rika en al die andere gastge-
zinnen. Zet alvast in je agenda:

7 oktober 2023 OPEN dag in Herpen
www.hulphond.nl

In de vorige editie van de Wijkkijker heb ik beloofd meer 
te vertellen over Stichting Hulphond Nederland. Ik ben 
daarom op een woensdag bij Chip op bezoek geweest. 
Chip is niet zomaar een hond: Chip was een hulphond in 
opleiding. Hij woont bij zijn gastgezin waar Pieter en Rika 
hem met veel geduld klaar stoomden voor als hij oud 
genoeg zou zijn om aan zijn opleiding te beginnen. 

Ik heb vanuit huis een koekje mee gesmokkeld in de hoop 
dat Soof, mijn eigen hond, dit niet heeft opgemerkt. Bij 
een hulphond is het zaak dat je eerst vraagt of iets mag of 
niet. Op zijn werkhesje staat tenslotte ‘niet afleiden’. Mijn 
goed bedoelde koekje moet dus ook even wachten tot ik 
wegga.

Hoe werkt Stichting Hulphond?
Er wordt bij Stichting Hulphond met veel vrijwilligers 
gewerkt, zoals bijvoorbeeld vier soorten gastgezinnen. Er 
zijn circa 600 vrijwilligers.

De eerste test
De kleine pup komt als hij 8 weken oud is bij het gastgezin. 
De pup heeft dan de eerste test -of hij geschikt is om in 
opleiding tot hulphond te gaan- al doorlopen. Dit gaat 
volgens het Carat systeem: dat is een objectieve test 
die bekijkt of het karakter van de hond geschikt is. Het 
gastgezin krijgt een begeleidster toegewezen die het gezin 
met raad en daad terzijde staat. Zij organiseert ook twee 
wekelijkse bijeenkomsten met andere gastgezinnen en 
gezamenlijke trainingen. De trainingen gaan hand in hand 
met positief belonen en ‘wat heeft de hond nu nodig’. 

De tweede test en de medische test
Als hij 6 maanden oud is krijgt de pup een tweede test. 
Als de pup één jaar is, staat de medische test op het 
programma waarvan Rika mij toevertrouwt dat ze die het 
spannendst vindt, “want op deze test heb ik geen invloed”. 
Er wordt dan gekeken naar ogen, ellebogen en heupen, 
maar ook naar de urinewegen. 

Afhankelijk van de resultaten wordt dan besloten of de 
hond gecastreerd zal worden. Alsof Chip het aanvoelt 
trekt hij abrupt zijn kop uit zijn speelgoeddoos en kijkt 
hij mij aan met een blik die mij vertelt dat ze dat bij 
hem niet moeten proberen. Wij schieten in de lach. 

De sociale test
Dan vertelt Rika verder dat ze een maand later nog een 
sociale test gaan doen om te kijken welke mogelijk-
heden er zijn voor deze hond. Is hij geschikt als ADL 
hond (Algemeen Dagelijkse Levensverrichtingen) voor 
cliënten met een lichamelijke handicap, of voor
mensen met epilepsie of PTSS? Of is deze hond 
geschikter als therapiehond, moederhond of huishond?

Therapie
Vanuit www.domingohouse.nl wordt door Stichting 
Hulphond ook zorg verleend aan jongeren en volwas-
senen met een psychische hulpvraag. De therapiehond 
woont dan bij het gastgezin dat hem twee keer in de
week naar de werkplek brengt om daar als therapie-
hond aan de slag te gaan. Tussen de werkdagen door 
zorgt het therapie-gastgezin ervoor dat de hond 
voldoende rust en ontspanning krijgt. Door heel 
Nederland zijn er meerdere therapielocaties van 
Stichting Hulphond.

Moederdier
Het kan zijn dat de toekomstige moederhond al vanaf 
pup bij het gastgezin woont, maar de definitieve 
selectie vindt pas plaats als de hond volwassen is. 
De gastgezinnen krijgen veel begeleiding bij het hele 
traject, van bevruchting, zwangerschap, bevalling en 
de eerste 8 weken na de geboorte, met alles wat 
daarbij hoort. 

Tijdelijke opvang
Heb je minder tijd beschikbaar, dan kan je er ook voor 
kiezen om tijdelijke opvang voor andere gastgezinnen 
te zijn. Dat kan opvang zijn voor bijvoorbeeld een dag 
in de week of gedurende een vakantieperiode.

Hulphond in de wijk
Waar mensen niet meer kunnen 
helpen, maar dieren wel

Tekst: Marianne Hutters-Dijkhuizen i.s.m. 
Pieter en Rika Verdoorn

Foto’s: Pieter en Rika Verdoorn
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Nieuws van OBS Het Woudhuis...
Nieuwe naam!

Donderdag 9 februari stroomde het plein van OBS het 
Woudhuis om 08.20 uur gezellig vol. Onder leiding van 
een vrolijk muziekje en in volle verwachting stonden 
de kinderen te wachten op een startsignaal. 

Deze werd gegeven door wethouder Marco 
Wenzkowski. En daar gingen de kinderen...op zoek 
naar een gouden enveloppe met daarin de nieuwe 
schoolnaam! Glunderend van trots heeft de vinder, 
Damian, hem overhandigd en de wethouder onthulde: 
IKC VindingRijk! 

Ervaren, ontdekken en doen zijn belangrijke 
elementen in ons aanbod en daar past een plein bij 
dat speel- en ontdekruimte biedt voor kinderen op 
school, de BSO en in de buurt. De zones met inheemse 
planten zorgen voor meer diversiteit en woonplekken 
voor onze insecten en beestjes.

Regenwater wordt opgevangen en vult een vijvertje 
waarvan ook een gedeelte zorgt voor grondwater. 
Deze kleine vindingrijke keuzes bij de aanleg zorgen 
voor verbinding met de natuur en de wijk. Kom gezellig 
eens wiebelen over het touw of natte voeten halen in 
ons vijvertje! Nieuwsgierig naar onze school?

 

-advertorial-

‘kLEEF!
Zomeropening en Open Huis 
Stichting ‘kLEEF! is een laagdrempelig inloophuis 
in Apeldoorn voor mensen die met kanker worden 
geconfronteerd en/of hun naasten of nabestaan-
den. Stichting ‘kLEEF! werkt in de maanden juli 
en augustus met een zomerrooster: alleen de 
ochtenden geopend van 9.30 tot 13.00 uur. Meer 
informatie via de website www.stichtingkleef.nl.

Tijdens ons open huis op woensdag 13 september 
staan de deuren open voor alle belangstellenden.
U bent van harte welkom tussen 10.00-15.00 uur. 

Tijdens de openingsuren kunt u binnen lopen en 
met al uw vragen terecht: deskundige gastvrou-
wen en gastheren hebben ruim de tijd voor u in 
een veilige omgeving. Maar in het huis kunt u 
ook kennis maken met verschillende activiteiten, 
gespreksgroepen en spreekuren (zoals geestelijk 
begeleiders, financieel adviseur, (oud) notaris, 
(oud) huisarts/uwv arts met betrekking tot werk en 
re-integratievragen, orthopedagoog/psycholoog en 
voedingsdeskundige).

Vosselmanstraat 4 
Juli en augustus 9.30 -13.00 uur
www.stichtingkleef.nl 

Stimenz! Iedereen telt mee!
Stimenz brengt mensen met elkaar in contact en 
ondersteunt initiatieven waaraan iedereen mee kan 
doen. Dat doen we in samenwerking met bewoners 
en andere organisaties. Ieder mens heeft bepaalde 
talenten, passies of ambities. Wilt u die inzetten en 
zo iets betekenen voor uw buurt of buren? Neem 
dan contact met ons op. Wij denken graag mee. 

Dagmar van Kommer/Buurtregisseur
d.vankommer@stimenz.nl 
06-57997694
Daniel Brinkman/Sociaal werker
d.brinkman@stimenz.nl 
06-82091834

info@stimenz.nl/www.samen055.nl 

Samen055
Heeft u vragen over bijvoorbeeld gezondheid, geld, 
opvoeding, eenzaamheid, relatie of werk? Dan kunt 
u ook binnenlopen tijdens het spreekuur bij de 
locatie van Samen055: 
Zilverschoon 4
dinsdag van 10:00 tot 12:00 uur 
donderdag van 14:00 tot 16:00 uur

Neem contact op met onze directeur
Susanne Vermeuen-Zwerver

                        06 18476856
 fzwerver@leerplein055.nl 

Als een ware moesson kwamen alle genodigden en zelfs 
RTV Apeldoorn vol verwachting het schoolplein van PCBO 
De Regenboog Woudhuis oplopen. Niet alleen de kinderen, 
maar ook de ouders waren razend nieuwsgierig op deze 
natte ochtend in april naar hoe het nieuwe plein er uit zou 
zien. 

Zelfs de bouw van het plein was voor veel kinderen een 
ware traktatie van “Hoe poot ik een plant?” tot “Hoe werkt 
een graafmachine?” Met veel geduld en enthousiasme 
hebben de medewerkers van hoveniersbedrijf Van Triest 
de kinderen iedere keer weer antwoord gegeven op al hun 
prangende vragen. Er is zelfs een themaweek aan gewijd bij 
de kleutergroep! 

Spetterende openingsdans
Een spetterende openingsdans van een groep talentvolle 
dansers doet ons het nare weer even vergeten. Directeur 
Alice Stulp opent trots het plein en legt ons uit wat er 
allemaal voor nodig is geweest om dit mooie schoolplein, 
wat uitnodigt om te spelen en te leren, tot stand te laten 
komen.  

Twee jaar  
Het ontwerp van Eelco Koppelaar, specialist in speelruimte, 
is zeer geslaagd. Er is zoveel te zien en te doen dat je bijna 
vergeet dat er twee jaar aan planning vooraf gegaan is aan 
het realiseren van dit mooie project. Niet alleen moest er 
aan recycling van materialen gedacht worden, ook een plan 
van aanpak moest er geschreven worden, wat gepresenteerd 
moest worden aan de gemeente om de subsidieaanvraag te 
krijgen. 

Gelukkig was er hulp vanuit de PCBO en ook vanuit de 
leerlingenraad werd er meegedacht. Vorig jaar voor de 
zomervakantie werd het startsein gegeven dat het felbe-
geerde schoolplein er ook echt mocht komen. Begin januari 
begon hoveniersbedrijf Van Triest met de aanbouw. 
Op deze natte 12 april 2023 is het dan zover. Dankzij de 
gemeente, de ouderraad, Bixo kinderopvang en Van Triest 
ligt er een prachtig leerzaam en uitdagend schoolplein dat 
niet alleen gebruikt kan worden om te spelen, maar ook om 
te leren. 

Buiten naar school
Zo kunnen de leerlingen straks genieten van lessen 
die buiten gegeven worden mede door IVN (vereni-
ging voor natuur- en milieueducatie). Er is ook een 
moestuin aangelegd door de kinderen, onder de 
bezielende leiding van Marieke Spreij. Zij droeg ook 
veel ideeën aan voor de diversiteit in de beplanting 
van het schoolplein zelf. Dan is er nog de onthulling
van het kunstwerk dat door de leerlingen zelf 
gemaakt is. Juf Marieke heeft uit tweehonderd 
tekeningen een prachtig doek samengesteld: met 
veel plak- en knipwerk heeft ze daar één gecombi-
neerde tekening van gemaakt. Vol trots hoor je dan 
opmerken dat die vis toch echt door een leerling zelf 
getekend is. Zo valt de opening van dit schoolplein 
toch niet helemaal in het water.  

Rondkijken
Er valt op dit plein zoveel te zien en te ontdekken 
dat het bijna onmogelijk is om alles in één keer in je 
op te nemen. Als laatste breng ik nog een bezoekje 
aan de moestuin, waar er door de leerlingen stevig 
geschoffeld en gepoot wordt. Wat zal er allemaal 
voor moois groeien? Water geven hoeft vandaag niet, 
dus planten de kinderen dapper verder. Wat leuk om 
te zien hoe trots de leerlingen zijn op hun nieuwe 
schoolplein. Eerlijk gezegd ben ik jaloers dat wij dit 
vroeger niet hadden. Als er een keer niemand kijkt, 
duik ik vast nog wel een keer stiekem op de grote 
schommel – gewoon om even de wolken te tellen of 
iets anders ‘nuttigs.’

Verrassing
Als laatste krijgen de leerlingen aan het einde van 
de ochtend nog een speciale bidon mee van JOGG 
(Jongeren Op Gezond Gewicht) om het water drinken 
te stimuleren. Zij zullen volgende week zelfs met fruit 
op school komen om een gezonde levenswijze te 
promoten.

Een nieuw schoolplein
Tekst: Marianne Hutters-Dijkhuizen 

Foto’s: Marieke van de Vlag en Anne Kiekt

Kinderen uit de wijk kunnen 
hier lekker spelen!
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Kinderboerderij Laag Buurlo heeft 
een recreatief, educatief en thera-
peutisch karakter. Het welzijn 
van de dieren staat bij de kinder-
boerderij hoog in het vaandel. 
De medewerkers, de vrijwilligers 
en een aantal medewerkers met 
een lichamelijke en/of geestelijke 
handicap doen hun uiterste best 
het de bezoekers naar hun zin te 
maken.

Kinderboerderij Laag Buurlo:
• inzamelpunt voor WeCycle 
• inleverpunt oud frituurvet
• inzamelpunt gebruikte kleding
• Stekjeskast voor stekjes 

plaatsen en om mee te nemen
• Verse eieren te koop
• Eigen honing te koop 

'Apeldoorns Goud'

Dit keer een ander stukje tekst dan wat de vaste lezer 
van de Wijkkijker is gewend. Nee hoor, niet schrikken, 
alles gaat goed op de boerderij. De dieren lopen 
overdag weer lekker op de weide te grazen, want het 
voorjaarsgras komt weer tevoorschijn. Alles ziet er 
groen en fris uit.

Onlangs las ik een artikel in de Stentor over het eutha-
naseren van huisdieren. De Partij voor de Dieren is 
voornemens om het doden van een huisdier alleen nog 
door een gediplomeerd persoon te laten doen. Op zich 
een goede gedachte, maar er zit ook een andere kant 
aan deze maatregel waar ik mij wel een beetje zorgen 
over maak.

De dierverzorgers op de kinderboerderijen zijn allemaal 
gediplomeerd. In deze opleiding zit ook een stuk{je} 
euthanasie. Geen onderwerp waar iedereen enthou-
siast van wordt, maar het hoort er zeker bij. Niet iedere 
huisdierbezitter heeft een opleiding als dierverzorger 
gehad en mag daarom geen klein dier zoals een kip, 
konijn, cavia of hamster zelf meer euthanaseren. Nu 
zijn er ook veel huisdierbezitters die dit ook zelf nooit 
zouden willen doen. Maar het kostenplaatje gaat dan 
ook ineens wat anders worden. Een euthanasie consult 
bij de dierenarts voor een klein dier komt al snel neer op 
bijna € 50,-. Er van uit gaande dat dit gelukkig niet vaak 
gebeurt, kan dit toch voor een aantal dierenbezitters een 
behoorlijke kostenpost zijn. Denk maar aan het beeld 
van een vastgebonden hondje aan een boom of tamme 
konijntjes die in de vrije natuur worden losgelaten...  

Gelukkig is dit door goede voorlichting allemaal een stuk 
minder geworden. De campagne “Bezint eer ge begint” 
heeft dan ook eindelijk resultaat. Op onze kinderboer-
derij worden ook dieren verkocht. Niet veel en altijd met 
goede voorlichting. We hebben natuurlijk een fokbeleid.  
Wij fokken om een gezond dierenbestand op peil te 
houden en wij willen in het voorjaar ook een aantal 
jonge dieren kunnen laten zien, want we vinden dat dit 
bij het leven op de boerderij hoort.  

De bezoekers vragen er ook expliciet naar. Wij bieden 
jonge dieren aan, maar  absoluut niet meer dan strikt 
noodzakelijk is!  

Wij nemen overigens geen dieren aan. Dit doet het 
dierenasiel aan de Kuipershoek. Een dier afstaan kost 
echter ook geld. Dat is niet gratis. Dus komt het toch nog 
af en toe voor dat wij ’s ochtends een verdwaald huisdier 
op ons erf zien rondhuppelen. De eigenaren van deze 
'vondeling' willen kennelijk van hun huisdier af en maken 
het daarmee ons probleem. Gelukkig zijn deze dieren 
meestal redelijk gezond. 

Met dit nieuwe wetsvoorstel zou dit voor ons best 
nog eens anders kunnen worden. Want hoeveel meer 
"afdankertjes" krijgen wij dan te vondeling gelegd, in 
gezonde staat, maar ook minder gezond? Eigenlijk hoop 
ik dan ook dat dit voorstel het niet gaat halen. Goede 
voorlichting lijkt mij beter. Als huisdierbezitter wil je 
volgens mij toch echt het beste voor je dier! 

Nog een laatste nieuwtje om deze bijdrage mee af te 
sluiten. Vorig jaar zijn we begonnen met een stekjeskast, 
waar iedereen gebruik van kan maken. Je kunt er stekjes 
uithalen, maar je kunt er natuurlijk ook stekjes in zetten. 
Dit liep vorig jaar best goed. Naast de stekjeskast komt 
er nu ook een weggeefkast voor kleine huishoudelijke 
producten die je niet meer gebruikt, maar die nog wel 
binnen de houdbaarheidsdatum zijn. Zo wordt er minder 
verspild en zijn we nog duurzamer bezig. We gaan 
zien of dit ook door onze bezoekers enthousiast wordt 
ontvangen. 

Tot ziens op de boerderij!
Bertus Pols, beheerder
BPols@accres.nl
055-366 5293/Homerusstraat 8 

Alle dagen geopend van 8.30-16.30 uur
Boerderij open van 10.00-15.30 uur

Kinderboerderij  Laag Buurlo
Tekst: Bertus Pols / Foto's: Wendy Le Griep
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Donderdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Koffie-inloop 10:00 - 11:00
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Winkel Talma 13:30-15:00
Wandelen 10:30 -12:00
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Theedrinken 14:00 -15:30
Speksteen 14:00 -16:00
Creatief 14:30 -16:30
Wandelen 14:30 -16:00
Bilbliotheek 15:30 -16:30
Diner 17:00-18:30

Gespreksgroep-studiekring
Oneven weken op donderdag 
14:00-16:00 in Het Bolwerk
Henk Aartsen/06-12244714
henkaartsen@gmail.com 

Vrijdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Digihuis CODA  10:00-12:00
Koffie-inloop 10:00-11:00
Schilderen 10:00 -12:00
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Winkel Talma 13:30-15:00
Mandela kleuren 10:30 - 11:30
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Talmawagen 14:00 - 16:00
Koersbal 14:30 - 16:00
Dans naar Balans 14:45 - 15:45
Diner 17:00-18:30

CODA Jeugd- en 
Buurtbibliotheek
14.00-17.00 / Keerkring 70
PCBO De Regenboog 
educatie@coda-apeldoorn.nl 
www.coda-apeldoorn.nl

Scouting Marca Appoldro 
Lupineweg 75
Pro-Scouts (13-15 jaar) 
19.00-21.00
Explorers (16-18  jaar) 
19.00-21.00
info@scoutinggroep.com 
www.scoutinggroep.com

Muziekensemble 'En Suite' 
Repetities 19:30-21:30
Het Bolwerk
Marion Meijer 
marion@ensemble-ensuite.nl
www.ensemble-ensuite.nl

Zaterdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Koffie-inloop 10:00 - 11:00
Winkel Talma 10:30 - 11:30
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Theedrinken 14:00 - 15:30
Diner 17:00-18:30

Scouting Marca Appoldro
Bevers  (4-6 jaar) 10.00-12.00 
Welpen  (7-9 jaar) 10.00-12.00 
Scouts  (10-12 jaar) 10.00-12.00 
Blauwe Vogels*  (7-15 jaar) 
13.00-16.00 / *1x per 3 weken

Lupineweg 75 
info@scoutinggroep.com 
www.scoutinggroep.com

Zondag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Koffie-inloop 10:00 - tot 11:00
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Theedrinken 14:00 - 15:30
Sjoelen 14:30 - 15:30
Diner 17:00-18:30

Hardloopgroep de 
Woudlopers
Intervaltraining 09:30 
Alle leeftijden en loopniveau’s
Verzamelen vanaf ‘de poort’ aan 
de Lupineweg/Woudhuizerallee
Rinus Groen
rin.groen@planet.nl

Scouting Marca Appoldro
Bevers  (4-6 jaar) 10.00-12.00 
Welpen  (7-9 jaar) 10.00-12.00 
Scouts  (10-12 jaar) 10.00-12.00 
Blauwe Vogels* (7-15 jaar) 
13.00-16.00/*1x per 3 weken
Lupineweg 75, Het Woudhuis 
info@scoutinggroep.com 
www.scoutinggroep.com

Foto: Patrick Rodink

Illustratie dhr. Bernhard 

Maandag
CODA Jeugd- en 
Buurtbibliotheek
10.30 - 17.00
PCBO De Regenboog 
Keerkring 70 
educatie@coda-apeldoorn.nl 
www.coda-apeldoorn.nl

Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Bewegen voor ouderen
10:00 - 12:15
Koffie-inloop 10:00 -11:00
Houtbewerking 10:30 -12:00
Broodmaaltijd 12:00 -13:30
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Winkel Talma 13:30 - 15:00
Buiten bewegen 14:00 -15:00
Theedrinken 14:00 -15:30
Verwenmiddag 14:30 -15:30
Spelletjesmiddag 14:30 -16:30
Houtbewerking 14:30 -16:30
Het fitte Brein 14:30 -15:30
Diner 17:00-18:30
Kaarten (spel) 19:30 -21:00

Pop & Rockkoor
20:00 uur repetitie
jennifer@popenrockkoor.nl
info@poprockkoor.nl 
www.poprockkoor.nl
0341-432 002

Woensdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Talmawagen 10:00 - 12:00
Koffie-inloop 10:00 -11:00
Winkel Talma 10:30 - 11:30 
Winkel Talma 13:30-15:00
Houtbewerking 10:30 - 12:00
Broodmaaltijd 12:00 - 13:00
Duofiets met vrijwilliger
13:30 -15:30
Theedrinken 14:00 -15:30
Jeu de boules 14:00 -15:30
Koken/bakken met Trudy
14:30 -16:30
Huisdienst 15:00 -16:00
Diner 17:00-18:30

CODA Jeugd- en 
Buurtbibliotheek
14.00 - 17.00/Keerkring 70
PCBO De Regenboog 
www.coda-apeldoorn.nl

Schaak Academie Apeldoorn 
Het Bolwerk / Karel van Delft
Lessen 13.30 - 17.15 uur
www.schaakacademieapeldoorn.
nl/schaakschool-apeldoorn 
06-22226928 /karel@kvdc.nl

Musical groep Colours
19.30- 22.00/Het Bolwerk
bestuur@musicalgroepcolours.nl 
coloursbestuur@gmail.com
www.musicalgroepcolours.nl

Hardloopgroep Woudlopers
Intervaltraining 19.00 uur
Alle leeftijden en loopniveau’s
Verzamelen bij de poort aan de 
Lupineweg-Woudhuizerallee
Rinus Groen rin.groen@planet.nl

Dinsdag
Ontmoetingscentrum
Talma Borgh
Voor cliënten/wijkbewoners
Fortlaan 47/055-3683683

Plato gespreksgroep
10:30 -11:30
Koffie-inloop 10:00 -11:00
Talmawagen 10:00 -12:00
Computerondersteuning
10:00 - 12:00
Winkel Talma 10:30 - 11:30
Winkel Talma 13:30-15:00
Bloemschikken 10:30 -11:30
Broodmaaltijd 12:00 - 13:30 
Creatief tuinkamer 14:00 -16:00 
Theedrinken 14:00 -15:30
Borghzangers koor 14:30 -16:00
Diner 17:00-18:30

Vogelverenging PJ Helder
Kaartclub/kaartavond
Vanaf 19:30 uur, behalve de 4de 
dinsdag van de maand
www.vogelverenigingpjhelder.nl
Ans Bouhof 
h.bouhof@hetnet.nl 
Sjaak Platje 
sjaakplatje3@gmail.com
Het Bolwerk

Apeldoornse Bridge 
Federatie
www.bridgeninapeldoorn.nl
actie@bridgeninapeldoorn.nl

Wijkagenda Osseveld-Woudhuis

Staat jouw club of activiteit nog niet 
in de wijkagenda? Stuur een mail 
naar wendy@legriep.nl of naar 
bestuur@osseveld-woudhuis.nl 
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Fysiotherapie
  Kinderfysiotherapie

Handfysiotherapie
Sportfysiotherapie
Manuele therapie
Oedeemtherapie

Oefentherapie
Fysio Fitness
Revalidatie

Deskundig
Je wordt bij ons behandeld door 
gespecialiseerde therapeuten.

Behulpzaam
Wij staan voor je klaar met advies
en begeleiding op maat.

Bereikbaar
Wij bieden je snel een behandeling 
en hebben ruime openingstijden.

Jouw zorgvraag is ons uitgangspunt.
Samen met jou werken wij altijd
aan een optimaal behandelresultaat!

Linie 101 | 7325 DP Apeldoorn | 055 534 35 46 | www.leeuwisfysiogroep.nl | Facebook.com/fysiotherapiewoudhuis

Formaat  Plaats   Bedrag

A4 staand (hele pag.) Willekeurige plek € 180
A4 staand (hele pag.) Cover achter  € 360
A4 staand (hele pag. Binnenzijde cover € 270

A5 liggend (halve pag.) Willekeurige plek € 130
A6 staand (kwart pag.) Willekeurige plek €   60

Ondernemer in de wijk A4 met interview € 240
   inclusief opmaak
   A4 zonder interview € 200
   inclusief opmaak

Advertentie tarieven 2023

Vrienden van de Wijkkijker
De Wijkkijker wordt voor een groot deel betaald vanuit de 
inkomsten uit de advertentieverkoop. Wij vragen aan onze wijkbe-
woners om een vrijwillige bijdrage over te maken. Iedere donatie 
ter ondersteuning van de Wijkkijkerproductie is van harte welkom. 
Maak een bedrag naar keuze over naar de Wijkkijkerrekening bij de 
Wijkraad via: Vrienden van de Wijkkijker 2023, 
NL10 RABO 0393 2530 07 of scan de QR code hiernaast met je 
smart phone en kies daarna het bedrag dat je wilt doneren.

Wijkraad Osseveld-Woudhuis

Spreekuur Iedere tweede maandag van de 
maand in Het Bolwerk, 19.30-20.00 uur
Website www.osseveld-woudhuis.nl
Mail bestuur@osseveld-woudhuis.nl
Facebook osseveld-woudhuis
Bestuur Stephan Jansen, Durk Tuinier, 
Katja van Reede, Ferry Sabandar, Egbert 
Douma, Jelmar Blauw en Gerard Link
Wij zoeken nog nieuwe vrijwilligers...
Wellicht iets voor jou?

Jij?

De Wijkkijker is het wijkblad voor 
de wijken Osseveld-Oost, Osseveld-West en 
Het Woudhuis. De Wijkkijker wordt geschre-
ven door en voor bewoners van deze wijken. 
Bijdragen in de Wijkkijker worden op vrijwil-
lige basis geschreven door de redactie, door 
de wijkraad, door wijkbewoners en door 
relaties van de wijkraad/Wijkkijker. Betaalde 
bijdragen zijn herkenbaar als advertorial of 
als advertentie. De redactie kan ingezonden 
kopij inkorten of weigeren. De Wijkkijker 
wordt in 2023 driemaal uitgegeven in een 
oplage van 5500 stuks en wordt gratis 
huis-aan-huis verspreid. Digitaal teruglezen? 
www.osseveld-woudhuis.nl/wijkkijker

Redactieleden Astrid ten Berge-Benders, 
Hans Verbeek, Henk Methorst, Marcel 
Jongman, Maria Rovers, Marianne Hutters-
Dijkhuizen, Roely Smit, Theo Groen en 
Wendy Le Griep
Fotografen Bart van Uitert, 
Herma Oosterloo-de Jong, Pieter Verdoorn, 
Rinus Groen en Wendy Le Griep
Vacature bezorgcoördinator/verslaggever
Eindredactie Wendy Le Griep
Opmaak en omslagfoto  Wendy Le Griep
Drukwerk Drukkerij De Bij
Kopij sluiting 5 oktober 2023 
Contact wendy@legriep.nl of via
bestuur@osseveld-woudhuis.nl

Wijkkijker Wijkraad
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Wij hebben kennis van zien & horen! 
Een heldere kijk op de dingen en een luisterend oor voor de zaken. Daar wil je zo lang mogelijk van 

kunnen genieten en profiteren!  We kennen ze hoor, de uitstellers! ‘Ik zie nog prima!’, ‘het is wel ietsje 

minder maar mijn oren zijn nog goed’ en wat vind je van deze: ‘die deuk zat er al in, echt waar!!’ 

Uiteraard weten ook wij wel dat wie nog niets gewend is te dragen, flink wat drempels over moet. 

Wikken en wegen, zal ik wel of zal ik niet, bril of lenzen, apparaatje in of achter het oor, alle kosten, 

controles en ander gedoe. 

Het uitstel heeft uiteindelijk geen zin, je zicht of gehoor wordt echt niet beter van! 

Wij hebben kennis van zien & horen en veel klanten zeggen bovendien dat het altijd gezellig is bij ons. 

Fijn om te horen uiteraard en ja, wij hebben veel plezier in ons werk. 

We nodigen je dan ook van harte uit om dat alles eens te komen testen! Je zicht of gehoor in 

combinatie met onze gastvrijheid. Deal? 

Loop gerust bij ons binnen, je bent van harte welkom! 

Linie 385   |   7325 DT Apeldoorn   |   055-3010720
info@vanwamelenoptiek.nl   |   www.vanwamelenoptiek.nl


